
روزنامه

ضعف و اهمال در مدیریت منابع آبی ؛

 قنات های قم قربانی
 بی مسئولیتی وزیاده خواهی ها

رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم هشدار داد؛

وجود کلاس های آموزش واکسن هراسی در قم

ایمان / عباس جعفری / کنشگر اجتماعی و فعال محیط 
چندان  نه  سالهایی  در  قمی  مسئولان  حالی  :در  زیست 
دور با شور و شوق وصف ناشدنی در راستای به اصطلاح 
مدیریت منابع آبی از احداث بزرگترین استخرهای ذخیره 

آب در مناطق ییلاقی استان قم خبر می دادند که حاصل آن 
سونامی در ساخت استخرهای مجاز و غیر مجازی شد که با 
ایجاد اختلال در آبخوان های منطقه همراه با کاهش شدید 
نظیر  بی  عملکرد  زمینی،  زیر  آبی  منابع  ایستابی  سطح 

2

2

معاون امور زیربنایی منطقه یک شهرداری قم مطرح کرد:

الحاقات مسجد زین العابدین)ع( مانع 
اجرای ادامه پروژه شهیدان برقعی

2

8

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم

8۵ درصد از مساحت منطقه ۵ خارج از محدوده شهر است

گفت:  قم  شهرداری  یک  منطقه  زیربنایی  امور  معاون   
ادامه پروژه شهیدان برقعی وابسته به تصمیم هیئت امنای 
مسجد در واگذاری الحاقات بوده که باید هرچه سریع تر برای 
ایجاد آرامش مردم تعیین تکلیف شود. علیرضا رشیدی نژاد 

برقعی  اجرای طرح شهیدان  روند  پیرامون  در گفتگویی، 
اظهار داشت: این طرح در سال ۵۲ تصویب شد و در سال 
۷۲ مجدداً اجرای آن مورد تأکید قرار گرفت و در سال ۹۶ 
عملیاتی شدن آن کلید خورد. وی با بیان اینکه طول این 
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تزریق  آمار  افزایش  برای  راهکار  را موثرترین  افکار عمومی  اقناع  استاندار قم   
واکسن در این استان دانست و گفت: موضوع گروه هایی که نظر دیگری در رابطه 
توجیه  برای  و  شود،  پیگری  ضوابط  اساس  بر  باید  نیز  دارند  واکسیناسیون  با 
مردم تلاش کنیم.  سید محمد تقی شاهچراغی عصر پنج شنبه در جلسه ستاد 
کرامت  تالار  در  بحران  به  پاسخ  عملیات  فرماندهی  و  هماهنگی  پیشگیری، 
استانداری ضمن بیان مطلب فوق، واکسیناسیون کارکنان اداره های استان بر 
اساس مقررات تعیین شده را نیز مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: معاون توسعه 

استاندار قم:
آمارواکسیناسیونکرونابااقناعافکارعمومیافزایشمییابد

8

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم:

لشکر فرهنگی سایبری 
درقم راه اندازی می شود
هدف مقابله با توطئه ها و تهدیدات دشمنان در فضای مجازی است
این طرح با حضور دانش آموزان آموزش دیده اجرا می شود

2

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:
قممستعدورودبهموجششمکرونا

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:
بایدبودجههایفرهنگیقمافزایشیابد

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم گفت: اعتبارات و بودجه 
هــای فرهنگــی قم بســیار اندک 
اســت و مســؤولان در سطح ملی 
و اســتانی بایــد بــرای افزایش آن 
اهتمام داشته باشند. سید موسی 
حسینی کاشانی عصر چهارشنبه 
فرهنــگ  شــورای  جلســه  در 
عمومی استان قم گفت: اعتبارات 
فرهنگی قم باید بر اساس نظرات و 
4مصوبات شورا توزیع شده و بتواند  8

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم مطرح کرد:
الزاماتبهبودچهرهمعنویشهرقم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
واکسیناســیون  نــرخ  قــم 
کرونــا در ایــن اســتان را ۱۵ 
درصــد پایین تــر از میانگین 
کشــوری دانســت و گفــت: 
قم جــز مناطقی اســت که از 
استعداد بیشتری برای ورود 
به موج ششم کرونا برخوردار 
می باشــد.  محمــد رضا قدیر 
عصر پنج شــنبه در جلســه 
ستاد پیشگیری، هماهنگی 

خطیب جمعــه قم گفــت: برای 
بهبود چهره معنوی قم باید چالش 
هایی مانند فقر، حاشیه نشینی و 

مفاسد اخلاقی برطرف شود.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه 
هــای این هفته نماز جمعــه قم، با 
اشــاره به ســالروز شهادت شهید 
سید حسن مدرس و روز مجلس، 
افزود: شهید مدرس انسانی زمان 
شناس، غیور و شجاع بود و بی باک 
در برابر نقشه های شوم انگلیسی  2

 

مشاور شهردار قم توسعه غیررسمی و غیراصولی شهر را موردتوجه قرارداد 
داخل  سبز  فضای  توسعه  و  خدمات  ارائه  برای  زمین  تخصیص  عدم  گفت:  و 
بافت های کم برخوردار یکی از مشکلات مهم بوده و باوجود اراده شهرداری در 
تأمین خدمات، موانع زیادی در این حوزه وجود دارد. حسن طلایی ، مشکلات 
مناطق کم برخوردار را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: امروز مشکلات مناطق 
سالانه  بودجه  و  شهرداری  توان  باید  و  داشته  خاصی  پیچیدگی  برخوردار  کم 
آن را در مطالبات خود در نظر بگیریم. وی توسعه غیررسمی شهر قم را یکی از 

طلایی مشاور شهردار قم:
هزینهبالایتملکات،توسعهشهررابامشکلروبهروکردهاست
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قابل توجه مدیران عامل شرکت های حمل و نقل
 درون شهری ، تاکسیداران و تاکسیرانان محترم 

آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای )همزمان با ارزیابی کیفی به صورت فشرده(
مناقصه شماره 200009197100000۵

با توجه به فرا رسیدن زمان برگزاری ششمین دوره انتخابات تعیین نماینده محترم 
تاکسیرانان، تاکسیداران و شرکت های حمل و نقل درون شهری درهیئت انضباطی 
تاکسیرانی در روز چهارشنبه ۱400/۱0/8 از ساعت ۹ صبح لغایت ۱۶ عصر در محل سالن 
اجتماعات سازمان تاکسیرانی واقع در میدان 72تن –  ابتدای جاده کوه سفید – سازمان مدیریت 
و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم ، بدینوسیله از متقاضیانی ) آقایان ، بانوان و مدیران عامل 
شرکتهای حمل ونقل درون شهری ( که دارای شرایط ذیل و مایل به کاندیداتوری در انتخابات 

موصوف می باشند ،   دعوت به عمل می آورد .
زمان ثبت نام :

 از روز شنبه مورخ ۱400/۹/۱3 لغایت پایان وقت اداری روز پنجشنبه مورخ ۱400/۹/۱8 
مکان ثبت نام :  دبیرخانه هیئت انضباطی واقع در سازمان تاکسیرانی 

شرایط عمومی :
1- دارا بودن حداقل 30 سال و حداکثر 60 سال سن در زمان برگزاری انتخابات 

2- دارابودن مدرک تحصیلی حداقل دیپلم یا معادل آن 
3- سابقه فعالیت حداقل هفت سال در ناوگان تاکسیرانی 

4- نداشتن سابقه احراز تخلف در هیئت انضباطی 
5- برخورداری از صداقت ، امانتداری و حُسن شهرت 

شرایط اختصاصی :
- نامزدهای نمایندگی تاکسیرانان می بایست هنگام برگزاری انتخابات دارای پروانه تاکسیرانی 

معتبر باشند .
- متقاضیان نمایندگی تاکسیداران می بایست هنگام برگزاری انتخابات دارای پروانه تاکسیرانی 

و بهره برداری و نیز مالکیت خودرو تاکسی باشند .
-داوطلبین نمایندگی شرکت های حمل و نقل درون شهری در هنگام برگزاری انتخابات می 
بایست دارای پروانه نمایندگی معتبر و صادره از سوی سازمان مدیریت و نظارت برتاکسیرانی 

شهرداری قم باشند .

مناقصه گزار: شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران منطقه قم
موضوع مناقصه: تأمین خودروهای استیجاری و سرویس ایاب و ذهاب کارکنان انبار نفت شهید زین الدین قم

نحوه دریافت اسناد مناقصه: کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اسناد مناقصه تا بارگذاری و ارائه پیشنهاد مالی 
 مناقصه گران و گشایش پاکت های پیشنهاد قیمت، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی
 www.setadiran.ir انجام خواهد شد. ضروری است متقاضیان در صورت عدم عضویت قبلی، در سامانه مذکور ثبت نام نموده 
و نسبت به دریافت گواهی امضای دیجیتال جهت شرکت در مناقصه اقدام نمایند. اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام در سامانه ستاد 

به نشانی اینترنتی یادشده، بخش "ثبت نام/پروفایل تأمین کننده/مناقصه گر" موجود است. تلفن مرکز تماس: 021-41934
مهلت دریافت اسناد مناقصه: تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ۱400/0۹/03 بوده و آخرین مهلت دریافت اسناد 
مناقصه ساعت ۱۹:00 روز پنج شنبه مورخ ۱400/0۹/۱8 می باشد. تلفن تماس: 36620871-025 و 36623211-12-

025 داخلی 1175 و 1176
مبلغ پایه مناقصه: 20,742,652,000 ریال

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 1,040,000,000 ریال
نوع تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار:

الف( ضمانت نامه بانکی و ضمانت نامه های صادره از سوی مؤسسات اعتباری غیر بانکی مورد تأیید بانك مرکزی.
ب( واریز وجه نقد به حساب شماره 9200010480  )کد شناسه: 35200000036( بانك ملت شعبه مرکزی قم

ج( سایر تضمین های مندرج در آیین نامه تضمین معاملات دولتی.
تاریخ و مکان برگزاری جلسه توضیح و تشریح اسناد مناقصه: ساعت ۱0 صبح روز یکشنبه مورخ ۱400/0۹/۲۱ 

در سالن جلسات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران منطقه قم به نشانی قم، خیابان امام خمینی )ره(. 
مهلت ارسال پیشنهاد: آخرین مهلت بارگذاری و ارسال پیشنهاد قیمت و مستندات ارزیابی کیفی، ساعت ۱۹ روز یکشنبه 

مورخ 1400/09/28 می باشد.
تاریخ و مکان گشایش پاکت های ارزیابی کیفی: ساعت 8 صبح روز دوشنبه مورخ ۱400/0۹/۲۹ 

تاریخ و مکان گشایش پاکت های پیشنهاد قیمت: ساعت ۹ صبح روز چهارشنبه مورخ ۱400/۱0/0۱ در سالن 
جلسات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم.

مدارك و مستندات مورد نیاز:
1. ارائه تصاویر اساسنامه و آگهی ثبت شرکت به همراه آخرین تغییرات در روزنامه رسمی.

2. ارائه گواهینامه تأیید صلاحیت پیمانکاری از ادارات کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی در رشته حمل و نقل.
3. ارائه قراردادهای مرتبط با موضوع مناقصه،گواهی حسن انجام کار از کارفرمایان قبلی و مفاصاحساب بیمه قراردادهای 

مذکور.
4. کسب حداقل 60 امتیاز در ارزیابی کیفی و احراز توانایی فنی و مالی پیمانکار.

5. ارائه گواهی تأیید صلاحیت ایمنی از  اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی.
تذکر: پس از بررسی سوابق و اسناد ارزیابی کیفی متقاضیان و احراز توانایی فنی و مالی شرکت ها، پاکت های پیشنهاد 

قیمت شرکت های تأیید صلاحیت شده گشوده خواهد شد. 
حداقل تعداد مناقصه گران جهت گشایش پاکت های پیشنهاد قیمت سه مناقصه گر می باش

متن آگهی در پایگاه اینترنتی  www.shana.ir نیز قابل مشاهده می باشد. 

نوبت اول 

روابط عمومی سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم شناسه آگهی :۱۲۲80۹3روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم    شناسه آگهی : 1228091     

 شماره مجوز:
1400.5785



 شنبه-6 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25398

مدیران نجومی و نخبگان 
مُنزوی و نگران

به درستی روشن نیست وضع لفظ مدیر نجومی بگیر، 
نخستین بار توسط چه کسی و با چه هدف و منظوری 

ترویج شد؛
اما مصادیق آن در حوزه مدیریت دولتی و عمدتا در نهادها و شرکت های شاخص 
که بودجه آنها افزون بر میلیاردها تومان است نشان داده می شود. در این میان حوزه 
ورزش و هنر استثناست؛ به گونه ای که اکنون اغلب مردم پذیرفته اند که مثلا یک 

فوتبالیست نامدار یا مجری و بازیگر معروف شایسته حقوق ویژه است .
او می تواند حتی با جت اختصاصی سفر کند، حقوق میلیاردی بگیرد و محبوب هم 
باشد.اما اگر استادی توانمند یا مدیری قابل که قادر است سازمانی را متحول کند و یا 
خالق سرمایه ای عظیم شود یک صدم فوتبالیستی حقوق بگیرد؛ با اعتراض وتنبیه 

مواجه می شود. براستی  ریشه این نوع نگاه چیست؟
چگونه است که فی المثل یک مربی که اتفاقا جز شهرت کاذب، ارجی ندارد میلیون 
ها دلار ثروت ملی را قانونا اخذ می کند  و لی از  یک مدیر کارامد   و خلاق - در صورت 

وجود  چنین ویژگی ها-انتظار دریافت حقوقی ناچیز  می رود؟
آیا این خود باعث ناکامی و ناکارآمدی  سیستم مدیریت و اشاعه فساد و تباهی 
نیست؟ سالهاست برخی با  همین مقایسه های بی اساس  ، موجب خالی شدن 
مراکز تخصصی از انسان های شاخص وتوانمند شده اند ؛ جالب تر اینکه اغلب 
مسئولین ،مهم ترین مشکل کشور را »مدیریت « می دانند در این میان نخبگان ؛ 
اندوهگین و مات یا منزوی می شوند یا جذب کشورهایی  که پخته خوار ی مرامشان 
است؛ آنها با ثمن بخس به جلب سرمایه های انسانی ناب وطن مبادرت می کنند 

کاری که در شرایط اضطرار؛ نخبه بی حامی تن به آن می دهد .
آخر چگونه ممکن است کسی که قادر است با اندک فعالیتی در بخش غیر 
دولتی، دهها برابر درآمد بی دغدغه داشته باشد پستی را قبول کند که جز مشقت 
و آشفته حالی حاصلی ندارد؟ آیا درک چنین واقعیت روشنی مشکل است؟خدمت 
به مردم البته کار ثوابی است اما برابری حقوق بی در نظر داشتن توانایی ها ی افراد 
عین بی عدالتی است . درست بیاد دارم اوایل انقلاب و در زمانی که اغلب مردم 
حقیقتا  کار خوب را خدمت به دیگران می دانستند ؛استاندار وقت خراسان اتومبیل 
های استانداری را در پارکینگ محبوس می کرد و  برای همراهی با  به اصطلاح 
»مستضعفین «با دوچرخه به محل کار می آمد! در حالیکه ساعتی در راه بود 
وجماعت گرفتار ، منتظر. بعدها مشخص شد دهها گاو پروار هلندی در مزرعه ای 

بزرگ دارد!
مشکل البته یک طرفه نیست، مدیران ریا کار ، همان کف حقوق وزارت کار هم 
زیادی شان است! از بس که سواد و علم و تجربه دارند؛ مراد این دسته از نوکیسه ها 
نیست ، که نبودشان  آرزوی هر انسان پاکدلی است. حتی آنها که مدارک درشت وپر 
طمطراق را بر پیشانی دارند که خود برگرفته از فساد علمی دانشگاهی است. لازم به 
گفتن نیست ؛اهالی هر رشته در هر سازمان و وزارتخانه ای این گونه مدیران را بخوبی 
می شناسند که همیشه و همواره در سمت های گوناگون مدام در حال خدمتند! 
آنها فقط عنوان» مدیر  « را یدک می کشند . واضح است اگر چنین کسانی،» 

نجومی«حقوق بگیرند مصیبت اندر مصیبت است .
به نظر می رسد  راه حل این معضل ؛تصمیم مدبرانه ، قانونی ، شفاف و همه 
جانبه  در سطح عالی کشور است تا مدیران قابل و  نخبه در صورت توانایی  و 
عملکرد لازم  از حقوق و اختیارات مناسب برخوردارشوند با این همه باید پذیرفت 
که  »مدیریت «حاصل علم، تجربه و هنر است که  آسان به چنگ نمی اید ؛ ولی اگر 
شخصی توانست شایستگی خود را به اثبات رساند حتی حقوق نجومی هم جبران 

توانایی هایش را نمی کند.

تهدیدهای سایبری چگونه بر 
امنیت ملی تاثیر می گذارند؟

تروریسم سایبری هدف قرار دهنده سایت ها و مختل 
کننده تاسیسات متصل به شبکه های مجازی است که 

می تواند امنیت ساختارهای حاکمیتی، دولتی و نیز خصوصی را مختل و به شکل 
مستقیم و غیرمستقیم امنیت شهروندان را بنا به نوع حمله و میزان تخریب با تهدید 
مواجه سازد. از آنجائی که با ظهور فن آوری های جدید، ایران پس از انقلاب اسلامی 
با تهدید های نرم افزاری و سخت افزاری بالقوه و بالفعلی رو برو شده است، از این رو در 
سال های اخیر هدف قرار دادن سایت ها و تاسیسات شبکه ای همچون مراکز انرژی 
هسته ای و مراکز دولتی نشان دهنده ظهور تهدیدهای سایبری در این عرصه است.

رشد فزاینده تکنولوژی در حوزه اطلاعات و ارتباطات، تهدیدهایی نیز به دنبال 
داشته است که حمله سایبری نمونه بارز چنین تهدیدی محسوب میگردد. تبعات 
چنین حملاتی به حدی جدی است که بازیگران بین المللی به ویژه دولتها را جهت 
اتخاذ رویه های مناسب و مواضع سیاسی-حقوقی به تکاپو واداشته است. مهم ترین 
چالش فرا روی این موضوع مسئله مفهوم شناسی و تعریف حمله سایبری و لزوم 
تبیین و تعیین دایره مفهومی این پدیده است که در میان رویه رسمی کشورها و سازما 
نهای بین المللی به شدت اختلاف است، به طوری که تاکنون هیچگونه اجماعی در 

خصوص تعریف حمله سایبری حاصل نشده است.
تهدیدهای سایبری چگونه بر امنیت ملی تاثیر می گذارند و این اثرگذاری در چه 
ابعادی خود را نمایان می سازد. در پاسخ می توان گفت این تهدید به علت برخورداری 
از ویژگی هایی چون قیمت پایین ورود، گمنامی و تاثیرگذاری شگرف، پدیده ای به نام 
انتشار قدرت را به وجود آورده است که نه تنها باعث شده دولت های کوچک از ظرفیت 
بیشتری برای اعمال قدرت در این فضا برخوردار شوند، بلکه منجر به ورود بازیگران 
جدیدی همچون شرکت ها، گروه های سازمان یافته و افراد به معادلات قدرت جهانی 
شده است. بنابراین، این پدیده امنیت ملی را از ابعاد مفهوم امنیت، دولت محوری در 
امنیت، بعد جغرافیایی تهدید، گستردگی آسیب پذیری ها، شیوه مقابله با تهدیدها و 
تعدد بازیگران در این عرصه، تحت تاثیر قرار داده است. امروزه اینترنت نقش بسزایی 
درارتباطات جهانی ایفا می کندو به طورفزاینده ای با زندگی مردم جهان عجین شده 
است . باوجوداین اینترنت دولت ها رادرمقابل چالش های جدیدامنیتی قرارداده است. 
گسترش حملات سایبری فرامرزی، امنیت سایبری رابه یکی ازنگرانی های عمده ی 
جهانی درقرن بیست ویکم تبدیل کرده است. تامین امنیت ومبارزه با تروریسم یکی 
ازوظایف اصلی دولت ها می باشد که این مهم درفضای مجازی با توجه به ماهیت 
فضای سایبری به عنوان بستراصلی اطلاعات کشور، واحتمال هرگونه حمله و جنگ 
سایبری که باعث تهدید امنیت ملی کشورها می شود موجب گردیده تهدیدات سایبری 
ازتهدیدات سنتی متمایز گشته واهمیت فراوانی به خودگیرد. حملات سایبری ، پدیده 
ای نوظهورثرمیان جنگ افرازهای مدرن محسوب می شود که این حملات صلح 
وامنیت جهانی را تهدیدمی کند. درسال 2010 نیز برنامه ی هسته ای جمهوری 
اسلامی ایران موردحمله ی بدافزار ))استاکس نت(( قرارگرفت. گرچه استاکس نت 
ازطریق اینترنت درجهان منتشر شد،اماآثار مخرب آن محدود به سیستم های کنترلی 
خاصی بود که درایران موردهدف قرارگرفته بود.بررسی اجمالی مفهوم وانواع حملات 
سایبری ونوع ارتباط آن باامنیت ملی می توان به درک درستی ازمیزان واهمیت حملات 
سایبری به عنوان یک تهدید بزرگ علیه امنیت ملی کشورمان پی برد. بررسی مسئولیت 
دولت ها درخصوص حملات سایبری وعدم وجودقواع آمره بین المللی ، اهمیت نیازبه 
تدوین قواعد جدید ومنطبق با اصول بین الملل ومنشورسازمان ملل متحد وقواعد 
حقوق بشر راگوشزد می نماید. جمهوری اسلامی ایران، به عنوان کشوری با موقعیت 
راهبردی، در دنیای معاصر همواره در معرض انبوهی از تهدیدات در سطوح فروملی، 
ملی و فراملی است. آنچه بیش از هر چیز دیگر برای تأمین امنیت ملی کشور لازم به نظر 
می رسد توجهِ ویژه به شناسایی و احصای تهدیدات امنیت ملی کشور و تلاش درجهت 
مقابله با این تهدیدات است و، باتوجه به محدودیت زمان و منابع مالی و انسانی برای 
مقابله با این تهدیدات، اولویت بندی دقیق تهدیدات اهمیت دارد. لزوم برقراری تناسب 
میان عمل و پاسخ و ضرورت تاثیرگذاری پاسخ، خود چالش دیگری را مطرح می کند 
مبنی بر آنکه بایستی به توانمندی ای دست یافت که تاثیر گذاری پاسخ و تکرار آن به 
کرات در صورت نیاز را تضمین کند. برخی از کارشناسان معتقدند که دفاع سایبری، 
بر خلاف تدابیر مقابله جویانه )فیزیکی( که رقیب را کما بیش به طور قطعی خنثی می 
کند، می تواند فعالیت های رقیب را مختل کرده یا موقتا وی را خلع سلاح سازد؛ اما 

هیچ یک از راهکارهای سایبری نمی تواند منجر به خنثی سازی قطعی تهدید شوند.

محمود اسعدی*

اخبار

معاون امور زیربنایی منطقه یک شهرداری قم مطرح کرد:

الحاقات مسجد زین العابدین)ع( 
مانع اجرای ادامه پروژه شهیدان برقعی

 معاون امور زیربنایی منطقه یک شهرداری قم گفت: ادامه پروژه شهیدان برقعی وابسته 
به تصمیم هیئت امنای مسجد در واگذاری الحاقات بوده که باید هرچه سریع تر برای ایجاد 

آرامش مردم تعیین تکلیف شود.
علیرضا رشیدی نژاد در گفتگویی، پیرامون روند اجرای طرح شهیدان برقعی اظهار داشت: 
این طرح در سال 52 تصویب شد و در سال 72 مجدداً اجرای آن مورد تأکید قرار گرفت و در 

سال 96 عملیاتی شدن آن کلید خورد.
وی با بیان اینکه طول این طرح 720 متر و با عرض مقطع 30 متر است و در این مسیر 127 
ملک قرار داشت که به طور کامل تملک شده و دو ملک باقی مانده که توافقات انجام پذیرفته 
است، گفت: عملیات اجرایی بیش از 80 درصد از مسیر شامل جدول و آسفالت انجام شده و 

روشنایی نیز مورد مناقصه قرار گرفته است.
معاون امور زیربنایی منطقه یک شهرداری قم در مورد برخی از مشکلات عنوان کرد: در 
زمینه مسجد زین العابدین)ع( نیز توافقاتی در مورد اجرای یک طرح انجام شده و بافت 
ثبت شده مسجد حفظ می شود، اما موضوع بحث فعلی در مورد الحاقات و حسینیه مسجد 

بوده که با در نظر گرفتن یک جانمایی عرصه را تحویل می شود.
وی تصریح کرد: طرح را ارسال کرده ایم و ادامه پروژه شهیدان برقعی وابسته به تصمیم 
هیئت امنای مسجد در واگذاری الحاقات بوده که برای تصمیم گیری باید تسریع کنند، زیرا 

اهالی واقعاً در سختی هستند و گردوغبار و مشکلات ترافیکی آزاردهنده است.
رشیدی نژاد خاطرنشان کرد: شهرداری ابتدا باید با توافق این مسئله را حل کند، اگر توافق 
با هیئت امنا صورت نگیرد از مراجع ذی الصلاح پیگیری صورت می گیرد؛ ما قرار است همان 
عرصه ای که تحویل بدهند را در ضلع دیگر به عنوان معوض تحویل دهیم، اما تصمیم نهایی و 

اعلام از طرف هیئت امنا زمان برده است.
وی با تأکید بر اینکه شهرداری براساس طرح جامع شهرسازی و در جهت رفاه شهروندان، 
معابر را تعریض و احداث می کند، ابراز کرد: وقتی در اجرای پروژه ای تأخیر می افتد، ابتدا 

اهالی آسیب می بینند و بحث های ترافیکی افزایش یافته و مشکلاتی ایجاد می شود.
معاون امور زیربنایی منطقه یک شهرداری قم اذعان کرد: هیئت امنای مسجد باید به علت 
ایجاد مشکلات برای مردم، سریع تر تصمیم گرفته تا هر چه زودتر پروژه را تکمیل کنیم، 
در حال حاضر زمان زیادی برای تکمیل پروژه باقی نمانده است و ساختمانی در مجاور 

چهارمردان نیز تملک شده است.
وی با بیان اینکه در روند اجرای پروژه آماده جدول کشی بودیم ولی مشکلاتی پیش آمد که 
قطعاً آستانه تحملی برای شهرداری در اجرای طرح وجود داشته و اگر زودتر تعیین تکلیف 
نشود، از مجاری ذی صلاح استفاده می کنیم چون بازگشایی مسیر در اولویت است، گفت: 
توافق بین میراث فرهنگی و شهرداری در مورد حفظ بافت اصلی مسجد انجام شده و الحاقات 

در سال های بعد اضافه شده و باید هر چه سریع تر تعیین تکلیف شود.
وی عنوان کرد: در حال حاضر توافقات ملک های باقی مانده در مسیر نیز انجام شده و چند 
مغازه نیز در مسیر اجرای طرح تخریب شده و تنها دو مورد باقی مانده که اگر تملک شود اتصال 

به خیابان طالقانی انجام می شود.
 

رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم هشدار داد؛

وجود کلاس های آموزش واکسن هراسی در قم 
رئیس نظام پزشکی استان قم با اشاره به پایین بودن میانگین واکسیناسیون در استان قم 
گفت: در استان کلاس هایی وجود دارند که در 10 سطح مختلف اقدام به آموزش واکسن 

هراسی می کنند.
سید حسن عادلی ظهر پنج شنبه در جلسه ستاد پیشگیری؛ هماهنگی و فرماندهی 
عملیات پاسخ به بحران استان که در محل سالن کرامت استانداری قم برگزار شد با اشاره به 
فعالیت اقلیت واکسن هراس در قم افزود: در زمینه آمار واکسیناسیون قم کم ترین آمارها را در 
کشور دارد و در زمینه اقناع سازی آموزش های گسترده ایی را برای مقابله با واکسن هراسی 

برگزار کردیم.
وی بیان کرد: در استان کلاس هایی با سوءاستفاده از وجه دینی مردم برای آموزش واکسن 
هراسی در 10 سطح در حال برگزاری است و خود را زیر پوشش حوزه علمیه معرفی می کنند 
و اگر این نسخه نویسی های غلط و باورهای اشتباه در بین مردم در زمینه واکسن را ادامه 
دهند آسیب جدی به جان و سلامت مردم وارد می کنند چرا که در قالب باورهای اسلامی 

هدایت می شوند.
در ادامه این جلسه معاون مدیریت و منابع استانداری قم گفت: مدیران اجرایی استان تا 
هفته پیش همکاری خوبی داشتند و طبق آمارها 92 درصد کارکنان ادارات نسبت به واکسینه 
خود اقدام کرده اند. محمدرضا گروسی افزود: افرادی که هم که واکسن دریافت نکرده اند 
مشکل پزشکی داشتند و باید مدیران اجرایی نسبت فراهم ساختن زیرساخت خدمات 

غیرحضوری آنان تلاش کنند.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت ۸۰درصدی پروژه جدول گذاری 
بلوار ابوطالب)ع(

مدیر منطقه هشت شهرداری قم از پیشرفت 80 درصدی پروژه جدول گذاری بلوار حضرت 
ابوطالب)ع( خبرداد و گفت: این پروژه تا پایان ماه آینده به اتمام می رسد.

محمد رمضانی با اشاره به اجرای پروژه جدول گذاری بلوار حضرت ابوطالب)ع(، مساحت 
این پروژه را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: این پروژه شامل سه هزار و 600 متر طول 

جدول گذاری است که شامل جدول نهر و تک جدول رفوژ وسط است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم با اشاره به هزینه اجرای این پروژه ابراز داشت: بر اساس 

پیش بینی ها اجرای جدول گذاری بیش از 20 میلیارد ریال هزینه در بر خواهد داشت.
حضرت  بلوار  دوم  باند  احداث  نخست  مرحله  را  بلوار  این  جدول گذاری  ادامه  در  وی 
ابوطالب)ع( عنوان کرد و افزود: پروژه باند دوم این بلوار در راستای تسهیل در عبور و مرور 
شهروندان و افزایش ایمنی تردد در این مسیر بوده که در بودجه سال آینده پیش بینی شده 
است و در اواسط سال آینده به بهره برداری می رسد . رمضانی همچنین خاطرنشان کرد: 
اجرای این پروژه برعهده اداره کل راه و شهرسازی است که شهرداری به دلیل تسریع در روند 

رفع مشکلات عبور و مرور شهروندان اجرای آن را در اولویت خود قرار داد.
 

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر شهرداری قم :

جلب رضایت گردشگران
 باید اولویت برنامه ها باشد

ضرورت  بر  قم  شهرداری  مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  سازمان  مدیرعامل 
برنامه ریزی در راستای جلب رضایت گردشگران و شهروندان تأکید کرد و گفت: این مهم باید 

در برنامه های گردشگری استان به عنوان یک اولویت موردتوجه قرار گیرد.
علیرضا خاکی به موضوعات مرتبط با گردشگری اشاره کرد و اظهار داشت: گردشگری 
بحث جامعی بوده و حوزه های بسیار زیادی در آن دخیل هستند که ازجمله آن می توان به 
زیرساخت، معرفی، مدیریت، بسترسازی، حمل ونقل و هر چیزی که افراد در زندگی عادی 
نیاز داشته اشاره کرد، به طوری که یک گردشگر در شهر غریب نیاز به دسترسی بیشتر به 
امکانات دارد. به گفته مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر شهرداری قم، 
مشکل اصلی این بوده که گردشگران رضایت کافی از امکانات ندارند که نیاز بوده بسترسازی 
لازم در بخش های مختلف صورت بگیرد. وی با اشاره به دغدغه های سازمان در حوزه رونق 
گردشگری خاطرنشان کرد: این سازمان در راستای توسعه گردشگری با موضوع بهسازی 
بافت های اطراف حرم وارد موضوع گردشگری شد که در این زمینه نیز به برنامه های جامعی 
پیش بینی شده است. خاکی خاطرنشان کرد: حضور سالانه 20 میلیون زائر در قم یک فرصت 

است که می توانند انگیزه و محرک توسعه احیا و بازآفرینی شهرها باشند.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح رتبه بندی پرسنل و کارگران 
فضای سبز

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با آموزش  پرسنل و کارگران 
فضای سبز درصددیم تا این افراد را رتبه بندی سطح بندی کنیم و متناسب با تخصص آن ها 

را به کار بگیریم.
پیام جوادیان در جلسه انعقاد تفاهم نامه همکاری آموزشی و پژوهشی بین سازمان پارک ها 
و مرکز علمی کاربردی شهرداری قم، با بیان اینکه قبل از شیوع کرونا آموزش های گسترده 
شهروندی و پرسنل توسط سازمان پارک ها و با همکاری سازمان فنی و حرفه ای برگزار می شد 
اظهار کرد: دوره های آموزش شهروندی بسیار بازخورد خوبی داشت و مدارک تخصصی هم به 
شهروندان ارائه شد، اما با شیوع کرونا وقفه ای در برگزاری دوره ها داشتیم و به تازگی به صورت 
مجازی درصدد برگزاری این دوره ها هستیم. وی با تأکید بر اینکه اثربخشی آموزش های 
حضوری بسیار بیشتر از آموزش های مجازی است تصریح کرد: یکی از مواردی که به طور جد 
پیگیر هستیم آموزش کارگران و پرسنل است و با این آموزش ها درصددیم تا پرسنل و کارگران 

فضای سبز را رتبه بندی سطح بندی کنیم و متناسب با تخصص آن ها را به کار بگیریم.

 

خطیب جمعه قم گفت: برای بهبود چهره معنوی 
قم باید چالش هایی مانند فقر، حاشیه نشینی و 

مفاسد اخلاقی برطرف شود.
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته 
نماز جمعه قم، با اشاره به سالروز شهادت شهید سید 
افزود: شهید مدرس  روز مجلس،  و  حسن مدرس 
انسانی زمان شناس، غیور و شجاع بود و بی باک در 
برابر نقشه های شوم انگلیسی ها ایستاد و امام راحل 
بر وی قائل بود؛ شهید مدرس در  احترام ویژه ای 
بسیاری از اتفاقات تنها بود اما دچار لغزش نمی شد و 

در برابر زورگویان تسلیم ناپذیر بود.
وی با بیان اینکه مجلس انقلابی باید مجلسی مردم 
گرا و مشورت گیر باشد، گفت: نهایی شدن قانون 
اما کافی  اقدم مطلوب است  جوانی جمعیت یک 

نیست و باید حمایت ها از نهاد خانواده بیشتر شود.
زیادی  مشکلات  و  رنج  با  مردم  امروز  گفت:  وی 
دست و پنجه نرم می کند و از مجلس شورای اسلامی 
انتظار می رود در دو امر قانون گذاری و نظارت نهایت 

دقت نظر را در کنار دولت انقلابی به کار بگیرد.
اعرافی تاکید کرد: از مجلس شورای اسلامی انتظار 
می رود بخشی از گره ها را با وضع قوانین درست حل 

کند. مدیر حوزه های علمیه در ادامه تصریح کرد: اگر 
امروز شبی در شهری از کشور فردی گرسنه بخوابد 
تمام ثروتمندان آن جامعه در پیشگاه خداوند مسوول 

خواهند بود.
اعرافی گفت: اسلام در کنار توصیه به رفع نیاز فقرا 
بر احترام و حفظ کرامت ذاتی آنها تاکید کرده و در این 
عرصه عذری از هیچ کس مقبول نیست؛ در جامعه 

اسلامی همه در رفع فقر، مسوولیت دارند.
احترام  به  نسبت  اسلام  منطق  در  وی،  گفته  به 
عالمان دینی دارای شرایط، افراد بزرگتر، حاکم و امام 

عادل و فقرا تاکید بیشتری شده است.
رهبری بارها نسبت به آسیب های موجود 

درشهرقم  احساس نگرانی کرده اند
عضو فقهای شورای نگهبان همچنین با اشاره به 
جایگاه فرهنگی قم، ادامه داد: قم شهری است که 
وارد  آن  بیت)ع( در خصوص  اهل  از  روایات  صدها 
تولید  پایگاه  بزرگترین  اکنون  این شهر هم  و  شده 
اندیشه دینی در سطح جهان است و بیش از 400 

امامزاده در کنار سایر مشاهیر در آن مدفون است.
وی با تاکید دوباره بر ویژگی های شهر مقدس قم، 
گفت: مقام معظم رهبری بارها نسبت به آسیب های 

موجود در این شهر احساس نگرانی کرده اند.
از جمله حوزه  نهادها  کرد: همه  تصریح  اعرافی 
علمیه قم در کنار سایر دستگاه های مسوول در برابر 
آسیب های اجتماعی قم مسوول بوده و نسبت به آن 
کم کاری داشته اند؛ هرچیزی که چهره معنوی و 
ایمانی این شهر را مخدوش می کند باید به کنار برود.
وی یادآور شد: برای بهبود چهره معنوی قم باید 
مفاسد  و  نشینی  فقر، حاشیه  مانند  هایی  چالش 

اخلاقی برطرف شود.
امام جمعه موقت قم با تاکید بر اینکه بهبود وضع 
قم نیازمند تعامل همه به ویژه اصناف و کسبه است، 
یادآور شد: همه مردم و مسوولان باید دست در دست 
یک دیگر بدهند تا شهری در تراز انقلاب اسلامی 

ساخته شود.
مدیرحوزه های علمیه کشور همچنین با اشاره به 
هفته بسیج، بیان کرد: این روح و فرهنگ بسیجی 
است که در هر جا که وارد شده مشکلات را کاهش 
از  باز کرده است؛ گفتمان بسیج  را  داده و گره ها 
با  مقاومت  محور  امروز  و  کرده  عبور  ایران  مرزهای 
همین گفتمان بسیجی در حال فعالیت در سطح 

منطقه است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود، تصریح کرد: 
اسلام نسبت به زمینه سازی تربیت فرزند از زمان 
انعقاد نطفه تا شکل گیری شخصیت وی از غذا و 

لقمه حلال و سایر پاکیزگی ها تاکید دارد.
امام جمعه قم ادامه داد: مهرورزی و اظهار دوستی 
از  مهم  اصل  یک  فرزند  احترام  و  اکرام  همراه  به 
نظر اخلاقی است و در بعد تربیتی یک ابراز مهم و 

کاربردی به شمار می رود.
اعرافی تاکید کرد: اصل در اسلام بر حفظ حرمت، 
منزلت و شخصیت همه افراد و به ویژه جامعه ایمانی 
و تعاملات بین مومنان است و در معارف اسلامی ده 
ها روایات و نکوهش شدید نسبت به توهین، اهانت، 

تحقیر و هتک حرمت دیگران وارد شده است.

آیت الله اعرافی  در خطبه های نماز جمعه قم مطرح کرد:

الزامات بهبود چهره معنوی شهر قم

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: لشکر فرهنگی حضرت 
قاسم )ع( با هدف مقابله با توطئه ها و تهدیدات دشمنان در فضای مجازی با حضور 

دانش آموزان آموزش دیده راه اندازی می شود. 
احمد حاجی زاده در گفتگویی اظهارداشت : امروز دشمنان با یأس و ناامیدی از 
فشارهای نظامی، جنگ نرم سختی را علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران به 

راه انداخته اند و مهمترین ابزار و سلاح آنها، فضای مجازی است.
وی با اشاره به نگرانی های جدی رهبر معظم انقلاب مبنی بر رها شدن فضای 
مجازی در کشورمان، خاطرنشان کرد: متأسفانه شواهد نشان می دهد در عرصه 
فضای مجازی به خوبی کار نکرده ایم و مشکلات و چالش های بوجود آمده، همه 

مردم و دلسوزان را نگران کرده است.
معاون سیاسی امنیتی استانداری قم با بیان اینکه برای مقابله با جنگ نرم دشمنان، 
باید همان رویکردها و سازماندهی جنگ سخت و دوران دفاع مقدس را به کار بگیریم، 
اظهار داشت: لشکر حضرت قاسم)ع( در قالب گردان ها و گروهان های آموزش 

دیده دانش آموزی در قم تشکیل می شود.
وی از انجام برنامه ریزی ها و هماهنگی های لازم برای تحقق این هدف خبر داد 
و گفت: مربیان و متخصصان فضای مجازی، دانش آموزان جوان و نوجوان قمی را 
به خوبی آموزش می دهند تا بتوانند به تبلیغ آموزه های دینی و انقلابی پرداخته و با 

توطئه ها و دسیسه های دشمنان در جنگ نرم مقابله کنند.
حاجی زاده در پایان تصریح کرد: همراه با بازگشایی مدارس، این طرح اجرایی 
خواهد شد و امیدواریم بتوانیم با اجرای درست و احصاء نقاط ضعف و قوت آن، این 

طرح را به عنوان الگو در سراسر کشور مطرح کرده و گسترش دهیم.

جزیره ای عمل کردن از مهمترین معضلات حوزه فرهنگ است
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم هم چنین عصر چهارشنبه در 
جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم گفت: یکی از مهمترین موانع و مشکلات در 
انجام کارها و اقدامات فرهنگی، جزیره ای عمل کردن نهادها و دستگاه های مسؤول 

است. 
احمد حاجی زاده قمی عصر چهارشنبه در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان 
قم افزود: اثرگذاری اقدامات و اعتبارات فرهنگی در کشورمان آنچنان مشهود نیست، 
یعنی همه نهادها و دستگاه های فرهنگی تلاش می کنند، اما در جامعه اثر آن را 

نمی بینیم.
وی با بیان اینکه سال هاست شاهد بحث های تکراری در عرصه های فرهنگی 
هستیم، خاطرنشان کرد: بدون تردید یک جای کار ما عیب دارد و آن مشکل، جزیره 
ای عمل کردن و عدم همگرایی برنامه ها و اقدامات نهادها و دستگاه های مسؤول 

است.
معاون سیاسی اجتماعی استانداری قم بر ضرورت پیوند، انسجام و هماهنگی 
فعالیت های فرهنگی در استان تأکید کرد و گفت: مشکلات اساسی و اولویت های 
فرهنگی قم از جمله سبک زندگی و خانواده، عفاف و حجاب، فضای مجازی، اوقات 

فراغت جوانان و اعتیاد مشخص شده اند.
وی در پایان تصریح کرد: هنگامی که اولویت ها برای فرهنگسازی و مقابله با 
ناهنجاری ها در استان قم مشخص شود، همگرایی میان دستگاه های مرتبط انجام 
خواهد شد و اعتبارات فرهنگی استان نیز بر همین اساس توزیع خواهد شد و به 

اقداماتی اختصاص پیدا می کند که اثرگذاری و کارآیی بیشتری داشته باشند.

معاون سیاسی امنیتی استانداری قم:

لشکر فرهنگی سایبری درقم راه اندازی می شود

ایمان / عباس جعفری / کنشگر اجتماعی و فعال 
محیط زیست :در حالی مسئولان قمی در سالهایی 
نه چندان دور با شور و شوق وصف ناشدنی در راستای 
بزرگترین  احداث  از  آبی  منابع  مدیریت  اصطلاح  به 
استخرهای ذخیره آب در مناطق ییلاقی استان قم خبر 
می دادند که حاصل آن سونامی در ساخت استخرهای 
مجاز و غیر مجازی شد که با ایجاد اختلال در آبخوان 
های منطقه همراه با کاهش شدید سطح ایستابی منابع 
آبی زیر زمینی، عملکرد بی نظیر قنات های قم، این 
میراث کهن و ماندگار نیاکان گذشته در برداشت پایدار از 

منابع آبی حوضه آبریز را به ورطه نابودی کشانده است.
زنگ خطر نابودی قنات ها در مناطق ییلاقی قم به 

صدا در آمده است
 سه چهار دهه قبل در دشت های مرکزی قم کاریزهایی 
با آبدهی مناسبی وجود داشتند که با واگذاری زمین 
های ملی و اجازه حفر چاه های بی شمار در دشتهای 
قشلاقی مرکزی استان، قنوات این مناطق برای همیشه 
خشک، غیرقابل احیاء و به خاطره ها پیوست. اکنون 
با احداث صدها استخری که با گذر از بی سابقه ترین 
خشکسالی 53 سال اخیر، حجم بالایی از روان آبها را در 
خارج فصل زراعی می بلعند و همچنین حفر چاههای 
غیرقانونی و یا بعضا قانونی خوش نشینان غیرمتعهد و 
بی مسئولیت در قبال منافع عمومی، زنگ خطر برای 
نابودی این رشته قنوات در مناطق ییلاقی نیز به صدا 

در آمده است. 

این  دیگر  های  خروجی  از  طبقاتی  فاصله  ایجاد 
و  غنی  اشخاص  حالیکه  در  زیرا  باشد،  می  استخرها 
ثروتمند حقیقی و حقوقی بعضا دارای رانت های خاص 
با فخر و غرور بی مثال، از نبود نگرانی جهت تامین آب 
مورد نیاز خود در سال های آینده سخن می گویند، این 
به  که  باشند  می  روستاها  بومی  پای  خرده  کشاورزان 
جهت کاهش منابع آبی قابل دسترس و زارعت و باغبانی 
و کارگری  آواره غربت  نیست،  به صرفه  که دیگر اصلا 
در شهرها شده اند. حقیقتا این سبک توسعه و رفتار با 
طبیعت و حقوق عامه مردم با هیچ آموزه دینی و شرع 
اسلام، آرمان های انقلاب و اخلاق انسانی قابل توجیه 
از  نیست. مطمئنا اگر مصرف آب به هر دلیل بیشتر 
تجدید آن شود، پیامدهای نامطلوبی را به دنبال خواهد 

داشت. 
الگوهای توسعه باید با ظرفیت تحمل منابع آب 

سازگار باشد 
به  تدریج  به  مساله  این  زیرزمینی  آبهای  بخش  در 
کاهش ذخایر تجدید ناپذیر، نشست زمین و از دست 
رفتن ظرفیت آبخوان ها منجر خواهد شد. در بخش آب 
سطحی برداشت بیشتر در یک محل، منجر به کاهش 
دریافت آب در محل دیگر خواهد شد. این محل دیگر 
می تواند یک مصرف کننده دیگر یا بخشی از اکوسیستم 
باشد که به نوبه خود مناقشات آبی و پیامدهای محیط 
زیستی را به دنبال دارد.  علاوه بر همه آنها، وابستگی 
پذیری  به منزله آسیب  منابع تجدیدناپذیر  به  فزاینده 

تلقی  اقتصادی-اجتماعی  بیشتر کل سیستم  هرچه 
می شود که حتی امنیت شهرها و روستاها را تهدید می 
کند. به طور طبیعی تمامی نیاز های آبی اعم از تقاضای 
انسانی، نیازهای محیط زیستی و ... باید از محل آب 

تجدید شونده تامین شود. 
ضرورت تغییر نگرش در نظام حمکرانی آب  

درجوامع محلی 
در واقع الگوهای توسعه باید خود را با ظرفیت تحمل 
منابع آب سازگار کنند، نه اینکه از محل ذخایر تجدید 
پایدار نیست مصرف شود.  برای توسعه ای که  ناپذیر 
مدیریت وضعیت بحرانی منابع آب استان قم، بویژه منابع 
آب زیر زمینی در قم بخصوص در مناطق ییلاقی بخش 
های کهک، خلجستان و سلفچگان که مهمترین ذخایر 
آب شیرین استان را دارا می باشد، امروزه نه در گرو تلاش 
برای عرضه آب، بلکه در گرو آن است که نقش جوامع 

محلی در مدیریت آب به رسمیت شناخته شود. 
از سویی دیگر به منظور تغییر نگرش در نظام حمکرانی 
آب نیاز به تغییر در رویکرد جوامع محلی به سوی منافع 
بلند مدت در مقابل منافع فردی کوتاه مدت  جمعی 
می باشد. در حالی که آمار دقیقی از ظرفیت و تعداد 
استخرهای ذخیره آب در استان در دسترس نیست، 
قم  ییلاقی  مناطق  هوایی  های  عکس  بررسی  در  اما 
بخصوص بخش کهک و فردو، بی نظمی غیرمسئولانه و 
خودخواهانه در ساخت و ساز استخرها و ضعف و اهمال 

در مدیریت منابع آبی منطقه، کاملا مشهود است.

ضعف و اهمال در مدیریت منابع آبی ؛

قنات های قم قربانی بی مسئولیتی وزیاده خواهی ها

مدیرکل گمرکات استان قم گفت: ارزش کالاهای صادر شده از گمرکات استان 
از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه به 172 میلیون دلار رسیده است که نسبت 

به مدت مشابه سال قبل بیش از 108 درصد رشد دارد. 
اسفندیار دریکوندی اظهارداشت : در همین رابطه از نظر وزنی نیز طی مدت 
یاد شده، 145هزار و 378 هزار تن کالا از گمرکات استان قم به بازارهای هدف 
صادر شده است که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 98 درصد رشد را نشان 

می دهد.
وی با اشاره به این که اداره کل گمرکات قم در ارزیابی های انجام شده توسط 
گمرک جمهوری اسلامی ایران، به دلیل عملکرد مثبت خود رتبه نخست کشور 
را در میان سایر استان های کشور به دست آورده است، گفت: با همت مضاعف 
و حمایت از گسترش فعالیت های اقتصادی استان به خصوص در عرصه تجارت 

بین الملل، این موفقیت ها را ادامه خواهیم داد.
وی افزود: از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه،  بیش از 33 هزار تن کالا به 

ارزش حدود 167 میلیون دلار از طریق گمرکات استان قم وارد کشور شده است 
که بیشتر مربوط به مواد اولیه و تجهیزات مورد استفاده واحدهای صنعتی و 

تولیدی است.
وی بیان داشت: درآمد کل گمرکات استان قم نیز در این مدت به 159 میلیارد 
تومان رسیده  که نشان دهنده جایگاه مهم این اداره کل در سرعت بخشیدن به 

چرخه توسعه اقتصادی استان است.
دریکوندی گفت: در زمینه صادرات بسته های پستی و مطبوعات نیز از ابتدای 
سال جاری تا پایان آبان ماه، تعداد یک هزار و 282 بسته پستی با وزن هفت هزار 
و 285 کیلوگرم و ارزش حدود 295 هزار دلار از گمرکات قم به سایر کشورهای 

جهان ارسال شده است.
وی اظهار داشت: همچنین طی این مدت 659 پرونده مظنون به قاچاق به 
ارزش 272 میلیارد تومان در گمرکات استان تشکیل شده است که این میزان 

نسبت به مدت مشابه سال قبل 154 درصد رشد دارد.

مدیرکل گمرکات استان قم: 

ارزش صادرات قم ۱۰۸ درصد رشد یافت

سجاد عابدی*
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سلامت

پایین بودن فشارخون در بارداری، علائم، علل و راهکارها خواص دمنوش آویشن 
نوشیدن دمنوش ها در فصل  پاییز و زمستان بسیار مفید است و نقش موثری در 

پیشگیری از بیماری های مختلف دارد.
آویشن از نظر طب سنتی، طبعی گرم و خشک دارد. آویشن را به صورت تازه یا 
خشک و پودر شده در انواع غذا ها مصرف می کنند. دمنوش آویشن یا چای آویشن، 
نوشیدنی سالمی است که از دَم کردن آویشن تهیه می شود. این دمنوش حاوی 

خواص آویشن و بسیار مفید است.
خواص دمنوش آویشن

مصرف دمنوش آویشن به هضم غذا، رفع درد شکم و نفخ کمک بسزایی می کند. 
آویشن ضد سرفه، خلط آور و در درمان برونشیت و آسم موثر است. استفاده از دمنوش 

آویشن، سیاه سرفه و التهاب دستگاه تنفس فوقانی را بهبود می بخشد.
نسخه ای گیاهی برای درمان سردرد

این دمنوش آرام بخش، خواب آور، تقویت کننده حافظه، ضد میگرن، سردرد و 
سرگیجه است.

تاثیر دمنوش آویشن بر دستگاه قلبی - عروقی
مصرف دمنوش یا چای آویشن سبب رفع تپش قلب می شود و درد مفاصل تان را 
آرام می کند. اگر دچار درد مفاصل، نقرس، ورم مفاصل و سیاتیک هستید دمنوش 
یا چای آویشن را بنوشید. حمام آویشن برای مبتلایان به درد های عضلانی، مفصلی 

و روماتیسمی مفید است.
پوست صورت تان را با بخور آویشن سفید کنید

بخور آویشن، برای سفید شدن پوست صورت استفاده می شود. همچنین مصرف 
آویشن برای جلوگیری از ریزش مو مفید است.

طرز تهیه دمنوش آویشن
برای تهیه دمنوش آویشن، یک قاشق مرباخوری آویشن خشک شده را داخل 
2 لیوان آب جوش بریزید. قوری را روی شعله غیرمستقیم قرار دهید تا دم بکشد؛ 
سپس به مقدار دلخواه، عسل به آن اضافه و میل کنید. همچنین می توانید موقع 

دم کشیدن، به آن لیمو عمانی نیز بیفزایید.
موارد منع مصرف آویشن

مصرف زیاد آویشن یا عصاره آن در دوران بارداری می تواند احتمال سقط جنین را 
افزایش دهد؛ بنابراین توصیه شده که خانم های باردار از مصرف این گیاه خودداری 
کنند. بر اساس تحقیقات صورت گرفته، مشخص شده است که آویشن می تواند روند 
انعقاد خون را به تاخیر بیندازد؛ بنابراین افرادی که عمل جراحی در پیش دارند، از 2 

هفته قبل از عمل جراحی نباید آویشن استفاده کنند.
مصرف آویشن به مبتلایان به اختلالات غده تیروئید نیز توصیه نمی شود. همچنین 
برخی اشخاص ممکن است به آویشن و فرآورده های آن حساسیت داشته باشند. در 

این صورت نباید از این گیاه به صورت خوراکی یا موضعی استفاده کنند.
در مصرف دمنوش آویشن، نباید افراط شود. رعایت این نکته در افراد گرم مزاج 

اهمیت بیشتری دارد.

وقتی سرماخوردگی بر بدنتان غلبه می کند انگار فقط این ویروس است که تعیین 
می کند بیماری تان چقدر طول بکشد. سرماخوردگی معمولی یک عفونت ویروسی در 
گلو و بینی است که به آن عفونت سیستم تنفسی فوقانی نیز می گویند. انواع زیادی از 
ویروس ها می توانند سبب سرماخوردگی معمولی شوند اما شایع ترین آن ها رینوویروس 

است
آبریزش بینی، گلو درد، سرفه، گرفتگی بینی، بدن دردهای خفیف و سردرد و عطسه و 
تب خفیف می توانند پیش از اینکه بدنتان از شر ویروس رها شود شما را سست و خسته 
کنند. البته نیازی به گفتن نیست که سرماخوردگی شباهت زیادی با کووید – 19 دارد که 
بیماری تنفسی ناشی از ویروس جدید کروناست. اما یک سرماخوردگی معمولی واقعا 

بی خطر است، حتی اگر دو هفته طول بکشد تا احساس کنید بهتر شده اید.
بهترین کاری که می توانید بکنید تا طی ماه های سرد سال دچار سرماخوردگی نشوید 
چیست؟ باید سرماخوردگی را پیش از اینکه بر بدنتان مسلط شود متوقف کنید. راه های 
زیادی وجود دارند که با کمک آن ها می توانید جلوی سرماخوردگی را بگیرید و اگر هم 
سرماخوردید، طول مدت بیماری را کوتاه تر کنید. یکی از بهترین کارها هیدراته نگه 

داشتن بدن با سوپ ها و دمنوش ها و ... است. در ادامه راهکارهای دیگر را بخوانید.
دستگاه بخور را روشن کنید

کم رطوبت بودن هوا می تواند راه های هوایی بینی تان را خشک کرده و بینی نتواند 
آنطور که باید جلوی ورود ذرات و یروس ها را بگیرد و دچار سرماخوردگی شوید. پس بهتر 
است یک دستگاه بخور تهیه کنید و هر وقت احساس کردید هوای داخل خشک است 
آن را روشن کنید. دستگاه بخور یا رطوبت ساز کمک می کند غشای تنفسی تان مرطوب 
بماند. غشای خشک در بینی، توانایی به دام انداختن میکروب ها را ندارد و این عوامل 

بیماری زا وارد سیستم  بدنتان می شوند.
اما توجه داشته باشید که باید دستگاه بخور را مرتبا تمیز کنید زیرا محیط گرم و مرطوب 
آن می تواند زمینه ی مساعدی برای رشد کپک و قارچ باشد و اگر آلرژی داشته باشید 

می تواند علائم تان را تشدید کند.
هر وقت احساس خستگی می کنید حتما استراحت کنید. کم خوابی و خستگی و 
استرس واقعا می تواند راه را برای ابتلا به سرماخوردگی باز کند، زیرا باعث می شود بدنتان 

کورتیزول زیادی ترشح کند که هورمونی است که می تواند سیستم ایمنی را ضعیف نماید 
و نتوانید با عفونت مبارزه کنید

ویتامین D بدنتان را بالاتر ببرید
تحقیقات نشان می دهد افرادی که ویتامین D بدن شان کافی نیست خیلی بیشتر در 
معرض عفونت های تنفسی اند که باعث سرفه و خارش گلو و گرفتگی بینی می شود. 
اما افرادی که ویتامین D بدنشان بالاست سیستم ایمنی قوی تری دارند و بسیار کمتر 
سرما می خورند. سلول های بدن برای فعال کردن واکنش ایمنی به ویتامین D نیاز دارند. 
برخی مطالعات نشان داده اند مصرف مکمل ویتامین D روزانه با دوز 400 واحد می تواند 

از ابتلا به عفونت های تنفسی پیشگیری کند.
در حال حاضر طبق توصیه  ی سازمان بهداشت جهانی بیشتر افراد بزرگسال باید روزانه 
حداقل 600 واحد ویتامین D دریافت کنند اما برخی از متخصصین بیشتر از این را لازم 
می دانند. شما به سختی می توانید فقط از راه تغذیه ویتامین D کافی دریافت کنید )زرده 
تخم مرغ، سالمون، گوشت گوساله، شیر و پنیر غنی شده، قارچ(، بنابراین بهتر است با 

توصیه پزشک مکمل این ویتامین را مصرف کنید.
دست هایتان را بشویید و به چشم و بینی و دهانتان دست نزنید

شما بدون اینکه بدانید طی روز به دفعات به صورتتان دست می زنید. مطالعه ای 
دریافته افراد به طور متوسط 16 بار در ساعت به صورت خود دست می زنند و این رفتار 
طی فصول سرماخوردگی و آنفلوآنزا مضر است. وقتی شما از طریق تماس با فرد آلوده 
یا لمس سطح آلوده با ویروس تماس پیدا می کنید، در صورتی که دست هایتان تمیز 
نباشند و دست به صورتتان بزنید آن را وارد بدنتان خواهید کرد. فراموش نکنید که ویروس 

با دست دادن هم منتقل می شود.
البته طی دو سال اخیر به دلیل پاندمی کرونا، دست دادن با افراد ممنوع شده است و 
کمک می کند آلودگی ها از طریق دست به غشای موکوس بدنتان )بینی و دهان( نرسند 
و مریض نشوید. ضمنا دست هایتان را مرتبا با آب و صابون به مدت 20 ثانیه بشویید 
و بین انگشتان و زیر ناخن ها را فراموش نکنید. اگر امکان شستشو ندارید حتما از 

ضدعفونی کننده ی دست استفاده کنید.
موبایل تان را ضدعفونی کنید

کجاها  و  می برید  کجاها  را  همراه تان  گوشی  شب  تا  صبح  از  بگویید  می توانید 
می گذارید؟ شاید شنیده باشید که ثابت شده گوشی همراه شما می تواند ده برابر بیشتر 

از توالت آلوده باشد.
گوشی همراهتان را با دستمال ضدعفونی کننده تمیز کنید، فقط اول آن را خاموش 
کنید و در آخر هم با پارچه ای تمیز و نرم آن را خشک کنید. هرگز به گوشی تان مستقیما 

الکل نزنید.
بیشتر استراحت کنید و استرستان را کم کنید

هر وقت احساس خستگی می کنید حتما استراحت کنید. کم خوابی و خستگی و 
استرس واقعا می تواند راه را برای ابتلا به سرماخوردگی باز کند، زیرا باعث می شود بدنتان 
کورتیزول زیادی ترشح کند که هورمونی است که می تواند سیستم ایمنی را ضعیف نماید 
و نتوانید با عفونت مبارزه کنید. پس به استراحت تان اهمیت بدهید، یوگا تمرین کنید، 
مدیتیشن کنید، از طبیعت بیشتر بهره ببرید و کمی بیشتر با خانواده و دوستان وقت 
بگذرانید و خلاصه هر کاری که استرس تان را کم می کند و به شما آرامش می دهد و 

خستگی  روزتان را در می کند انجام دهید.
خوب بخوابید

خواب خوب و باکیفیت نقش پررنگی در پیشگیری از سرماخوردگی دارد. در مطالعه ای 
محققان در بینی 153 فرد سالم قطره بینی حاوی رینوویروس ریختند و عادات خواب 
این افراد را تحت نظر گرفتند. نتیجه این بود: افرادی که عادت داشتند شب ها کمتر از 
7 ساعت بخوابند نسبت به آن هایی که شب ها 8 ساعت یا بیشتر می خوابیدند، سه برابر 
بیشتر مستعد سرماخوردگی بودند. پزشکان و کارشناسان توصیه می کنند شب ها 7 تا 

9 ساعت بخوابید.
مواد غذایی زینک دار )حاوی روی( بیشتری بخورید

تحقیقات نشان می دهد زینک )روی( در واقع می تواند رشد ویروس ها را کاهش دهد. 

ضمنا دریافت زینک به صورت آبنبات های زینک دار یا اسپری بینی گلوکونات زینک 
ظاهرا می تواند طول مدت بیماری و شدت علائم را کاهش دهد، البته در صورتی که 
فورا بعد از ابتلا به ویروس مصرف شود. اما به طور کلی توصیه می کنیم به جای این 
مکمل ها، مواد غذایی حاوی زینک بیشتر بخورید: گوشت قرمز، توفو و عدس از منابع 

خوب آن هستند.
لوازم شخصی تان را جدا کنید

وقتی یکی از اعضای خانواده دچار سرماخوردگی است، از ظروف مشترک استفاده 
نکنید تا ویروس تصادفا منتشر نشود. به طور کلی کسی که بیمار است باید تمام لوازم 

شخصی خود را از سایرین جدا کند و تا حد ممکن از وسایل مشترک استفاده نکند.
پروبیوتیک بیشتری بخورید

باکتری هایی که در روده هایتان زندگی  و نوع خوب  باکتری ها بد نیستند  همه ی 
این  یافت می شوند.  نیز  و کامبوچا  می کنند در غذاهایی مانند ماست و ساورکرات 
باکتری ها حامی سیستم ایمنی اند. به هر حال بخش بزرگی از سیستم ایمنی شما دقیقا 

در سیستم گوارشتان واقع شده است.
مطالعه ای در سال 2014 دریافت ورزشکارانی که مکمل پروبیوتیک مصرف کرده 
بودند نسبت به کسانی که دارونما استفاده کرده بودند، کمتر دچار سرماخوردگی و 

عفونت های گوارشی شدند.
البته برای اثبات اینکه پروبیوتیک ها واقعا می توانند شما را از ویروس ها در امان نگه 
دارند به تحقیقات بیشتری نیاز است اما طبق یافته ها تاکنون می دانیم که باکتری های 
خوب گوارش حتی وقتی علائم سرماخوردگی را دارید هم می توانند مفید باشند؛ مثلا 
در مطالعه ای محققات دریافتند هر دو گروهی که پروبیوتیک و دارونما مصرف کرده 
بودند به یک اندازه سرماخوردند اما گروهی که پروبیوتیک مصرف کرده بودند شدت 

علائمشان کمتر بود و زودتر خوب شده بودند.
ماسک بزنید

شما به هر حال باید ماسک بزنید! ماسک یکی از موثرترین راه های پیشگیری از انتشار 
کووید – 19 و البته دیگر عفونت های تنفسی مانند سرماخوردگی است. زدن ماسک 
نه تنها از اطرافیان فرد بیمار محافظت می کند بلکه طبق مطالعات به نفع خود بیمار 
نیز هست. ویروس ها از جمله آن هایی که عامل سرماخوردگی و آنفلوآنزا یا کووید – 19 
هستند، معمولا از فرد آلوده و از طریق هوایی که به عطسه و سرفه فرد بیمار آلود شده به 
دیگران منتقل می شوند. وقتی همه ماسک می زنند، یعنی همه از همدیگر در برابر این 

بیماری محافظت می کنند.
ضمنا تحقیقات نشان می دهد ماسک های پارچه ای می توانند کمک کنند فرد کمتر 
در معرض ذرات تنفسی آلوده قرار بگیرد، زیرا پارچه مانند یک فیلتر خوب عمل کرده و 

اجازه ی ورود ذرات حتی کوچک تر از 10 میکرون را نمی دهد. 
واکسن آنفلوآنزا بزنید

هر چند سرماخوردگی و آنفلوآنزا ناشی از ویروس های متفاوتی اند اما علائم شان بسیار 
شبیه هم است. آنفلوآنزا سخت تر بیمار تان خواهد کرد و پیامدهای جدی تری دارد، 
خصوصا اگر ضعف سیستم ایمنی هم داشته باشید. بهترین کاری که برای مراقبت از 
خودتان می توانید بکنید این است که هر سال واکسن آنفلوآنزا بزنید، زیرا ویروس هایی که 
دوروبرما می چرخند مدام تغییر می کنند. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها توصیه 
می کند به محض اینکه واکسن موجود شد واکسینه شوید؛ بهترین زمان پیش از شروع 

پاییز است.
کلام آخر: مثل همیشه پیشگیری بهتر از درمان است

سرما  بار  دو  یکی  حداقل  سالی  بزرگسال  افراد  نباشید؛  نگران  شدید  مریض  اگر 
می خورند. فقط متوجه باشید که بیماری تان چقدر طول می کشد: اگر تبتان بالاست یا 
علائمتان به مرور بهتر نمی شوند، حتما به پزشک مراجعه کنید تا مطمئن شوید مشکل 

دیگری ندارید.
اگر هم فکر می کنید در معرض ویروس کرونا بوده اید حتما تست کووید – 19 بدهید. 
اگر تست تان مثبت شد و معلوم شد سرماخوردگی نیست، پزشک راهنمایی تان خواهد 

کرد که بسته به شدت علائمتان چه اقداماتی باید بکنید.

روش هایی برای کوتاه کردن دوره ی سرماخوردگی

زنان مبتلا به کمردرد بیشتر مراقب باشندسرماخوردگی را پیش از شروع، متوقف کنید!

کمردرد باعث محدودیت در فعالیت های زندگی روزمره و کاهش فعالیت بدنی 
می شود که ممکن است منجر به افزایش وزن و بروز یا بدتر شدن مشکلات مزمن 

مانند بیماری های قلبی عروقی گردد.
از آن جا که بیماری کمردرد بسیار شایع است، نادیده گرفتن یا ربط دادن آن به 
چیزی که ظاهراً بی ضرر است، مانند خوابیدن در یک وضعیت ناراحت، ورزش 
بیش از حد یا نشستن به مدت طولانی، آسان است؛ اما اگرچه به نظر می رسد 
کمردرد جای نگرانی ندارد، تحقیقات جدید مرکز پزشکی بوستون )BMC( این 
تصور را به چالش کشیده است. طبق این تحقیق، بزرگسالان، به ویژه زنان، که 
کمردرد جدی تری دارند ، یک مورد ترسناک مشترک دارند. به مطالعه این مطلب 

ادامه دهید تا بدانید تحقیقات به چه نتایجی دست یافته است.
تحقیقات جدید بررسی کرد که چگونه کمردرد با خطر مرگ و میر ارتباط دارد. با 
توجه به بررسی سیستماتیک و متاآنالیز 11 مطالعه، متشکل از 81337 بزرگسال 
میانسال و مسن، یافته ها نشان دادند که کمردرد با افزایش متوسط مرگ و میر ناشی 
از همه علت ها، در بین زنان و آن هایی که کمردرد شدیدتری دارند، مرتبط بود. با 
این حال، کمردرد متوسط با افزایش خطر مرگ ارتباطی نداشت و هیچ ارتباطی 

بین کمردرد و مرگ و میر در مردان یافت نشد.
کمردرد منجر به کاهش فعالیت بدنی می شود، که می تواند خطر مرگ را افزایش 

دهد
تحقیقات BMC رابطه بین کمردرد و مرگ و میر در زنان را بررسی کرد و ارتباط 
آن با فعالیت محدود را مشاهده نمود؛ محدودیت در فعالیت که می تواند همراه با 
کمردرد باشد. طبق این مطالعه، کمردرد علت اصلی ناتوانی در سراسر جهان است 
و معلولیت و کم تحرکی به طور کلی با مرگ و میر بیشتری همراه است. کمردرد 
باعث محدودیت در فعالیت های زندگی روزمره و کاهش فعالیت بدنی می شود 
که ممکن است منجر به افزایش وزن و بروز یا بدتر شدن مشکلات مزمن مانند 

بیماری های قلبی عروقی گردد.
کمردرد  مدت  طولانی  تأثیرات  از  بهتری  درک  به  مطالعه  این  که  امیدوارم 
محدود کننده فعالیت بر سلامتی و پژوهش برای بهبود درمان کمردرد در طول 

زندگی بیماران منجر شود.
با افزایش سن، کمردرد در زنان به طور قابل توجهی افزایش پیدا می کند

پس از یائسگی، زنان بیشتر از مردان دچار کمردرد می شوند. پیری باعث تنگی 
ستون فقرات می شود، که می تواند باعث افزایش عوارض گردد. درد کمر معمولًا 
در سنین 40 تا 60 سالگی ظاهر می شود، اگرچه برخی از افراد می توانند از 30 

سالگی تغییراتی در ستون فقرات خود احساس کنند.
همچنین به نظر می رسد سن، در فتق دیسک کمر نقش دارد. هرچه پیرتر 
می شوید، دیسک ها خشک می شوند و حالت اسفنجی و انعطاف پذیری آن ها کمتر 
می شود. آن ها سفت می شوند و خطر ابتلا به فتق دیسک کمر را افزایش می دهند. 
اگرچه فتق دیسک، تهدید کننده زندگی نیست، اما می تواند بسیار ناتوان کننده 

باشد.
صرف نظر از اینکه چه چیزی باعث کمردرد شما می شود، کارشناسان بر اهمیت 
داشتن یک وزن و رژیم غذایی سالم تأکید می کنند زیرا هر یک پوند از وزن شما، به 

سیستم اسکلتی عضلانی تان فشار وارد می کند.
اگر کمردرد شدیدی دارید، منتظر نمانید

اگر صبر کنید تا برای کمردردتان کاری انجام دهید، تا این که درد ناتوان کننده 
شود، بیش از حد صبر کرده اید. موارد زیادی از درد های کمر در طی دو هفته 
برطرف می شود، اما اگر برای مدت زمان طولانی تری ادامه پیدا کند، مشکلی 
وجود دارد. اگر درد شما طولانی مدت یا مزمن است، وقت آن است که به یک 
متخصص ستون فقرات مراجعه کنید. می توان کمردرد مداوم را با دارو ها، تزریقات، 
فیزیوتراپی و جراحی، که در بعضی موارد لازم است، درمان کرد. متخصصین 
همیشه ابتدا با کم تهاجمی ترین و مؤثرترین روش درمانی شروع می کنند. هر فردی 
که کمردرد شدید، مداوم یا کمردردی که مکرراً رفع شده و بازمی گردد، دارد، باید 
زودتر از موعد به متخصص ستون فقرات مراجعه کند. علاوه بر این، اگر درد، شما 
را ضعیف کرده و قادر به انجام کار های روزمره نیستید، یا اگر تب، کاهش وزن غیر 
قابل توضیح یا مشکلات ادراری را تجربه می کنید، مراجعه به پزشک یک حرکت 

هوشمندانه خواهد بود.
 

زهر آلودگی هوا را با این خوراکی ها بگیرید! 
مرکبات و میوه های با رنگ نارنجی، زرد و قرمز، موز، خرمالو، انواع فلفل  سبز و 
نارنجی، هویج، چای سبز و سیاه، روغن های سویا، آفتابگردان، کلزا و زیتون، نقش 

آنتی اکسیدانی دارند و در شرایط آلودگی هوا از بدن مراقبت می کنند.
آلودگی هوا چهارمین علت مرگ در دنیا محسوب می شود و بعد از فشار خون بالا، 
مصرف دخانیات و سوءتغذیه، آلودگی هوا چهارمین علت مرگ و میر است و دومین 
علت مرگ ناشی از بیماری های غیر واگیر بعد از مصرف دخانیات قرار دارد. این 

نشان می دهد که آلودگی هوا اثر زیادی بر افزایش مرگ های زودرس در دنیا دارد.
برخی از گروه ها مانند کودکان، افراد مسن، مادران باردار و بیماران قلبی و ریوی 
در شرایط آلودگی هوا، بیشتر در معرض خطر قرار دارند. در شرایط آلودگی هوا 
مردم و به ویژه گروه های حساس باید شیر و لبنات کم چرب مصرف کنند و مصرف 
روزانه دو لیوان شیر کم چرب به کاهش عوارض ناشی از آلودگی هوا کمک می کند، 
زیرا کلسیم موجود در شیر مانع از جذب آلاینده هایی مانند فلزات سنگین می شود.
 میوه های دارای ترکیبات آنتی اکسیدان از مواد غذایی مفید در زمان آلودگی 
هوا هستند. مصرف میوه های دارای ترکیبات آنتی اکسیدان از سلول های بدن 
در مقابل آسیب دیدن در شرایط آلودگی هوا محافظت می کند که سیب یکی از 
 A، میوه های سرشار از آنتی اکسیدان است. همچنین میوه های دارای ویتامین
E و C خاصیت آنتی اکسیدان دارند.  مرکبات و میوه های با رنگ نارنجی، زرد و 
نارنجی، هویج، چای سبز و سیاه،  انواع فلفل های سبز و  قرمز، موز، خرمالو، 
روغن های سویا، آفتابگردان، کلزا و زیتون نقش آنتی اکسیدانی دارند و در شرایط 
آلودگی هوا از بدن مراقبت می کنند.  همچنین مصرف دو وعده ماهی در هفته در 
شرایط آلودگی هوا بسیار مهم است؛ زیرا ماهی به دلیل وجود ویتامین E و امگا 3 
به کاهش عوارض آلودگی هوا کمک می کند.  مصرف زیاد آب و مایعات در زمان 
آلودگی باعث شستشوی دستگاه گوارش و رفع عطش و خشکی دهان ناشی از 
این شرایط هوایی می شود و از سوی دیگر، با مصرف آب، بخشی از آلودگی هوا 
که وارد بدن شده است، از راه ادرار، دفع می شود.  در شرایط آلودگی هوا، مصرف 
نوشابه های گازدار به دلیل ایجاد اختلال در جذب عناصر مفید در بدن، می تواند 
آثار سوء آلودگی هوا را دو برابر افزایش دهد.  بنابر اعلام وزارت بهداشت، در شرایط 
آلودگی هوا، مصرف روزانه حداقل 400 گرم میوه و سبزی که معادل 3 واحد میوه 
و 2 واحد سبزی است، بسیار مفید است. هر واحد میوه به اندازه یک عدد میوه با 
اندازه متوسط و هر واحد سبزی به اندازه یک خیار سبز، هویج یا گوجه فرنگی بوده، 

اما مصرف روزانه یک عدد سیر نیز بسیار مفید است.
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مسئول بسیج جامعه کشاورزی استان قم خبرداد:

تشکیل ۱5 گروه جهادی برای رفع 
مشکلات روستاهای قم 

مسئول بسیج جامعه کشاورزی استان قم از تشکیل 15 گروه جهادی برای ارائه 
خدمات به اهالی روستاهای استان خبرداد و گفت: این افراد رفع مشکلات دام ها، 

باغ ها و اهالی روستاها را دنبال می کنند. 
احمد آقا بابایی  در میزگرد خبری رده های سپاه استان قم ضمن تبریک به 
مناسبت هفته بسیج و با اشاره به سخن امام علی)ع( که می فرمایند؛ هر کسی 
آب و خاک داشته باشد و با این حال نیازمند باشد، خدا او را از رحمت خودش دور 
می کند ، گفت: هر فردی که در بسیج کشاورزی می آید؛ دنبال رستگاری و خدمت 
است زیرا تنها کاری که می تواند در این قشر انجام بدهد خدمت است خدمتی که 

منتهی به رستگاری خواهد شد.
وی در ادامه افزود: در این راستا پس از استقرار در این سازمان در سال 99؛ 
جلساتی با مسئولین استانی داشتیم و طی این جلسات در استان، نیاز سنجی 
و شناسایی صورت گرفت و از نخبگانی که دارای رزومه بودند و در کار کشاورزی 

تخصصی داشتند ؛ در شورای راهبردی و هیئت های اندیشه ورز بکارگیری کردیم.
آقابابایی تصریح کرد: 15 کارگروه تخصصی فعال شد که ذیل این کارگروه ها 
میزهای تخصصی تشکیل و به سبب نیاز تشکیل 15 گروه جهادی را برنامه ریزی 
کردیم که 10 گروه جهادی تشکیل شد، 9 گروه به ثبت رسید و یک گروه نیز در 

حال ثبت است.
وی در ادامه گفت: چهار کانون تشکیل دادیم که  هشت واحد ذیل این کانون ها 

تشکیل شد و تا پایان امسال به 15 واحد می رسد.
مسئول بسیج جامعه کشاورزی استان بیان کرد: گروه های جهادی در سال 99 
حداقل یک بار در ایام مناسبتی به روستاهای محروم اعزام شدند و محور کارشان 
نیز، دام سنگین و باغات بود که در کنار این در کنار کارشناسان، گیاه پزشک نیز 

اعزام شد.
وی گفت: در مجموعه بسیج جامعه کشاورزی استان قم پایداری ، امنیت غذایی 

و اقتصاد مقاومتی بر اساس راهبرد مورد نظر رهبری، برنامه ریزی شده است.
رئیس سازمان بسیج جامعه کشاورزی استان قم کمک و کارآمد سازی جهادگری 
 ، آموزش  ما  راهبردی  اهداف  از  بیان کرد:  و  برشمرد  این سازمان  اهداف  از  را 
مشاوره ، کمک وکارآمد سازی، جهادگری و فعالیت های جهادی در سازمان بسیج 

کشاورزی است.
آقابابایی برنامه های تدوین شده در این سازمان را بیان کرد و گفت: آموزش و 
بسترسازی در کسب مهارتی که منجر به پایداری در اشتغال روستایی می شود، 
کاهش مهاجرت که از حاشیه نشینی جلوگیری می کند، حفظ جمعیت روستایی 
که ترغیب به مهاجرت معکوس می کند و سرمایه گذاری در روستا و ایجاد اشتغال 

برای کارشناسان از جمله این برنامه های تدوین شده است.
وی ادامه داد: به روستاهای قم نگاهی داریم و آن این است که هر روستا یک واحد 
کشت و صنعت است و اگر از استان نگاهی به روستا بشود، یک نگاه مجموعه کشت 

صنعتی است و باعث توسعه و پایداری روستا می شود.
مسئول بسیج جامعه کشاورزی استان تصریح کرد: مشکلات وقتی احساس می 
شوند که وارد کارگروه مانع زدایی می شوند؛ همچنین میزهای تخصصی زراعت، 
خوراک دام ،گوشت قرمز، محصولات مزیت دار و تولیدات دامی از میز های کارگروه 

مانع زدایی است.
آقابابایی افزود: مشکلاتی که در بسیج کشاورزی و ادارات داریم، برمی گردد به 
نقطه اتصال بخش نیمه دولتی به دولتی در استان که نیازمند برنامه ریزی کشوری 

در سطح مجلس و دولت است.
 

مدیرمخابرات منطقه قم: 

۱۶۱ روستا در قم دارای اینترنت ثابت است 
مدیرمخابرات منطقه قم گفت: درحال حاضر 161 روستا در این استان دارای 

اینترنت ثابت و 179 روستا نیز دارای تلفن ثابت است. 
محمد حاج عینی با بیان این که تعداد روستا های بالای 20 خانوار در قم 131 
آبادی است، افزود: 102 روستا نیز دارای فیبر نوری و 251 روستا دارای تلفن همراه 

است.
وی اضافه کرد: 502 هزار و 198 مشتری تلفن ثابت، 116 هزار و 708 مشتری 
ADSL، 13 هزار و 402 مشتری VDSL و سه هزار و 927 مشتری FTTH در 

استان قم وجود دارد.
وی ادامه داد: همچنین یک هزار و 771 مشتری G. 14 هزار و 203 مشتری 
Wi-Fi، یک میلیون و 974 هزار و 527 مشتری تلفن همراه و سه هزار و 686 
مشتری SIP PHONE در استان قم از خدمات شرکت مخابرات استفاده می کنند.
حاج عینی گفت: دایری حدود 14 هزار تلفن ثابت، 40 هزار سرویس باند پهن، 
اجرا و توسعه شبکه فیبر نوری خانگی و تجاری و ایجاد امکانات دسترسی برای 
حدود 53 هزار واحد مسکونی و تجاری، توسعه و راه اندازی حدود 17 هزار پورت 
پرسرعت برای بهره مندی همشهریان از اینترنت باکیفیت و پرسرعت، ارتقاء سطح 
پهنای باند ورودی برای تسریع و تسهیل دسترسی به شبکه اینترنت در ایام کرونا از 

جمله اقدامات شرکت مخابرات قم در سال جاری می باشد.
وی، برنامه ریزی و اهتمام نسبت به بهبود تجربه مشتریان و کاهش مدت زمان 
دایری و پشتیبانی همه خدمات مخابراتی، نصب و راه اندازی سایت G 5 همراه 
و برنامه ارتقاء فناوری و بهبود کیفیت شبکه همراه، ارائه بیش از 700 سرویس 
اینترنت به مدارس، مراکز آموزشی شهر یو روستایی و اتصال بیش از 80 مرکز 
آموزشی به فیبرنوری در راستای برگزاری آنلاین کلاس آموزشی از دیگر اقدامات 

در سال 1400 برشمرد.
وی افزود: سرعت بخشی در ارائه خدمات و سرویس های ارتباطی به ارگان ها و 
سازمان های درگیر با بیماری کرونا، اجرای فیبرنوری روستایی برای بهبود کیفیت 
خدمات به روستاییان، بازسازی برخی از شبکه های ارتباطی و پوشش ارتباطی 
حدود 98 درصدی در روستا های بالای 20 خانوار نیز از اقدامات امسال شرکت 

مخابرات است.
به گفته مدیرمخابرات منطقه قم قم، زیرساخت گسترده فیبرنوری و شبکه انتقال، 
دارا بودن سهام غالب بازار باند پهن ثابت و سیار، کیفیت مطلوب شبکه دیتا و سیار، 
دارا بودن ضریب نفوذ بالای تلفن ثابت، دیتا و همراه، وضعیت مطلوب پشتیبانی 
خدمات و رضایتمندی و بهره گیری مستمر از مدل های کیفیت از جمله نقاط قوت 

مخابرات منطقه قم است.
 

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم  :
ورود به بحث پیشگیری وظیفه همگانی است

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم  با اشاره به این که ورود 
به بحث پیشگیری وظیفه همگانی است، گفت: مطابق فرمایش های رهبر معظم 
انقلاب، پیشگیری از وقوع جرم امری فرا قوه ای است و تعاملات همه مسوولان و 
اشخاص حقیقی و حقوقی را می طلبد؛ از این رو باید با تخصص و عالمانه به این 

عرصه وارد شد تا عملکردمان به جای اصلاح، افسادی را در پی نداشته باشد.
حجت الاسلام والمسلمین مجید یزدی در جمع کارکنان مرکز آموزش علویون 
سپاه قم با بیان این که جوامع بشری، کلان شهرهایی متشکل از خرد شهری به 
نام خانواده است، افزود: هر کسی موظف است برای پیشگیری کار را از خود و 

خانواده اش شروع کند تا در نتیجه کل جامعه از  آسیب و جرم مصون بماند.
وی با تاکید بر اینکه برای رسیدن به نتیجه در حوزه پیشگیری از وقوع جرم 
و آسیب های اجتماعی باید چهار مولفه را مدنظر قرار داد، گفت: این مولفه ها 
شامل ساخت شخصیت و پرورش فرزندان و انسان های جرم گریز، تطهیر محیط از 

ناهنجاری ها، اصلاح گناهکار یا مجرم و  بالا بردن آگاهی افراد است.
 وی همچنین از برگزاری جلسه هم اندیشی با داوران برتر استان قم خبر داد و 
گفت: این جلسه به منظور بررسی نقاط ضعف و قوت روند داوری در پرونده های 

زوجین متقاضی طلاق برگزار شد.
یزدی افزود: بر اساس آمار و اطلاعات موجود از زمان اجرای این طرح که به مدت 
11 ماه از آن می گذرد، تعداد 275 فقره پرونده به صلح و سازش ختم شده است که 

نشان از موفقیت حدود 10 درصدی مشاوران دارد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

باید بودجه های فرهنگی قم افزایش یابد
 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: اعتبارات و بودجه های فرهنگی 
قم بسیار اندک است و مسؤولان در سطح ملی و استانی باید برای افزایش آن اهتمام 

داشته باشند.
سید موسی حسینی کاشانی عصر چهارشنبه در جلسه شورای فرهنگ عمومی 
استان قم گفت: اعتبارات فرهنگی قم باید بر اساس نظرات و مصوبات شورا توزیع شده و 

بتواند در راستای اهداف و سیاست های کلان فرهنگی استان اختصاص یابد.
وی با بیان اینکه باید از کارآیی و تأثیرگذاری برنامه ها و اقدامات فرهنگی، ارزیابی دقیق 
و مشخصی داشته باشیم، خاطرنشان کرد: بخشی از اعتبارات فرهنگی در بخش های 

عمرانی هزینه می شود که دیربازده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه برای رصد مستمر و دقیق 
مسائل فرهنگی، نیازمند طرح های پژوهشی مناسب هستیم، اظهار داشت: بودجه 
های پژوهشی تجمیع شده است و ما از مسؤولان امر می خواهیم که همه ساله تعدادی 

از پژوهش ها را متناسب با نیازها و اولویت های فرهنگی استان تعریف کنند.
وی با اشاره به سقوط یک پله ای استان قم در سرانه کتابخوانی و قرار گرفتن در رتبه 
دوم پس از استان یزد، بر ضرورت توجه به این مسأله تأکید کرد و گفت: دستگاه های 

اجرایی در زمینه واکسیناسیون کرونا نیز باید اقدامات فرهنگی بیشتری انجام دهند.
حسینی کاشانی در پایان از معرفی خانم خزعلی به عنوان نماینده شورای فرهنگ 
عمومی کشور در شورای فرهنگ عمومی استان قم، حضور دبیران شورای فرهنگ 
عمومی استان ها در همه جلسات شورای فرهنگ عمومی کشور به صورت وبینار و 
همچنین انتخاب مدیر خانه مطبوعات استان به عنوان عضو اصلی شورای فرهنگ 

عمومی استان  خبر داد.
 نماینده مجلس شورای اسلامی:

رنگ و بوی فرهنگی قم باید متفاوت باشد
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز دراین جلسه گفت: بدون تردید 
شهرهایی همچون قم و مشهد باید به لحاظ فرهنگی، رنگ و بوی متفاوت تری داشته 

باشند.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری ،از آنچه وضعیت نامناسب فرهنگی در شهر قم 
خواند، انتقاد کرد و گفت: عدم اهتمام دستگاه های اجرایی به مسائل فرهنگی و رها 
کردن مسأله فرهنگ یکی از مشکلات جدی امروز ماست و مردم بهانه کمبود اعتبارات 

را از ما نمی پذیرند.
وی در ادامه افزود: چگونه است که دستگاه ها برای ساخت پیست دوچرخه و راه 
اندازی همایش های پیاده روی مختلط اعتبار دارند، اما برای انجام کارهای فرهنگی از 
کمبود اعتبارت می گویند، درست است که مسائل مالی مهم است، اما امروز باید دلی 

و جهادی کار کنیم.
ذالنوری با اشاره به همسویی و هماهنگی دولت و مجلس اظهار داشت: قطعا برای 
افزایش اعتبارات فرهنگی و توجه به این حوزه خطیر و حساس در بودجه سال آینده و 

برنامه هفتم توسعه تلاش خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه نهادهای فرهنگی نسبت به سال های گذشته بسیار فربه تر شده 
اند، اما اثر اقدامات آنها بسیار کمرنگ تر از گذشته است، خاطرنشان کرد: متأسفانه 
چون عقیده و باور در نهادهای فرهنگی تضعیف شده است، اقدامات هم کم اثر شده 

است.
ذوالنوری با بیان اینکه در کشورمان بر خلاف کشورهای پیشرفته 85 درصد اعتبارات، 
هزینه ای و فقط 15 درصد آن عمرانی است، این معضل را بسیار جدی دانست و گفت: 
اگر انگیزه و اعتقاد راسخ در میان نهادهای فرهنگی ما باشد، با همین اعتبارات موجود 

هم می توانیم چهره فرهنگی شهر قم را تغییر داده و تحولی ایجاد کنیم.
دویست و دومین جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم با حضور آیت الله سعیدی 
نماینده ولی فقیه در استان، حجت الاسلام ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی و جمعی از مدیران و رؤسای دستگاههای اجرایی در سالن همایش های 

شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برگزار شد.
 

فرمانده سپاه استان قم:  

بسیج از عمق معارف الهی شکل گرفت
 فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم در پیامی به مناسبت هفته بسیج 
آورده است: اندیشه متعالی بسیج از عمق معارف الهی توسط بنیانگذار حکیم انقلاب 

اسلامی شکل گرفت.
سردار محمدرضا موحد در این  پیام که نسخه ای از آن روز پنجشنبه در اختیار ایمان 
قرار گرفت آمده است: پنجم آذرماه سالروز تاریخی صدور فرمان رهبر کبیر حضرت امام 
خمینی )ره( در مورد تشکیل بسیج مستضعفان را در حالی گرامی می داریم که این 
شجره طیبه و نهاد اصیل مردمی و انقلابی با همان طراوت و سرزندگی سال های آغازین 
تولد خود، در عرصه های مختلف سیاسی، نظامی ،فرهنگی و اجتماعی جمهوری 

اسلامی حضور دارد. 
پیام ادامه یافته است: عمق معارف الهی که توسط بنیانگذار حکیم انقلاب اسلامی 
شکل گرفت، در سازمان بسیج مستضعفین عینیت یافت و به فرهنگی فراگیر و گسترده 

جهان شمول تبدیل گشت.
پیام حاکی است: بسیج شجره طیبه و درخت تناور و پرثمری است که از عمق معارف 
الهی توسط بنیانگذار حکیم انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی )ره( شکل گرفت و 
در مردم انقلابی میهن اسلامی ریشه دوانید و اکنون به فرهنگی فراگیر و گسترده جهان 

شمول تبدیل گشت.
پیام می افزاید: بسیجی شاخ و برگ درختی است که با ایثار و فداکاری تمام مجاهدان 
از صدر اسلام تاکنون پیوسته مراقبت شده تا بوی دل انگیز آن بهار صلح و امنیت را برای 

میهن اسلامی ایران به ارمغان بیاورد.
پیام ادامه یافته است: اینجانب هفته مبارک بسیج را که با شعار محوری »بسیج 
پاره تن مردم« مزین گشته است خدمت خانواده معظم و معزز شهدا ، ایثارگران، 
رزمندگان ، بسیجیان غیور و مخلص و مردم همیشه در صحنه و بصیر استان قم 
و لشکر مخلص خدا تحت  این شجره طیبه  الله  ان شاء  و  نموده  تبریک عرض 
)مدظله  خامنه ای  امام  حضرت  قوا  کل  معظم  فرماندهی  حکیمانه  راهبردهای 
العالی( در گام دوم انقلاب اسلامی آمال و آرزوهای بسیج جهانی اسلام در آزادسازی 
قدس شریف و آمادگی برای طلوع خورشید ولایت عظمی حضرت صاحب الزمان 

)ارواحناه فداه( را محقق نماید.
5 آذر، سالروز تشکیل بسیج مستضعفین به فرمان امام خمینی)ره( در سال 1358 

است؛ بیست و نهم آبان تا پنجم آذرماه به نام هفته بسیج نامگذاری شده است.
 

 مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم :

فرزند حاصل از ازدواج دایم زن ایرانی 
ومرد خارجی شناسنامه ایرانی می گیرد

مدیرکل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم گفت: فرزندان مادر ایرانی که در 
قم برای اخذ شناسنامه اقدام کرده اند، همگی حاصل ازدواج دایم بوده و اغلب دارای 

پدران عراقی هستند که با اقوام خود در ایران ازدواج کرده اند.
عباس شیرمحمدی با با بیان این مطلب افزود: این فرزندان نه حاصل ازدواج موقت 
هستند و نه بیشتر آنها پدران طلبه دارند بلکه همگی حاصل ازدواج دایم و اغلب نیز 
فرزندان پدرانی از اتباع عراقی مقیم قم هستند که از چند دهه پیش با اقوام خود در 

ایران ازدواج کرده اند.
به عنوان  از مهاجران،  این دست  به دلیل استقرار گسترده  وی گفت: استان قم 
نخستین استان در کشور، برای نام نویسی از فرزندان مادر ایرانی فراخوان داد و کسانی 
که در سایت ثبت نام کردند، ازدواج پدر و مادرشان در اداره کل اتباع به صورت رسمی 

به ثبت رسیده بود.
شیرمحمدی تاکید کرد که ازدواج اتباع و مهاجرین خارجی پس از ثبت در این اداره 

کل، جهت ثبت رسمی به محضرخانه ارجام می شود. 
مدیرکل امور اتباع استانداری قم با بیان اینکه در مرحله اول و در سطح کشور بیش از 6 
هزار و 500 فرزند مادر ایرانی در سایت نام نویسی کردند، اظهار داشت: پس از پالایش 
ثبت نام ها مشخص شد 4 هزار تن از این افراد متعلق به استان قم بوده و بقیه ساکن 

دیگر نقاط کشور هستند.
وی در پایان با بیان اینکه تا کنون 350 تن از فرزندان مادر ایرانی در قم شناسنامه 
دریافت کرده و پرونده یک هزار و 200 تن در حال طی فرآیند اداری است، تصریح 
کرد: از این افراد خواهشمندیم که با توجه به زمانبر بودن فرآیند صدور شناسنامه، برای 

حصول نتیجه نهایی، عجله نداشته باشند.
شیرمحمدی همچنین نسبت به تحریف اطلاعات و اخبار مربوط به این رویداد با هدف 

تخریب چهره قم و هتک حرمت زنان و مادران ایرانی هشدار داد. 

 

 بازگشایی مدارس پس از حدود دو سال که همراه با شور و نشاط و هیاهوی 
دانش آموزان در کوچه و مدرسه است،  بار دیگر به شهر قم نشاط بخشید، ولی 
درعین حال نگرانی هایی نسبت به شیوع دوباره کرونا به دلیل حضور دانش 

آموزان سر کلاس های درس میان خانواده ها وجود دارد.
بازگشایی  با  است  و هم زمان  را می دهد  ماه مدرسه  بوی  مهر  ماه  هر سال 
مدارس؛ ولی با شیوع ویروس کرونا در اسفند سال 98، دو سال است که درهای 
مدارس به روی دانش آموزان بسته شده و آموزش ها به صورت مجازی دنبال 
می شود و کودکان از حضور در کنار یکدیگر و فضای پرشور و نشاط مدرسه و 

کلاس و نیمکت و تخته محروم شده اند.
بازگشایی  از احتمال  به گوش رسیدن زمزمه هایی  با  ابتدای شهریورماه  از 
مدارس، مسوولان آموزش وپرورش استان قم تدابیر لازم را برای حضور پرشور 
دانش آموزان همراه با رعایت پروتکل های بهداشتی برای پیشگیری از شیوع 
ویروس کرونا اتخاذ کردند تا این که با دستور ستاد ملی مقابله با کرونا، مدارس 
متوسطه دوم از 15 آبان ماه و مدارس متوسطه اول و ابتدایی نیز از اول آذرماه به 

روی تمام دانش آموزان کشور بازگشایی شد.
مدارس قم در حالی بازگشایی شده است که همه گیری کرونا ادامه دارد و 
کارشناسان نسبت به آغاز فرارسیدن موج های جدید کرونایی در کشور در صورت 

عدم رعایت پروتکل های کرونایی هشدار می دهند.
هر چند مسوولان قم نیز سعی کرده اند برای کاهش این نگرانی ها کلاس های 
درس را به ناچار در روزها و ساعات کمتری نسبت به روال عادی برای دانش آموزان 
دایر کنند و اقداماتی را برای اجرای پروتکل ها در سطح مدرسه انجام دهند و 
هم این که همچنان آموزش با اپلیکیشن شاد ادامه یابد، با این حال برخی 
خانواده های قمی هنوز قانع نشده اند که حضور دانش آموزان در مدرسه از نظر 
نقل و انتقال کرونا و حتی ابتلای خود کودکان، به شرایط بی خطر یا کم خطر 

رسیده باشد.
در همین حال پایین ترین سطح واکسیناسیون کشور در قم و از سوی دیگر 
حرکات واکسن هراسی عده ای در قم و حتی برگزاری تجمع های بدون مجوز و 
فضاسازی علیه واکسیناسیون و کلیه دستاوردهای علم پزشکی، از مواردی است 
که باعث تردید برخی والدین نسبت به  ضرورت حضور فرزندانشان سر کلاس های 

درس شده است؛ تردیدی که نگرانی مسوولان ذیربط نیز آن را تایید می کند.
نگرانی مسوولان استان قم از فعالیت های واکسن هراسانه 

نگرانی مسوولان استان قم از فعالیت های واکسن هراسانه در این استان بارها 
سرخط اخبار این استان قرار گرفته و برخی نهادهای حوزوی و دانشگاهی با 

صدور بیانیه هایی از فعالیت این گروه ها اعلام برائت کرده اند.
با وجود چنین فضایی در استان قم، بسیاری از خانواده ها نسبت به حضور 
فرزندانشان در محیط های سربسته بیش از پیش ابراز نگرانی می کنند و برخی از 

والدین نیز به طور کامل مانع از رفتن فرزندانشان به مدرسه شده اند.
از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون همگانی کرونا در قم یک میلیون و 306 
هزار و 291 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است که کمتر از 50 درصد 

جمعیت 2 دُز واکسن کرونا را دریافت کرده اند.
مادر یکی از دانش آموزان گفت: بنده به عنوان ولی دانش آموز دوم دبستانی 
با بازگشایی مدارس در شرایط کنونی مخالف هستم، چرا که این کار با توجه به 
هشدار متخصصان همه گیری کرونا و آمارها و همچنین تجربه بازگشایی ها در 
کشورهای اروپایی، موجب افزایش احتمال ورود استان و کشور به موج ششم 

می شود.
فاطمه برزگر افزود: از نظر بنده مسوولان مدارس عملا امکانات، نیرو و توانایی 
به صورت  برگزاری کلاس ها  برای  نیاز  برای فراهم کردن مقدمات مورد  کافی 
دیگر خود  از طرف  و  نداشته  را  بهداشتی  رعایت شیوه نامه های  با  حضوری 

دانش آموزان نیز به دلیل سن کم و بازی گوشی توجه لازم را ندارند.
وی با بیان این که به همین دلیل امکان فراگیری بیماری کووید 19 بیش از قبل 
مهیا می شود، ادامه داد: در این رابطه باید به تجربه کشورهای دیگر هم توجه 
داشت که با وجود واکسیناسیون بیش از 70 درصدی باز هم بعد از بازگشایی 
مدارس و دیگر اجتماعات، درگیر شیوع مجدد کرونا شدند و بار دیگر موج بیماری 

و مرگ ومیر بر اثر کرونا در این کشورها افزایش یافته  است.
یکی دیگر از اولیای دانش آموزان که مخالف بازگشایی مدارس بود، گفت: 
بسیاری از دانش آموزان و دانشجویان قمی هنوز اقدام به تزریق واکسن نکرده اند، 
بنابراین تجمع این گروه های سنی در مکان های سربسته خطرآفرین خواهد بود.
می شود  دیده  بزرگسال  و  بالغ  افراد  بین  در  گاهی  افزود:  طاهری  محمد 
شیوه نامه های بهداشتی را رعایت نمی کنند، بنابراین رعایت شیوه نامه ها در بین 

نوجوانان و کودکان دبستانی بسیار بعید به نظر می رسد.
از سوی دیگر برخی خانواده ها در عین نگرانی از وضعیت کرونا، به آسیب ها و 
نقائص آموزش مجازی و غیرحضوری بخصوص در میان کودکان کم سن و سال 

اشاره می کنند.
پدر یکی از دانش آموزان به خبرنگار ایرنا گفت: خطر بازگشایی مدارس در 
مقطع کنونی به دلیل احتمال ابتلا دانش آموزان وجود دارد، ولی باید آسیب های 

آموزش مجازی را نیز در نظر گرفت.
عباس خدادادی افزود: در 19 ماه گذشته فرزند من با گوشی موبایل تحصیل 
کرده است که این شیوه نمی تواند پاسخگوی حتی 50 درصد آموزش حضوری 
باشد و در آینده صدمات جبران ناپذیری بر یادگیری دانش آموزان خواهد گذاشت 

و باعث افت تحصیلی می شود.
مادر یکی دیگر از دانش آموزان نیز گفت: عدم حضور در مدارس و نبود تعاملات 
اجتماعی باعث افزایش احساس تنهایی و به نوعی افسردگی در برخی دانش 

آموزان شده است.
رشد  مانع  کلاس  محیط  از  دوری  دیگر  سوی  از  افزود:  جهانگیری  نرگس 
خلاقیت و ابتکار عمل در دانش آموزان شده و آن ها را بیش ازپیش وابسته به 

والدین در انجام امور می نماید.
در سال تحصیلی جاری تعداد دانش آموزان در استان قم با افزایش حدود 
10 هزار نفری نسبت به سال تحصیلی گذشته به بیش از 275 هزار دانش آموز 
افزایش یافته است؛ 124 هزار دانش آموز در گروه سنی 12 تا 18 سال قرار دارند 

و باید واکسن دریافت کنند.
وضعیت کرونایی قم که از 23 تیرماه امسال در وضعیت قرمز از نظر شیوع 
کرونا قرار گرفته بود، بر اساس رنگ بندی اپلیکیشن ماسک، از بیستم شهریورماه 
جاری وارد مناطق پرخطر و نارنجی کرونایی شد و از  30 مهرماه به رنگ زرد 

درآمد.
پوشش واکسیناسیون دانش آموزان قمی پایین و نگران کننده 

در  واکسن  اول  دُز  پوشش  میزان  گفت:  قم  بهداشت  مرکز  فنی  معاون 

دانش آموزان گروه سنی 12 تا 18 سال حدود 63 درصد و 2 دُز واکسن نیز 39 
درصد می باشد که نسبت به میانگین کشوری بسیار پایین و نگران کننده است.

محمدجواد باقریان افزود: اگرچه واکسیناسیون به عنوان قانون و اجبار در نظر 
گرفته نشده است، ولی برای حفظ سلامت دانش آموزان بالای 12 سال در محیط 

مدارس راهکار مناسبی است.
وی از والدین دانش آموزان درخواست کرد: نسبت به واکسیناسیون فرزندان 
خود اقدام کنند و والدینی که دانش آموز زیر 12 سال دارند نیز واکسیناسیون 

خود را کامل کنند.
کارشناسان  از  تیم   80 مدارس  بازگشایی  ابتدای  از  کرد:  خاطرنشان  وی 
بهداشت محیط با همکاری نیروهای بهداشتی مدارس بر رعایت شیوه نامه های 

بهداشتی نظارت دارند تا آموزش ها به صورت حضوری ادامه پیدا کند.
باقریان همچنین از کادر مدرسه درخواست کرد: بر رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی، تهویه کلاس ها و سرویس های مدارس نظارت کنند.
وی تاکید کرد: تلاش این است تا محیطی امن برای دانش آموزان مهیا کنیم 
و در این راستا کارشناسان بهداشت آموزش وپرورش با مدارسی که پروتکل های 

بهداشتی را رعایت نکنند، برخورد می کنند.
و  این که هفته گذشته تست 150 دانش آموز استان مثبت  به  با اشاره  وی 
از حضورشان در مدارس جلوگیری شد، بیان کرد: با توجه به این که مدارس 
متوسطه اول و ابتدایی از اول آذرماه بازگشایی شده است، این دانش آموزان در 

محیطی غیر از مدرسه به ویروس کرونا مبتلا شده  بودند.
معاون مرکز بهداشت قم افزود: به محض مثبت شدن تست یک دانش آموز، کل 
کلاس باید به مدت 14 روز به صورت غیرحضوری اداره شود و درصورتی که تست 
2 دانش آموز در یک زمان در 2 کلاس مختلف مثبت شود، کل مدرسه تعطیل 

می شود.
وی تاکید کرد: تاکنون گزارشی از مثبت شدن تست دانش آموزانی که سر 

کلاس حضور دارند، در استان قم نداشتیم.
حضور دانش آموزان در مدارس قم الزام آموزشی دارد

معاون اداره کل آموزش وپرورش قم گفت: از یکم آذرماه جاری حضور دانش 
آموزان سه مقطع تحصیلی در کلاس های درس از نظر آموزشی الزامی و اجباری 

است.
مریم السادات پناهنده در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، افزود: تاکنون 65 درصد از 
دانش آموزان متوسطه اول و دوم قم واکسن کرونا را دریافت کرده اند و امیدواریم 
به زودی با همراهی والدین واکسیناسیون دانش آموزان در این استان تکمیل 

شود.
وی اضافه کرد: شکل حضور دانش آموزان در مدارس با آنچه قبل از شیوع کرونا 
بوده، متفاوت است و همه دانش آموزان باید طبق برنامه زمان بندی که مدارس 

برنامه ریزی کرده اند، سر کلاس های درس حاضر شوند.
وی گفت: مسوولان مدارس در تلاش هستند تا با اتخاذ تمهیدات لازم برای 

رعایت پروتکل های بهداشتی، محیطی سالم را برای دانش آموزان ایجاد کنند.
پناهنده بیان کرد: ساعت حضور، مدت تشکیل کلاس ها و تهویه طبیعی در 

همه مدارس بررسی و مشخص شده است.
وی با بیان این که آموزش مجازی نمی تواند به میزان حضوری موثر باشد، 
خاطرنشان کرد: با توجه به آسیب های جسمی و روحی که خانواده ها به واسطه 
شیوع کرونا متحمل شده اند، آموزش حضوری می تواند این آسیب ها را کاهش 

دهد و یادگیری دانش آموزان را تقویت کند.
وی از اولیای دانش آموزان درخواست کرد: همکاری لازم را با آموزش وپرورش 
داشته باشند تا دانش آموزان با شرکت در کلاس های حضوری درصد یادگیری 
خود را ارتقا دهند و روحیه نشاط بین دانش آموزان و خانواده هایشان برقرار شود.

اقدامات لازم برای حضور دانش آموزان در مدارس قم انجام شد
مدیرکل آموزش وپرورش قم گفت: بلافاصله پس از مشخص شدن زمان حضور 
دانش آموزان در کلاس های درس، اقدامات لازم برای این حضور انجام شده 

است.
حمیدرضا شیخ الاسلام در گفت وگو با خبرنگار ایرنا،  افزود: اطلاع رسانی لازم به 
کادر اجرایی و معلمان صورت گرفته و نظافت مدارس و تمهیدات لازم برای رعایت 

پروتکل ها انجام شد و روزانه پیگیری می شود.
وی بیان کرد: جلسه ای نیز با حضور مدیران مدارس دخترانه و پسرانه در خانه 
معلم برگزار و جمع بندی ها انجام شد و نکاتی که باید رعایت شود نیز یادآوری شد؛ 

این آمادگی در استان هست که میزبان دانش آموزان باشد.
تراکم  تا  شده  تقسیم بندی  گروه   2 به  درس  کلاس های  همه  افزود:  وی 
دانش آموزان در سطح مدارس مدیریت شود و فاصله گذاری طبق پروتکل های 

بهداشتی باشد.
استان  مدارس  درس  کلاس های  مساحت  کرد:  خاطرنشان  شیخ الاسلام 
به طور میانگین بیش از 35 مترمربع است که 15 تا 18 دانش آموز در هر کلاس با 

رعایت فاصله گذاری می توانند حضور داشته باشند.
به گفته وی، فضای باز مدارس نیز می تواند حدود نیمی از دانش آموزان را با 

رعایت فاصله گذاری در خود جای دهد.
وی از اولیا دانش آموزان خواست: مانند سال های گذشته همکاری لازم را با 
مجموعه آموزش و پروش داشته باشند و انجمن اولیا و مربیان نیز به کمک بیایند 
تا آموزش وپرورش بتواند روحیه نشاط بین دانش آموزان و خانواده هایشان برقرار 

کند.
مدیرکل آموزش وپرورش قم با اشاره به استقبال شهروندان از بازگشایی مدارس، 
گفت: اجباری برای حضور دانش آموزان در مدارس وجود ندارد، ولی با توجه به 
آسیب های جسمی و روحی که خانواده ها به واسطه شیوع کرونا متحمل شده اند، 

اولیا از حضوری شدن مدارس استقبال می کنند.
وی اضافه کرد: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته بیش از 80 درصد 
شهروندان نسبت به حضور فرزندانشان در مدارس استقبال می کنند و برای 20 

درصد دانش آموزان تدابیر دیگری خواهیم داشت.
وی با بیان این که ساعات آموزش حضوری روزانه یک ساعت خواهد بود، ادامه 
داد: برنامه شاد همچنان فعال خواهد بود و  فعالیت های آموزشی در فضای 

مجازی ادامه خواهد داشت.
شیخ الاسلام با بیان این که آموزش وپرورش تک بعدی نیست، افزود: با هم 
زندگی کردن، نحوه تعاملات و روابط اجتماعی در مدارس به دانش آموزان آموزش 

داده می شود.
وی خاطرنشان کرد: بیشتر مدارس واقع در مناطق و روستاهای استان قم به 
دلیل جمعیت کم دانش آموزی از اول مهرماه به صورت حضوری در حال فعالیت 

هستند.

بوی؛مهر»آذر« آمد؛

بازگشایی مدارس قم درسایه هیجان واضطراب کرونا
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رییس سازمان برنامه و بودجه :

تورم در سال ۱۴۰۱ مهار می شود
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: در سه ماه گذشته خلق پولی انجام نشد 
و گزارش اخیر مرکز آمار نشان دهنده کاهش نرخ تورم است که با ادامه و تکمیل 

همین روند در سال آینده، تورم مهار خواهد شد.
»سیدمسعود میرکاظمی« در نشست با اعضای شورای فرماندهی بسیج این 
سازمان با تأکید بر اینکه فعالیت های تخصصی با نگاه بسیجی انجام می شود، 
اظهار داشت: بسیج به مجموعه ای تبدیل شده که هر جا ضرورتی وجود داشته 
باشد حضور پیدا می کند. در سیل، زلزله، جنگ و واکسیناسیون شاهد نقش 

آفرینی بی بدیل این بخش بوده ایم.
وی با اشاره به نقش بسیج در کمک به حل مشکلات اقتصادی گفت: مسئله 
ای که در سازمان برنامه و بودجه به ویژه از سوی بسیج باید دنبال شود روحیه و 
مطالبه تغییر است زیرا تغییر ریل اقتصادی یک ضرورت است و منجر به بهره وری 

بالا و استفاده موثر از منابع خواهد شد.
اراده  به  کشور  اقتصادی  سرنوشت  اینکه  بیان  با  جمهوری  رییس  معاون 
بیگانگان گره زده نمی شود، خاطرنشان کرد: مذاکره مسیر خود را طی می کند 

اما ایران کشور فقیری نیست که معطل کشورهای دیگر باشد.
وی با بیان اینکه لازم است سیاست ها اصلاح و مسیر درستی اتخاذ شود، اظهار 
داشت: بسیج می تواند در فرهنگسازی و ترویج روحیه انقلابی کمک بزرگی به 
کشور کند زیرا بی ارادگی، کشور را دچار مشکل می کند اما اراده انقلابی و روحیه 

می تواند تغییر لازم را ایجاد کند.
رییس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به مشکلات اقتصادی به ارث رسیده به 
دولت سیزدهم تصریح کرد: مشکل امروز مردم معیشت، وضعیت کسب و کار، 
درآمد خانوار و تورم است و هدف گیری همین شاخص ها و حل مشکلات از 
برنامه و بودجه محسوب می شود و در سه ماهی که دولت  وظایف سازمان 
سیزدهم مستقر شده است ثبات اقتصادی در سازمان برنامه و بودجه هدفگیری 

شده تا اعتماد به اقتصاد برگردد.
معاون رییس جمهوری با انتقاد از میراث به جا مانده فروش اوراق دولتی در 
دولت گذشته، اظهار داشت: سال 96 فضا برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
بیش از امروز فراهم بود اما با این وجود فعالیت برای افزایش درآمد و مدیریت بر 
هزینه ها ادامه خواهد داشت و با کمک خدا حتما به نتیجه مطلوب می رسیم. 

اگر به جای کدخدا به خدا اتکا شود بسیاری از مشکلات حل می شود .
وی، وظیفه سازمان برنامه وبودجه را اصلاح ساختار بودجه دانست و گفت: این 
نهاد نقش اصلی در تغییرات را بر عهده دارد به شرطی که درگیر مسائل حاشیه 

ای نشود و بقیه سازمان ها را برای این تغییرات بسیج کند.
میرکاظمی نقش بسیج در تغییر ریل اقتصادی را مهم دانست و تاکید کرد: 
بسیج  همانطور که در همه مسائل جلودار است در بستر سازی و فرهنگسازی 

برای تغییرات جلودار باشد تا بتوانیم به نتیجه مطلوب دست یابیم.
معاون رییس جمهوری به اهمیت اقناع سازی برای دستیابی به اصلاحات 
ساختاری اشاره کرد و گفت: جلسات منظمی جهت هم اندیشی و هم افزایی 
با نمایندگان مجلس، کمیسیون های مجلس و وزرا تشکیل شده و مسیر اقناع 

سازی جهت تغییر ریل اقتصادی ادامه خواهد داشت.

وزیر اموراقتصادی و دارایی :

 ترخیص کالا های اساسی سرعت می گیرد
و  اساسی  کالا های  ترخیص  گرفتن  سرعت  از  دارایی  و  اموراقتصادی  وزیر 

ضروری کشور خبر داد.
 سید احسان خاندوزی با بیان این مطلب افزود: بر اساس بررسی های صورت 
گرفته، تشریفات گمرکی و ترخیص بیش از یک و نیم میلیون تن کالای اساسی 

انجام و این اقلام در آستانۀ خروج از گمرکات کشور قرار دارند.
وی تصریح کرد: تنها در مدت یک شبانه روز، به ترخیص قطعی و خروج بیش 
از 77 هزار تن کالای اساسی از گمرک بندر امام خمینی )ره( اقدام شده که این 
آمار، رکورد جدیدی در ترخیص قطعی و خروج کالا های اساسی و ضروری به 

شمار می رود.
وزیر اقتصاد در ادامه به مصوبات جلسۀ تسهیل در ترخیص کالا های اساسی 
و مقامات مسئول سایر سازمان ها اشاره  اول رئیس جمهور  با حضور معاون 
کرد و گفت: موارد متعددی مورد بررسی قرار گرفت و نهایتاً تصمیمات خوبی 
درخصوص تخصیص ارز برای کالا های اساسی مشمول ارز ترجیحی؛ تعیین 
تکلیف کالا های اساسی موجود در بنادر و گمرکات؛ ایجاد زیرساخت لازم برای 
نمونه برداری واحد از کالا های مشمول اخذ و ارائه مجوز های قانونی و پاسخگویی 
توسط یک مرجع واحد؛ مدیریت واحد مرزی و حمل یکسره کالا های اساسی 
اتخاذ شد که با ابلاغ این مصوبات از سوی معاون اول رئیس جمهور، اقدامات 

لازم در اجرای آن ها صورت خواهد پذیرفت.
معاون فنی گمرک ایران نیز با اشاره به اظهارات وزیر اقتصاد اعلام کرد: با 
خروج  و  بارگیری  میزان  جاری،  سال  آبانماه  در  پذیرفته،  صورت  تلاش های 
کالا های اساسی از بندر امام خمینی )ره( بیشتر از میزان کالا های اساسی تخلیه 
شده در آن بندر از کشتی های حامل این کالا ها بود که با تداوم این روند با کاهش 

دپو یا رسوب این اقلام در بندر مواجه خواهیم بود.
ترخیص قطعی  به  مربوط  ایستایی های  و  تمامی مشکلات  افزود:  ارونقی 
کالا های اساسی شناسایی شده و با اتخاذ تصمیمات مناسب و اجرای آن ها از 
جمله حمل یکسرۀ این کالاها، قادر خواهیم بود ایستایی های موجود در این 

چرخه را به حداقل، کاهش دهیم.
معاون فنی گمرک ایران گفت: با احتساب آمار کالا های اساسی که در بنادر 
و گمرکات کشور بدلیل وجود انبار دپوی این کالا ها، این اقلام از بنادر خارج 
نمی شوند، میزان ترخیص قطعی اقلام اساسی بیش از میزان ورودی کالاهاست 

که این امر نشان از سرعت گرفتن ترخیص قطعی کالا های اساسی است.
ریاست  اول  معاون  جلسه  به  مربوط  مصوبات  ابلاغ  با  کرد:  اضافه  ارونقی 
جمهوری که این جلسه، با درخواست وزارت اقتصاد تشکیل و مشکلات مربوطه 
در آن مورد بحث و بررسی قرار گرفت، گمرک قادر خواهد بود به ترخیص کامل 
کالا های اساسی »در صف تخصیص ارز« اقدام نماید که این امر باعث ترخیص 

قسمت اعظم کالا های اساسی موجود در بنادر و گمرکات خواهد شد.

وزیر جهاد کشاوری: 

تمرکز بر تامین امنیت غذایی است
وزیر جهاد کشاورزی گفت: در سه ماهه فعالیت دولت سیزدهم، تمرکز این 

وزارتخانه بر تامین امنیت غذایی بوده است.
سید جواد ساداتی نژاد چهارشنبه شب در برنامه "تهران 20" شبکه پنج سیما 
عنوان کرد: در سه ماهه فعالیت دولت سیزدهم، تمرکز وزارت جهاد کشاورزی بر 

تامین امنیت غذایی بوده است.  
وی با بیان اینکه پایداری تولید خط قرمز وزارت جهاد کشاورزی است توضیح 
داد:با همراهی بانک مرکزی در تامین ارز، تاخیر در تامین نهاده های دامی 
کاهش یافته است. وزیر جهاد کشاورزی یادآور شد: در حال حاضر، تخم مرغ 
و مرغ منجمد با قیمت مصوب از طریق سامانه "بازرگام" به صورت هوشمند در 
شهر تهران درب منزل توزیع می شود. ساداتی نژاد ادامه داد: توزیع هوشمند 

شکر، روغن و برنج در دستور کار قرار دارد.
وی همچنین گفت: با توجه به خشکسالی و کمبود علوفه، دام مازاد و حذفی 

عشایر و روستاییان توسط شرکت پشتیبانی امور دام خریداری می شود.

در گفت و گو با یک اقتصاددان مطرح شد؛
 توزیع درآمد کشور از کدام مسیر؟

به گفته یک اقتصاددان، بودجه سالانه می تواند دو راهکار 
برای توزیع درآمد و کاهش نابرابری توسط دولت پیشنهاد 
دهد: اشتغال و مالیات. دولت از طریق تخصیص بودجه  
برای  را  زمینه  و  سرمایه گذاری  زیرساخت ها  در  عمرانی، 
ایجاد اشتغال توسط بخش خصوصی آماده می کند. بخش 
خصوصی نیز با پرداخت مالیات، درآمدهایی را برای دولت 
تأمین می کند که یکی از کارکردهای آن، کاهش نابرابری 
است. دولت حدود دو هفته دیگر لایحه بودجه 1401 را به 
مجلس شورای اسلامی خواهد برد. بودجه یکی از مهم ترین 
اسناد و قوانین اقتصادی است که هزینه و درآمدهای دولت 
را در یک سال تعیین می کند و مناسبات دولت را با بخش 
خصوصی و خانوارها به تصویر می کشد. بودجه سال آینده 
در شرایطی برای بررسی و تصویب به مجلس می رود که درآمد 
واقعی خانوارها به دلیل نرخ بالای تورم کاهش یافته و این 

موضوع به نابرابری اقتصادی نیز دامن زده است.
عنوان  به  جینی  ضریب  از  آمار  مرکز  گزارش  اساس  بر 
شاخص نشان دهنده توزیع درآمد و نابرابری، ضریب جینی 
در سال های اخیر در حال افزایش بوده که این به معنای 
تشدید نابرابری در توزیع درآمد است. با اینکه دولت می تواند 
از  یکی  عنوان  به  را  نقدی  یارانه های  پرداخت  بودجه  در 
راه های کاهش نابرابری درآمدی پیش بینی کند اما به عقیده 
اقتصاددانان، بودجه می تواند کارکردهای مهم تری در کاهش 

نابرابری اقتصادی داشته باشد.
سید مرتضی افقه اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه 
شهید چمران اهواز درباره نقش بودجه در کاهش نابرابری 
گفت: حتی در نظام سرمایه داری هم که نقش عمده ای 
از  یکی  نمی گیرد،  نظر  در  اقتصادی  نظام  در  دولت  برای 
وظایف اصلی دولت، کاهش نابرابری و ایجاد عدالت تلقی 
می شود. به دلیل ناکارآمدی نظام اداری، اجرایی و مدیریتی 
کشور، بخش قابل توجهی از بودجه صرف اموری می شود 

که کمکی به ارتقای تولید ملی و بهبود رفاه جامعه نمی کند.
وی افزود: علاوه بر این، فعالیت های عدالت گرایانه ای که 
برای دولت مشخص شده اند نیز به خوبی انجام نمی شود و 
نتیجه آن، افزایش جمعیت فقرا در سال های اخیر است تا 

جایی که طبق برخی گمانه ها اکنون 40 میلیون از جمعیت 
کشور، فقیرند. این ناکارآمدی زمانی آشکارتر می شود که 
به یاد آوریم حتی در سال هایی که کشور از درآمدهای سرشار 
درآمدهای  به  فقط  دولت  بودجه  و  بود  برخوردار  نیز  نفت 
مالیاتی متکی نبود نیز نتوانست نابرابری را کاهش دهد. 
در واقع بی تدبیری ها و ناکارآمدی ها موجب شد حتی در 

شرایطی که پول نفت بود هم نابرابری به شدت افزایش یابد.
دو راهکار بودجه برای بهبود توزیع درآمد

به گفته افقه، یکی از ابزارهای مهمی که دولت در مسیر 
کاهش نابرابری از آن بهره مند می شود، بودجه سالانه است.

وی توضیح داد: در بودجه سالیانه از یک طرف درآمدهای 
مالیاتی گردآوری می شود و از طرف دیگر دولت می تواند 
هزینه ها و مخارج خدمات عمومی را به گونه ای تنظیم کند 
که نابرابری کاهش یابد. بنابراین بودجه دولت از روش های 
مختلف می تواند در کاهش نابرابری نقش داشته باشد. از نظر 

ادبیات توسعه، دولت دو راهکار برای توزیع درآمد دارد؛ ایجاد 
اشتغال و و بازتوزیع درآمدهای مالیاتی.

کانال های اشتغال زایی بودجه
اشتغال  ایجاد  در  مسیر  دو  از  می تواند  دولت  بودجه 
از  یکی  اشتغال  ایجاد  افقه،  گفته  به  باشد.  داشته  نقش 
طبیعی ترین، منطقی ترین و مطلوب ترین روش ها برای توزیع 
درآمد است زیرا اشتغال این زمینه را ایجاد می کند که افرادی 
که در سن کار هستند و توانایی کار دارند، با فعالیت شغلی 
خود، عزت مندانه درآمد کسب درآمد کنند. بنابراین نخستین 
وظیفه دولت این است که از طریق بودجه، اشتغال عزتمند 

ایجاد کند.
اما این اشتغال زایی توسط بودجه سالانه دولت، چگونه 

انجام می شود؟
بخش هایی  در  دولت  گفت:  پاسخ  در  اقتصاددان  این 
که خود به ارائه خدمات می پردازد می تواند اشتغال ایجاد 

کند یا اینکه برای سرمایه گذاری هایی که منجر به اشتغال 
می شوند، بسترسازی کند. بنابراین بودجه ای که دولت به 
سرمایه گذاری در زیرساخت ها اختصاص می دهد، بخش 
خصوصی را تشویق به ایجاد اشتغال می کند. در نتیجه اگر 
سرمایه گذاری دولت در زیرساخت ها به درستی اجرا شود، 
زمینه سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال توسط بخش خصوصی 

را فراهم می کند.
مالیات ها چگونه توزیه درآمد را بهبود می دهند؟

ادبیات توسعه اقتصادی، دو راهکار را برای توزیع درآمد 
و کاهش نابرابری توسط دولت پیشنهاد می دهد: اشتغال 
در  عمرانی،  بودجه   تخصیص  طریق  از  دولت  مالیات.  و 
زیرساخت ها سرمایه گذاری و زمینه را برای ایجاد اشتغال 
توسط بخش خصوصی آماده می کند. بخش خصوصی نیز با 
پرداخت مالیات، درآمدهایی را برای دولت تأمین می کند که 

یکی از کارکردهای آن، کاهش نابرابری است.
گفت:  و  کرد  اشاره  مالیات  اساسی  کارکرد  سه  به  افقه 
مالیات کارکردهای متعددی دارد: کاهش نابرابری از طریق 
اخذ مالیات های )گاهی( تصاعدی و افزایش خدمات تأمین 
اجتماعی یا پرداخت های مستقیم و غیرمستقیم نقدی و 
برای  تأمین هزینه های لازم  برای  درآمدزایی  دوم،  کالایی؛ 
انجام خدماتی که برعهده دارد؛ و سومین کارکرد مالیات، 
جهت دهی به فعالیت های تولیدی و مصارف است. یعنی اگر 
تولید برخی محصولات را مضر یا کم اهمیت و غیرضرور برای 
جامعه تشخیص دهد، از آنها مالیات اضافه دریافت می کند و 
در مقابل، اگر تولید و مصرف کالا و خدماتی را برای جامعه 
مفید بداند، از طریق کاهش مالیات بر آن ها یا حتی پرداخت 

یارانه، تولید و مصرف آن را تشویق می کند.
این اقتصاددان افزود: کارکرد مهم دیگری که برای مالیات 
وجود دارد، کارکرد عدالت گرایانه آن است. دولت می تواند 
برای بازتوزیع درآمد مانند کشورهای پیشرفته، مالیات های 
تصاعدی دریافت کند. در ایران نیز فعالیت های دلالی و غیر 
مولد می توانند برای دریافت مالیات مورد توجه قرار بگیرند. 
البته این موضوع مشروط به کارآمدی نظام اداری و اجرایی 

در مالیات ستانی است.

می کردند  مطرح  روزگاری  گفت:  آب  و  خاک  تحقیقات  موسسه  دانشیار   
که تجدید و نوسازی بسیار مطلوب است و یا می گفتند تامین منابع آب را 
اولویت دهی کنیم و هر بار در راستای آن شتاب به خرج می دادند و بدون تحقیق 
وسیع و عمیق یک حرکتی با ذهنیت خود برای توسعه کشاورزی انجام می دادند 
که بعد از مدتی معلوم می شد نه تنها راندمان بالا نرفته بلکه منابع هم حیف و میل 

شده و یا آسیب های زیست محیطی بوجود آمده است.
تغییر روش های آبیاری و جایگزینی آن با الگوهای نوین در کشاورزی و تولید 
محصولات باغی آن هم درست در هنگامه ای که مشاهده می شود نیازهای 
غذایی کشور رو به فزونی است، یک ضرورت است که لزوم اجرای آن  بر کسی 
پوشیده نیست. اما برای کشوری که به هر دلیلی از روش های جدید تولید 
محصولات کشاورزی با راندمان بالا باز مانده و یا فاصله گرفته است و در رقابت 
با کشورهای توسعه یافته حرف چندانی برای گفتن ندارد، این تغییر به این 
سادگی ها هم امکان پذیر نیست. به همین دلیل هم است که در تمام سال های 
گذشته، هر اندیشه ای با هر ابزاری که وارد این موضوع شده یا در هزارتویی 

بی پایان گرفتار شده و یا به بن بست خورده است.
تغییر  معتقدند  آب  و  کشاورزی  حوزه  کارشناسان  یا  و  فعالان  از  بسیاری 
شیوه های آبیاری و به کارگیری روش های مدرن برای توسعه کشاورزی، شرط 

لازم اما کافی نیست.
در همین ارتباط نیازعلی ابراهیمی پاک با بیان اینکه توسعه کشاورزی باید 
همه جانبه باشدگفت: توسعه کشاورزی تنها با جایگزینی روش های آبیاری 
جدید با شیوه های پیشین ممکن نیست چراکه اگر قرار باشد محصول زیر کشت 

در سراسر کشور رشدی فزاینده در هر هکتار داشته باشد و یا راندمان آبیاری بالا 
برود باید از همه ابزارهای لازم بهره برد.

وی افزود: وقتی مبحث توسعه را مطرح می کنیم باید به همه جانبگی آن نیز 
اصرار کنیم چون در غیر این صورت نمی توان به توسعه مورد نظر رسید و این به 
همان دلیل است که ریل گذاری توسعه ای در کشاورزی فقط با پیشه کردن یک 

محور محقق نمی شود.
این کارشناس ارشد حوزه آب و خاک با بیان اینکه توسعه در مدیریت ها، تنها 
با پایش ویژگی های خاک، آب، روش های آبیاری، اقلیم، منطقه و عوامل دیگر 
قابل حصول است، گفت: تقویت وجوه مختلف کشاورزی، به عضلات اندامی 
می ماند که نمی توان فقط به یکی از آن ها تمرین های ورزشی داد و آن را تقویت 
کرد و از دیگر اعضا غفلت کرد. اگر برنامه ای آرام، بطئی، علمی و همه جانبه در 
دستور کار مدیران ارشد برنامه ریز حوزه کشاورزی و آب قرار گیرد می توان گفت 
توسعه کشاورزی هم شدنی است.اگر گندم خوب تولید شود ولی مثلا کمباین 
مناسب مزارع منطقه در اختیار نداشته باشد، نمی توان به راندمان بیشتر دست 

یافت.
وی ادامه داد: موضوع مهم دوم این شتابزدگی رایج در بکارگیری روش هاست 
که از قضا روند توسعه را به تاخیر می اندازد و بطور مثال این ذهنیت که آبیاری 
نظر  در  بدون  نمی توان  است.  اشتباه  دارد،  کارکرد  جا  همه  در  فشار  تحت 
مطرح  روزگاری  پیچید.  ثابت  نسخه  یک  منطقه ای  هر  برای  شرایط  گرفتن 
می کردند که تجدید و نوسازی بسیار مطلوب است و یا می گفتند تامین منابع 
آب را اولویت دهی کنیم و هر بار در راستای آن شتاب به خرج می دادند و بدون 

تحقیق وسیع و عمیق یک حرکتی با ذهنیت خود برای توسعه کشاورزی انجام 
می دادنند که بعد از مدتی معلوم می شد نه تنها راندمان بالا نرفته بلکه منابع هم 

حیف و میل شده و یا آسیب های زیست محیطی بوجود آمده است.
ابراهیمی پاک با تاکید بر این که چنین رویکردهای بخودی خود به توسعه 
نمی انجامد، گفت: اکنون مشاهده می کنیم هنوز هم برخی به تغییرات اقلیمی 
توجهی نمی کنند. مثلا در منطقه ای که درخت سیب و یا گردو در دوره ای 
ثمربخشی فراوان و قابل قبولی داشته حالا دیگر آن بازدهی وجود ندارد و این 
مسئله بیانگر این نکته است که اگر  پیش از این، نقشه راه آینده کشاورزی کشور 
درست طراحی می شد امروز با چنین وضعیتی روبرو نبودیم اما با اینحال باید 
هرچه سریعتر به این موضوع پرداخت ،چون فرصت های پیشین از دست رفته و 

دیگر زمانی باقی نمانده است.
هنوز  ما  متاسفانه  کرد:  تصریح  خاک  و  آب  حوزه  ارشد  کارشناس  این 
نتوانسته ایم جدی تر به این موضوع فکر کنیم که بطور مثال چه نهالی برای فلان 
منطقه مناسب است و در آینده این نهال با چه وضعیتی قابلیت روبرو شدن دارد. 
تغییرات اقلیمی آنقدر سرعت بالایی داشته که تحقیقات پیشین به آن نمی رسد، 
شرایطی بوجود آمده که مثلا گندم بخاطر گرمای بیش از حد فرصت بذر شدن 

را از دست داده است.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا در کشورهای پیشرفته در حوزه کشاورزی این 
موارد دقیقا لحاظ شده است یا خیر پاسخ داد: این کشورها در طراحی هایشان 
در نظر داشتند که با افزایش دما و تغییرات آب و هوایی چه اتفاقاتی ممکن است 
رخ دهد. بنابراین تغییرات اقلیمی تاثیرات منفی بسیار کمتری در این کشورها 

ایجاد کرده است. بر این اساس باید بپذیریم که ما در گذشته مانده ایم.
ابراهیمی پاک تاکید کرد: من اعتقاد چندانی به توصیه در تغییر روش های 
آبیاری  و ترویج آبیاری تحت فشار، بدون تحقیق و پژوهش قبلی ندارم. چراکه 
هدف از این کار بهتر شدن نحوه توزیع آب و بالا بردن راندمان آبیاری است اما 
وقتی فقط به همین موضوع فکر کنیم اما به اثرات مخرب زیست محیطی آن 

نیاندیشیم بازهم نتیجه مطلوب نخواهیم گرفت.
وی افزود: وقتی تنها با این تصور که اگر راندمان آبیاری را از 40 درصد به 60 
درصد برسانیم اقدامی درخور انجام داده ایم، به این موضوع فکر نکرده ایم که 
اجازه نفوذ آب به خاک منطقه را به شکل طبیعی آن نداده ایم  و به همین نسبت 
وقتی مشاهده می کنیم بسیاری از منابع آبی در حال خشک شدن است شاید 

بخاطر همین کم توجهی ها و دقت نظرهای فنی و علمی است.  
این کارشناس ارشد حوزه آب و خاک ادامه میدهد در توسعه کشاورزی و آبیاری 
نوین به همه زوایای این ماتریس باید دقت نظر داشت، چرا که چشم پوشی و یا 
بی توجهی به هر کدام از ابعاد این موضوع می تواند تبعات مضر و شاید جبران 
ناپذیری در پی داشته باشد.مثلا وقتی آب را در مناطق، با لوله انتقال می دهیم 

باید توجه داشته باشیم که این لوله ها خسارات زیست محیطی ببار نیاورد
این دانشیار موسسه تحقیقات خاک و آب خاطرنشان کرد: باید از همه مدیران 
تصمیم گیر خارج از حوزه کشاورزی و آب، برای برون رفت از این وضع کمک 
بگیریم  و همه جوانب توسعه را در نظر بیاوریم. اگر بطور مثال در هر هکتار 10 
هزار مترمکعب آب با ای سی 1500 اختصاص دهیم در حقیقت در طول سال 
1.5 تن املاح به خاک اضافه کرده ایم و بدین ترتیب خاک را از حَیِز انتفاع ساقط 

کرده ایم.
وی یادآور شد: پایش همه ابعاد، لازمه تغییر روش های آبیاری است و توسعه 

کشاورزی بدون این تفکر محقق نخواهد شد.

حیف و میل منابع آبی به بهانه توسعه کشاورزی؛

 چرا تولید محصولات با راندمان بالا به بن بست خورد؟

آگهی مفقودی
کارت دانشجویی به شماره 

دانشجویی:۹۵۱۲۱۱۷030 –نام دانشگاه:دانشگاه بوعلی 
سینا همدان –رشته:ریاضیات و کاربرد ها متعلق به اینجانب 
میثم ساریجلو فرزند حیدر کدملی  03۷۱۵۷۷۵43مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

میزان بالای فارغ التحصیلان بیکار در قم در کنار نرخ نسبتا پایین بیکاری در قم 
تناقضی سرگیجه آور را برای مسئولان و مردم ایجاد کرده است.

بیکاری معضل مهم جامعه امروز و جامعه جوان کشور است. معضلی که امروز علاوه 
بر تورم و مشکلات ناشی از آن، آینده و فکر کردن به آینده را هم برای جوانان ما سخت 

کرده است.
از10  قم کمتر  در  بیکاری  نرخ  تر است.  پیچیده  ای  قم مساله  در  بیکاری  اما 
درصد است. حتی در دوران اوج مشکلات اقتصادی نیز این آمار بیکاری افزایش 
چشمگیری نیافته است. اما در شهری که بیش از 75 هزار دانشجو دارد، مساله 

بیکاری قشر تحصیلکرده نیز برای خود یک مساله خاص و پیچیده است.
برای یافتن سوالات خود در این زمینه به سراغ یکی از کارشناسان حوزه کار رفتیم.

مهدی گلپایگانی در گفت وگو با ایسنا بیان کرد: نظام آموزشی باید هدفمند عمل 
کند یعنی بر اساس نیاز بازار درشغل های فنی چیده شود تا تمام افراد مشغول به 
کارهای تخصصی در جامعه متخصص همان کار بوده و تحصیلات عالیه داشته 

باشند اینگونه بیکاری فارغ التحصیلان را نیز نخواهیم داشت.
وی با تأکید بر اینکه جوان را باید به سمت رشته ای سوق دهیم که جامعه به آن 
نیاز دارد افزود: در حال حاضر شغل هایی وجود دارد که بیشتر شاغلان آن ها به 
صورت تجربی کار را یاد گرفته اند که این موضوع سبب پایین آمدن کیفیت خدمات 
می شود؛ وقتی شاغلان علاوه بر کار عملی تحصیلات دانشگاهی هم داشته باشند 
قطعا کیفیت ارائه آن شغل نیز در جامعه بالا می رود. گلپایگانی ادامه داد: ضعف 
دیگر سیستم آموزشی این است که علاوه بر رشته ها، مطالب آموزشی نیز متناسب 
با نیاز بازار کار نیست؛ این موضوع نه تنها در قم بلکه گریبان گیر همه استان های 
کشور است. ما درگیر بیکاری فارغ التحصیلان هستیم. این موضوع هم حل نمی شود 
مگر اینکه نظام آموزشی منافع جامعه را بیشتر در نظر گرفته و جوانان را به سمت 
آن هدایت کند. وی اضافه کرد: در حال حاضر علی رغم زیاد بودن فارغ التحصیلان 
بیکار، در استان با کمبود نیروی کار مواجه هستیم زیرا بیشتر فارغ التحصیلان به 
دنبال کار مرتبط با رشته تحصیلی شان هستند اما نیاز بازار چیز دیگری است؛ بنده به 

طور قاطع می توانم بگویم بیکاری زیردیپلم در استان زیر یک درصد است.
گلپایگانی با اشاره به اینکه اداره کار خود را از این مسئله جدا ندانسته و در بحث 
اشتغال جوانان وظیفه هایی دارد عنوان کرد: در همین راستا اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی با دانشگاه آزاد قم، دانشگاه قم و جهاد دانشگاهی همکاری هایی 
در جهت برگزاری دوره های آموزشی مورد نیاز بازار دارد. وی از راه اندازی طرحی 
با نام طرح "پویش" خبر داد و گفت: این طرح یک توافقنامه سه جانبه میان اداره 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، دانشگاه آزاد و دستگاه های زیرمجموعه مرتبط با این 
مسئله است مبنی بر اینکه دانشجویان تحصیل همزمان با اشتغال داشته باشند؛ 
البته این طرح هنوز به طور کامل تصویب نشده و تاریخ اجرای آن مشخص نیست. 
گلپایگانی با اشاره به طرحی دیگر توضیح داد: طرح دیگر با عنوان طرح کارورزی نیز 
جهت اشتغال فارغ التحصیلان است بدین صورت که فارع التحصیلان در محیط کار 
آموزش ببینند اما این آموزش با بیمه و حقوق مختصری همراه باشد تا پس از مدت 

زمانی درصورت رضایت کارفرما جذب محیط کار شوند.
وی نتیجه این طرح را ارتقای مهارت افراد و ایجاد زمینه های اشتغال دانست.

گلپایگانی همچنین به فعالیت های کانون کارآفرینی این اداره اشاره کرد و گفت: 
بهترین توصیه به افراد این است که خودشان کارآفرین باشند که البته این امر نیازمند 
حمایت دستگاه         های مربوطه است؛ این گونه فرد علاوه بر شاغل شدن، برای افراد 

دیگر هم اشتغال ایجاد کرده و به اقتصاد کشور نیز کمک می کند.

در گفت و گو با یک کارشناس حوزه کاردراستان قم مطرح شد؛ 

آمار سرگیجه آور بیکاری در قم! 
چرا باوجود نرخ پایین بیکاری آمار بیکاری فارغ التحصیلان  بالاست؟
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برترین کاراته کاهای دختر قم معرفی شدند 
مسابقات قهرمانی کاراته دختران یادواره شهدای بسیجی با معرفی نفرات برتر هر 

دو بخش کاتا و کومیته رده های سنی نوجوانان و جوانان به کار خود پایان داد. 
مسابقات کاراته یادواره شهدای بسیج قم با حضور بیش از 50 کاراته کای شرکت 
کننده از باشگاه های مختلف در رده های سنی نوجوانان و جوانان به میزبانی خانه 
کاراته مجموعه ورزشی راحله برگزار شد و برترین های خود را در هر دو بخش کاتا و 
کومیته شناخت. در بخش کاتای رده سنی نوجوانان فاطمه اخویان رتبه نخست را 
کسب کرد و زهرا اخویان، نازنین زهرا صفری و زهرا یعقوب لو رتبه های دوم تا چهارم 
را به خود اختصاص دادند، ضمن اینکه در کاتای جوانان به ترتیب فاطمه حسنی، 
نرگس فدایی، عارفه سادات موسوی و مبینا ابرقویی رتبه های اول تا چهارم را به دست 

آوردند.
در ادامه این دوره از مسابقات کاراته کای بخش کومیته رده سنی نوجوانان برای 
کسب رتبه های برتر اوزان منهای 38، 40، 47، 50، 54 و به اضافه 54 کیلوگرم 
رقابت کردند و از بین نفرات شرکت کننده در این بخش و زهرا محبی و مژگان ابدی 

به اردوی تمرینی تیم استعدادهای برتر استان قم راه یافتند.
برترین های اوزان مختلف رده نوجوانان:

وزن 38 کیلوگرم: محبوبه طایفه نصیری و مهسا وحیدی فر
وزن 40 کیلوگرم: زهرا اخویان و زهره پاکرو
وزن 47 کیلوگرم: دینا امیدی و لنا موسوی

وزن 50 کیلوگرم: غزل کاظمی، نازنین فاطمه علیرضالو، فاطمه خیامی و هانیه 
نادری

وزن 54 کیلوگرم: نفیسه برزگر، بهاره حلیمی، زینب بندی و ریحانه ضرغامی
وزن مثبت 54 کیلوگرم: سارا پاداش، فاطمه معراجی، معصومه محمودآبادی و 

محدثه سادات حسینی
رده بندی تیمی:

تیم اول: راهنمای سلامت )مربی: خانم موسوی( 2 مدال طلا، یک نقره و 2 برنز
تیم دوم: ایثار )مربی: خانم ها شریفی و اخویان( 2 مدال طلا، یک نقره و یک برنز

تیم سوم: ذوالفقار )مربی: خانم مهدی زاده( یک مدال طلا و 3 نقره
رده بندی سبک ها:

تیم اول: شوتوکان ایران با 3 مدال طلا، 5 نقره و 2 برنز
تیم دوم: شیتوریو شوبوکان با 2 طلا، یک نقره و 2 برنز

تیم سوم: شیتوریو اینویی ها با یک طلا و یک نقره
برترین های اوزان مختلف رده جوانان:

وزن 43 کیلوگرم: فاطمه یزدانی و راضیه دده بیگی
وزن 48 کیلوگرم: نگین دریسی، عارفه سادات موسوی، مبینا شاکری و فاطمه 

کریمی
وزن 53 کیلوگرم: فاطمه عنایتی، مینا صفرزاده، هانیه اکبری و اسما جوادی

وزن 59 کیلوگرم: زهرا روستایی و زینب خیمه کبود
وزن مثبت 59 کیلوگرم: سارا امانی، ستایش اسماعیلی، فاطمه گودرزی و مهیا 

عزیزی
رده بندی تیمی:

تیم اول: ایثار )مربی: خانم ها شریفی و اخویان( 4 مدال طلا، 2 نقره و یک برنز
تیم دوم: ذوالفقار )مربی: خانم مهدی زاده( و نارنج )مربی: خانم عبادی( یک 

مدال طلا
تیم سوم: راهنمای سلامت )مربی: خانم عاطفه السادات موسوی( یک مدال نقره 

و یک برنز
رده بندی سبک ها:

تیم اول: شوتوکان ایران با 5 مدال طلا، 3 نقره و یک مدال برنز
تیم دوم: شوتوکان jska با یک مدال طلا

تیم سوم: شیتوریو شوتوکان با یک مدال نقره و یک برنز
 

شیمیدر قم قهرمان نیم فصل لیگ برتر 
بسکتبال شد 

تیم بسکتبال بانوان شیمیدر قم با کسب پنجمین برد متوالی خود به مقام قهرمانی 
نیم فصل لیگ برتر بسکتبال زنان باشگاه های کشور دست یافت. 

بانوان بسکتبالیست تیم شیمیدر قم در پنجمین مسابقه خود از فصل جاری 
مسابقات لیگ برتر بسکتبال باشگا ه های کشور برابر سپهرداد تهران به یک پیروزی 
پرگل دست یافتند تا روند بردهای متوالی این تیم در لیگ ادامه یافته و نماینده 
قم قهرمان نیم فصل مرحله گروهی بازی ها شود. بعد از پایان تعطیلی رقابت های 
لیگ برتر بسکتبال بانوان که به واسطه حضور تیم ملی کشورمان در مسابقات زنان 
2021 کاپ آسیا بود، بازی های فصل 1401 – 1400 با انجام دیدارهای هفته پنجم 
پیگیری شد و شیمیدر قم در یک بازی جذاب با حساب 90 بر 23 از سد سپهرداد 
تهران عبور کرد.شاگردان شایسته متشرعی در تیم بسکتبال زنان شیمیدر که فصل 
را مصمم، با انگیزه و پرقدرت آغاز کرده و همچنان بدون رقیب و شکست ناپذیر به 
مسیر خود ادامه می دهند، در تمام لحظات دیدار هفته پنجم برابر سپهرداد تیم برتر 
میدان بودند و مزد نمایش برتر خود را با این پیروزی جذاب کسب کردند. تیم بانوان 
شیمیدر قم در دیدارهای قبلی خود از سد تیم های گروه بهمن، امرتات تهران، 
شهرداری گرگان و آکادمی ای زی بسکتبال عبور کرده و با توجه به برتری قاطع 
مقابل سپهرداد تهران با پنج برد متوالی و 10 امتیاز جایگاه مطمئن خود در رتبه 

نخست جدول گروه اول را تثبیت کردند.
نتایج بازی های شیمیدر قم در نیم فصل:

هفته اول: امرتات تهران 42 – شیمیدر قم 97
هفته دوم: شیمیدر قم 76 – گروه بهمن 56

هفته سوم: شیمیدر قم 64 – شهرداری گرگان 37
هفته چهارم: آکادمی ای زی بسکتبال 28 – شیمیدر قم 97

هفته پنجم: شیمیدر قم 90 – سپهرداد تهران 23

لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور؛
تساوی تیم فوتسال فردوس و مقاومت در قم 

دیدار دو تیم فوتسال فردوس قم و مقاومت البرز در هفته یازدهم لیگ برتر فوتسال 
باشگاههای کشور با نتیجه تساوی 4 بر 4 به پایان رسید.  این دیدار که عصر سه شنبه 
در ورزشگاه خالی از تماشاگر شهید حیدریان قم برگزار شد، تیم فردوس قم ابتدا با 
دو گل از حریف خود پیش افتاد، اما در ادامه با اشتباهات فردی نتوانست از اندوخته 
خود به خوبی محافظت کند و در نهایت به نتیجه تساوی رضایت داد. این دیدار برای 
دو تیم فردوس و مقاومت از حساسیت ویژه ای برخوردار بود و بازیکنان هر دو تیم به 
ویژه در نیمه دوم بازی فیزیکی و درگیرانه ای را از خود به نمایش گذاشتند، به طوری 
که هر دو تیم در نیمه دوم و در چند دقیقه ابتدایی 5 خطا شدند و تعدادی از بازیکنان 
هر دو طرف نیز با کارت زرد داور جریمه شدند. از نکات برجسته این دیدار، درخشش 
دروازه بان آینده دار تیم فردوس قم، مهدی رستمی ها بود که با وجود دریافت 4 گل، 
اما توانست در برابر حملات خطرناک و ضربات از راه دور مهاجمان مقاومت البرز 
به خوبی ایستادگی کند. تیم فردوس قم با کسب این نتیجه، در جدول رده بندی 
لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور با کسب 4 برد، یک مساوی و 6 باخت در رده 
هشتم قرار گرفته و تیم مقاومت البرز نیز پس از پایان این بازی با یک پله سقوط بر رده 
چهارم تکیه زده است. تیم فوتسال فردوس قم در دو بازی آینده خود ابتدا در روز هفتم 
آذرماه، میهمان تیم مس سونگون ورزقان خواهد بود و سپس در هفته سیزدهم لیگ 
برتر در روز جمعه دوازدهم آذرماه از تیم فرش آرای مشهد در قم میزبانی خواهد کرد.

پرویز برومند دروازه بان پیشین تیم فوتبال استقلال به انتقاد از سبک بازی این 
تیم پرداخت و گفت، عملکرد شاگردان فرهاد مجیدی پایین تر از یک تیم معمولی 

است.
گل گهر  مقابل  استقلال  فوتبال  تیم  گل  بدون  تساوی  درباره  برومند  پرویز 
سیرجان در هفته ششم لیگ برتر فوتبال، اظهار داشت: از الان هشدار می دهم 
استقلال نباید خودش را قانع به گل نخوردن و نباختن کند. سه تساوی برابر 
فجرسپاسی شیراز، نساجی مازندران و گل گهر برابر با دو شکست است. وقتی 

فجر و گل گهر را نمی بریم، نمی توانیم ادعای قهرمانی در نیم فصل اول را داشته 
باشیم و این کارمان را سخت می کند. هر تیمی در نیم فصل اول امتیاز جمع 
کند، به قهرمانی نزدیک تر است، چون در نیم فصل دوم هیچ تیمی مُفت امتیاز 

نمی دهد.
وی افزود: استقلال با این بازیکنان و کیفیتی که دارند، پایین تر از سطح یک تیم 
معمولی بازی می کند. جسارت نمی کنم، ولی تیم های دیگر هم چنین وضعیتی 
دارند و صرفاً مختص استقلال نیست. استقلال باید در این شرایط امتیاز بگیرد 

و جلو برود. اگر استقلال سه بازی اخیر خود را برده بود، با پنج امتیاز اختلاف 
در صدر جدول قرار داشت. از طرفی، استقلال هنوز به حریفان آنچنانی نخورده 
است. بازی با گل گهر »پوچ« بود و هیچی نداشت. تیم ما تنها یک موقعیت به 
دست آورد که دروازه بان حریف با پا آن را دفع کرد. پرسپولیس هم در دیدار با 
صنعت نفت آبادان خوب بازی نمی کرد و اگر اشتباه جاگیری دروازه بان نبود و 
توپ به پای مدافع صنعت نفت نمی خورد، کارش سخت می شد. برای فوتبال 

ایران زشت است که تیم ها در حد متوسط بازی می کنند.
دروازه بان پیشین تیم فوتبال استقلال با انتقاد از کیفیت بازی های لیگ برتر 
خاطرنشان کرد: اگر بازی های استقلال و پرسپولیس با حریفانش این شکلی 
است، در سایر بازی ها چه خبر است؟ در لیگ دسته سوم هدایت یک تیم را 
برعهده داشتم و تصور می کنم بازی های آن تیم جذاب تر از بازی های لیگ برتر 
بود. برای استقلال و پرسپولیس بد است که چنین نمایشی داشته باشند. زمانی 
هواداران از شهرستان ها به ورزشگاه  می آمدند و اگر بازی چنگی به دل نمی زد، 
حداقل چهار بازیکن در حد ستاره می دیدند. امروز دیگر ستاره ای هم نداریم. 

هواداران با این شرایط با چه اشتیاقی به ورزشگاه بیایند؟
برومند در ادامه گفت وگوی خود با تسنیم درباره ممانعت سازمان لیگ از بازی 
کردن بازیکنان خارجی استقلال در دیدار با گل گهر گفت: سازمان لیگ باید 
از ابتدا اعلام می کرد که باشگاه استقلال می بایست ضمانت نامه بانکی بدهد. 
وقتی وثیقه را پذیرفته اند، امروز چرا باید بحث ضمانت بانکی را مطرح کنند؟! 
این اقدام تخلف محسوب می شود. این کار سازمان لیگ اشتباه نیست، فاجعه 
است. در هر کشوری این داستان را تعریف کنیم، به ما می خندند. ابتدای فصل 
نوع تضمین را مشخص کردند و به یکباره در هفته ششم گفتند ضمانت نامه باید 
تغییر کند. این واقعاً خنده دار نیست؟ کاری که سازمان لیگ با استقلال کرد، 

جبران ناپذیر است.
وی تصریح کرد: فرهاد مجیدی می تواند بگوید اگر این دو بازیکن را در اختیار 
داشت، گل گهر را می برد. اقدام سازمان لیگ حتی می تواند باعث و بانی قهرمانی 
یک تیم دیگر شود. اگر به عنوان مثال سپاهان، با یک امتیاز اختلاف قهرمان 
شود، استقلال می گوید اگر بازی با گل گهر بازیکنان خارجی اش را در اختیار 
داشت و می برد، قهرمان می شد. از اتفاقاتی که در فوتبال مان رخ می دهد، شاخ 
در آورده ایم. با این کار، حرف و حدیث های زیادی ایجاد شد و متأسفانه خودمان 

باعث می شویم همه چیز زیر سؤال برود.

برومند: 

استقلالپایینترازسطحیکتیممعمولیبازیمیکند

  

ایمان / رضا ملکی
واضطراب  بسیار  اگرهای  و  ازاما  بعد  سرانجام 
ناشی از اینکه اجازه حضور گل و ریحان البرز را در 
رقابتهای لیگ دسته دوم کشور خواهد داد یاخیر 
این قائله ختم به خیر شد و با تلاش بسیاروحید 
نائینی سرپرست فهیم و کوشای این تیم و کادر 
مدیریتی گل و ریحان و محبت فدراسیون و هیئت 
فوتبال کرج بازیکنان شایسته این تیم درهفته دوم 
رقابتها مقابل نماینده فوتبال ماهشهر قرار گرفتند.
داستان شروع بازی هم حکایتی جالب داشت 
گل و ریحان 5 دقیقه ابتدایی بازی را با 9 بازیکن 
که  تیم  بعدی  نفرات  کردن  چک  تا  گردد  آغاز 
دردستور کار نماینده سازمان لیگ بود انجام شود 
تا مجوز حضور 2 بازیکن دیگر برای گل وریحان 
صادر گردد.مصاف دو تیم دراستادیوم شریعتی 
کرج با چمن نامطلوب اش اجازه بازی روان و رو به جلو را به تیم قمی نمی داد.گل وریحان با فرماندهی مربی فهیم وکاربلد 

خود فرزاد آشوبی توانست در بیشترین لحظات بازی حاکم میدان باشد.
جدال دوتیم بیشتردرمیانه زمین در جریان بود و فرصتهای هدررفته مهاجمین دوتیم که در چند نوبت واکنش خوب دروازه 

بان گل و ریحان را به همراه داشت بازی را به دقیقه 80کشاند.
شاهین بالاجانی بازیکن بلند بالای گل و ریحان با یک ضربه دیدنی گل شادی بخش تیمش را به ثمر رساند تا پنالتی دقیقه 
85 ماهشهریها که توسط بازیکن این تیم فضای بالای دروازه را پیمود خیال قمی ها را از بابت کسب 3 امتیاز این بازی راحت 

کند.
می توان گفت که گل و ریحان مچ نماینده ماهشهر را در این بازی خواباند حالا اسم گل و ریحان از البرز به قم تغیر یافت 
تا جدال هفته سوم این تیم در شهر قم برگزار خواهدشود. امید داریم با روند پیروزیهای این تیم شاهد حضور پرشور مردم 
دوست داشتنی قم در استادیوم شهید حیدریان باشیم تا با حمایت از دو نماینده فوتبال شهرشان بتوانند شاهد روزهای خوب 

برای فوتبال قم باشند.

ایمان / رضا ملکی
و  ماندنی  خاطرات  قدیم  فوتبالیست های 
زیبایی را از نیم قرن حضوردرمستطیل سبز 
ولایت دارند.بعضا در لباس فوتبالی ودر جامه 
مربیگری و تدریس از جمله کسانی که سالها 
در فوتبال قم درمسیر آموزش و تعلیم جوانان 
برومند قمی دستی بر آتش داشته و همچنان 
نیز فعال و پویا به کار خود ادامه میدهد حسن 
رزاقی نام دارد که به نوعی خانواده فوتبال قم 
و خانواده فهیم مربیان فوتبالی از او بعنوان 

جنتلمن مربیان فوتبال قم یاد  می کنند.
انسانی  ازاو  والا  اخلاق  و  فروتنی  و  ادب 
وارسته درمستطیل سبز به جامعه معرفی می 

نماید.
مسیر پیموده شده توسط این عزیزدر فوتبال 

ولایت از زمان قبل از انقلاب شروع میشود وبا هدایت تیمهای مشعل و هلال احمر در صحنه فوتبال قم ادامه می یابد.
قهرمانیهای پیاپی درسطح استان قم و قهرمانی درمسابقات هلال احمر کشور از جمله افتخارات او در صندلی داغ 
مربی گری می باشد. رزاقی جزمربیان با دانش فوتبال قم محسوب میشود و شاگردان بسیاری تحت تعلیم فوتبال روزاو 
مسیرفوتبالی خود را در قم و کشور طی نموده اند. خبر رسید که این مربی با اخلاق و دوست داشتنی چندی است که 
در بیمارستان امیراعلم تهران کمر خود را به تیغ جراحان سپرده است و سنگینی 3 عمل پیاپی که در طول یکماه بروی 
وی انجام خواهد شد خبر از تحمل بسیار عزیز ما در بستر بیماری می دهد. جامعه فهیم فوتبالی قم با دعای خیرشان که 
بدرقه راه پاک او درمسیر مربی گری بوده آرزوی بهبودی کامل برای این عزیز دوست داشتنی را از خداوند منان مسئلت 

می نماید.
امید داریم چهره همیشه خندان وی بار دیگر در مستطیل سبز نمایان گردد و کهن کسوتان خوب هلال احمر که هم 
اکنون تحت مدیریت و مربیگری او و استاد ناصر بختیاری فعالیت می نمایند بار دیگر استاد عزیزشان را در مستطیل سبز 

ببینند و از وجود پربرکت اش بهره مند شوند.

نگاهی تحلیلی به هفته دوم رقابتهای لیگ دسته دوم فوتبال ایران؛

گل وریحان قم مچ نماینده ماهشهررا خواباند
خانواده فوتبال قم دعاگوی حسن رزاقی ؛

جنتلمن فوتبال قم دربستر بیماری

 یک پیشکسوت فوتبال با بیان این که به نظر من روند نکونام 
از فصل قبل بهتر است، گفت: تحول خوبی در تفکرات نکونام 

ایجاد شده است.
فریدون حردانی در گفت و گویی درباره بازی فولاد مقابل 
بود  برتر  از هر نظر  بازی  این  ذوب آهن، اظهارکرد: فولاد در 
و ریتم بازی نیز بالا بود و این نشان می دهد که بازیکنان به 
خوبی تفکرات نکونام را اجرا کردند. ذوب آهن هم با این که در 
هفته های ماقبل خوب کار کرده بود و تارتار نیز همیشه مقابل 
حریفان با دست پر زمین را ترک می کند اما فولاد هماهنگی 
بهتری داشت. همچنین هماهنگی خوب فولاد نسبت به بازی 

با هوادار نیز می تواند هواداران را امیدوار کند.
وی بیان کرد: من احساس می کردم در نیمه دوم بازی با ذوب 
آهن، نکونام به خاطر برد تیمش در نیمه اول کمی تیم را عقب 

بکشاند اما دیدم در 20 دقیقه اول نیمه دوم نیز خیلی فشار 
آورد و طرح ها و برنامه هایش را خوب اجرا کرد. البته در دقایق 
پایانی بازی احساس می شد که فولاد از نظر بدنی دچار ضعف 
شده است که با تعویض هایی که شد، نکونام توانست بازی را 
کنترل کند و حتی می توانستندگل هم بزنند. البته ذوب آهن 
نیز به صورت پراکنده حمله می کرد اما نمی توانست از کناره 
های فولاد که به خوبی پوشش داده شده بود، نفوذ کنند. به 
نظرم فولاد شایسته برد بود. یک پیشکسوت فوتبال خوزستان 
در ادامه نیز با اشاره به تغییرات در راس کادرفنی فولاد، گفت: 
ویسی هم در شرایطی به فولاد آمد که واقعا شرایط خوبی نبود. 
او خیلی انتظار داشت یک روز به فولاد برگردد اما خود ما بارها 
به ویسی گفتیم که شرایط برای تو سخت است زیرا نکونام 
شناخت خیلی بهتری به واسطه دو فصل حضور در فولاد نسبت 

به ویسی داشت. ویسی نباید با این شرایط به فولاد می آمد و 
باشگاه فولاد هم او را تنها گذاشت زیرا خود باشگاه هم می 
دانست با مشکلاتی چون پنجره بسته مواجه هستند و زمان 
می برد تا ویسی بتواند با فولاد و بازیکنان هماهنگ شود. به هر 
حال باشگاه نیز به فکر آینده باشگاه است و صلاح دیده شد که 
سرمربی تغییر کند. وی با بیان این که به نظر من روند نکونام 
از فصل قبل بهتر است، عنوان کرد: تحول خوبی در تفکرات 
نکونام ایجاد شده است. فولاد سال های گذشته وقتی می 
خواست ببرد هوادار را خیلی اذیت می کرد اما در بازی با ذوب 
آهن خیلی محکم و با صلابت نشان داد و این تغییر در تفکرات 
نکونام است. نکونام با بازیکنان را از نظر روانی هم خیلی خوب 
آماده است و با تمام وجود در خدمت تیم بودند. حردانی افزود: 
فصل های قبل من حتی خط دفاع فولاد را متزلزل می دیدم اما 

در دو بازی اخیر خط دفاع بهتر از فصل های قبل شده است. 
بوحمدان نیز در خط هافبک بسیاز به فولاد کمک می کند و در 
صورتی که آبشک دچار ضعف شود، او خیلی خوب پوشش می 
دهد. تیم خوب نیاز به ستاره های خوب ندارد و نیاز به مکمل 
های خوب دارد و نکونام هم به دنبال همین هدف است. فصل 
گذشته خیلی آرزو داشتم که ساسان حسینی به فولاد بیاید زیرا 
بسیار با استعداد است و حالا که در فولاد است مطمئنا می 
تواند خیلی کمک کند. او در کنار شیمبا می تواند متحول شود. 
جبوری هم اگر از نظر بدنی آماده شود می تواند به نکونام کمک 
کند. وی با بیان این که فولاد آینده بسیار خوبی دارد و می تواند 
یقه خیلی از تیم ها را بگیرد، افزود: شک نکنید که فولاد می 
تواند موفقیت های قبلی خود را تکرار کند. در آینده می توانیم 

فولاد بسیار خوب و با صلابتی را ببینیم.

فریدون حردانی:
تفکرات نکونام متحول شده است 

مدیر تیم فوتبال پیکان تهران نسبت به داوری دیدار تیمش با نساجی مازندران گلایه 
کرد.

 سعید دقیقی درباره دیدارروز چهارشنبه این تیم با نساجی مازندران اظهار کرد: 
بازی خیلی خوب و روانی را از دو تیم شاهد بودیم. در زمین ناهموار ورزشگاه ساری دو 
تیم تمام تلاش خود را برای انجام یک مسابقه خوب انجام دادند و وقتی 4 گل در یک 
بازی رد و بدل می شود طبیعتا هرکس بازی را دیده لذت برده است. تنها مساله ای که 

وجود داشت و واقعا اذیت شدیم، به تصمیمات داور مسابقه برمی گشت.
وی ادامه داد: پیکان و نساجی دو تیم خوب لیگ برتر بیست و یکم محسوب می 
شوند و با توجه به حساسیتی که از قبل برای این بازی پیش بینی می شد، انتظار 
می رفت کمیته داوران یکی از داوران باتجربه خود را برای قضاوت این دیدار انتخاب 

کند اما متاسفانه این اتفاق نیفتاد.
مدیر تیم فوتبال پیکان همچنین گفت: ما خدای ناکرده نمی خواهیم شخصیت 
حقیقی آقای پورخلف را زیر سوال ببریم و برای ایشان احترام قائلیم اما متاسفانه 
تصمیماتی که به خصوص در نیمه اول گرفت، به تیم ما آسیب روحی و فوتبالی وارد 
کرد. این داور در دقیقه 26 خطای مسلم روی بازیکن ما را که می توانست پنالتی 

باشد و بازیکن حریف هم اخراج شود نگرفت و چند دقیقه بعد یک خطای بی مورد 
به سود نساجی اعلام کرد که همان توپ وارد دروازه ما شد و گل اول حریف را در پی 
داشت. این دو تصمیم اشتباه به تیم ما یک شوک عجیب وارد کرد و تاثیر مستقیم بر 

جریان بازی داشت.
دقیقی ضمن درخواست از کمیته داوران برای بازبینی دو صحنه مشکوک بازی 
پیکان و نساجی تاکید کرد: ما تحت هر شرایطی خواهان برقراری عدالت هستیم 
اما متاسفانه انتخاب این داوران کم تجربه برای بازی های لیگ برتر یکی از اتفاقات 
عجیب است. از کمیته داوران و افراد باتجربه ای که در آنجا زحمت می کشند انتظار 
داریم توجه بیشتری به این مساله داشته باشند. اینطور نمی شود که یک داور از 
جنوبی ترین نقطه ایران با خستگی زیاد به شمالی ترین نقطه کشور بیاید و قضاوتی 
انجام بدهد و نتواند حق را به حقدار بدهد. ما خواهان پیگیری این قضاوت توسط 
کمیته داوران هستیم و امیدواریم آقای افشاریان و همکارانشان از این پس داورانی را 

برای بازی هایمان انتخاب کنند که از تجربه و مهارت کافی برخوردار باشند.
وی افزود: جا دارد از میزبانی و مهمان نوازی مسئولان باشگاه نساجی مازندران 
تشکر کنیم. اعضای تیم نساجی بهترین برخورد و میزبانی را  انجام دادند و اگر 

موضوعی را درباره داور مسابقه مطرح می کنیم، اصلا ربطی به ورزشگاه و تیم میزبان 
ندارد. ما فقط خواهان عدالت هستیم و برای این منظور از حقمان کوتاه نمی آییم.

دقیقی مدیر تیم فوتبال پیکان تهران:
 انتخاب داوران کم تجربه برای لیگ برتر عجیب است
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حشمت الله فلاحت پیشه :

ایران باید از منافع حضور
 در اتحادیه ها و پیمان ها بهره ببرد

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: صرف حضور ایران در اتحادیه 
ها و پیمان ها کفایت نمی کند، بلکه کشور باید از منافع آنها بهره ببرد. 

حشمت الله فلاحت پیشه با اشاره به همزمانی اجلاس اکو با نشست همسایگان 
دریای خزر، اظهار کرد:  حضور مقامات کشورهای همسایه دریای خزر فرصتی برای 
به حداقل رساندن تنش ها و رفع اختلافات است. همچنین در حاشیه این اجلاس 
امکان مذاکرات دوجابنه اعضا وجود دارد که طبیعتا فرصتی هم برای ایران وجود 

دارد.
وی با اشاره به سابقه تشکیل سازمان اکو، افزود: این سازمان در شرایط جنگ سرد 
تشکیل شد و پیشینه قابل دفاعی دارد، اما کشورهای عضو این سازمان نتوانسته 
اند بهره کافی از منافع آن داشته باشند. من معتقدم اکنون اکو مانند سایر اتحادیه 
های منطقه ای به بازآفرینی نیاز دارد. اکو در شرایط منطقه گرایی ایجاد شد، اما 
اکنون اتحادیه ها به سمت نومنطقه گرایی رفته اند. در اتحادیه های منطقه ای، نقش 
آفرینی اعضاء در عرصه جهانی یک ضعف محسوب می شد، اما در اتحادیه های نو 
منطقه گرایی هرچه کشورها در عرصه جهانی فعال تر باشند به همان میزان هم در 

اتحادیه منطقه ای نقش آفرینی کرده و از منافع آن بهره می برند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در ادامه اظهار کرد: ایران هرچه چالش 
های منطقه ای و بین المللی کمتری داشته، نقش بیشتری در سازمان اکو ایفا کرده 
است. این واقعیت را باید در نظر گرفت که کشورهایی که سابقه کمتری از ایران در اکو 
دارند، توانسته اند از منافع این سازمان بیشتر بهره ببرند چون راهبردهای اقتصادی 
برای خود تعریف کرده اند. از سویی ایران از مسیر خطوط انتقال انرژی  بین اعضای 
اکو دور مانده و به حاشیه رفته است.خط انتقال گاز به پاکستان با مشکلات جدی و 
انتقال گاز به ترکیه هم با نوسان مواجه شده است. صرف حضور ایران در اتحادیه ها 
و پیمان ها کفایت نمی کند، بلکه باید از منافع آنها بهره برد. ایران باید از منافع اکو و 
شانگهای بهره ببرد و من معتقدم که باید عضو گروه بریکس هم بشود که 24 درصد 

گردش مالی خارج از حوزه یورو و دلار را دارد.
فلاحت پیشه در پایان با بیان اینکه نباید برای نقش آفرینی ایران در سازمان های 
منطقه ای برخورد شعاری کرد، گفت: با حرف، تبلیغات و شعار نمی شود منافع 
کشور را پیش برد، بلکه باید ایران در عمل راهبردهای خود را تعریف کرده و به پیش 

ببرد تا به اندازه کافی از منافع سازمان اکو بهره ببرد.
 

سخنگوی وزارت خارجه :

تمام تحریم های آمریکا باید یک جا 
برداشته شود

سخنگوی وزارت خارجه گفت: مواضع ما کاملا روشن است و تمام تحریم های 
آمریکا باید به صورت یک جا، موثر و قابل راستی آزمایی برداشته شود. 

سعید خطیب زاده در خصوص برخی گمانه زنی های رسانه ای در مورد پیشنهاد 
برداشتن گام به گام تحریم ها از سوی طرف غربی در مذاکرات وین گفت: مواضع 
جمهوری اسلامی ایران در این خصوص از ماه ها پیش گفته شده و دولت جدید نیز 

بدون هیچ لکنتی مواضع خود را اعلام کرده است.
قابل  و  موثر  یکجا،  صورت  به  باید  آمریکا  تحریم های  تمام  کرد:  اضافه  وی 

راستی آزمایی همراه با تضمین های عینی برداشته شود.
خطیب زاده تصریح کرد: تمام تمرکز ما در مذاکرات وین این است که به صورت 
جدی و با اراده کامل برای رفع تحریم های ظالمانه علیه مردم ایران، هفته بعد وارد 

مذاکرات شویم.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: موضع جمهوری اسلامی ایران هم قاطع 

و هم روشن و منطقی است.
وی در گفت وگو با خبرگزاری صدا و سیما در ادامه در پاسخ به سوالی در مورد اصرار 
احتمالی طرف مقابل بر این خواسته گفت: ما طرف مقابلی نداریم، ما و 4+1، 
تمرکزمان بر چگونگی رفع تحریم های آمریکاست که پس از خروج ترامپ به صورت 

غیرقانونی علیه مردم ایران اعمال شده است.
طی چند روز اخیر نیویورک تایمز از احتمال ارائه پیشنهاد آمریکا مبنی بر آزادسازی 
بخشی از منابع مسدود شده ایران و اعمال برخی معافیت ها، در ازای تعلیق بخشی 

از فعالیت های هسته ای خبر داده است.
نیویورک تایمز با اشاره به گزارش آکسیوس، به نقل از برخی منابع آمریکایی نوشت: 
پیشنهاد آمریکا این است که ایران بخشی از فعالیت های هسته ای خود را در ازای 
آزادسازی برخی از پول های مسدود شده ایران از سوی آمریکا و یا اعمال معافیت 

درخصوص واردات برخی کالاها، تعلیق کند.
 

خطیب نماز جمعه تهران:

مهمترین اصل و زیرساخت نظام سیاسی 
الهی شایسته سالاری است  

کارآمد،  سیاسی  نظام  شکل گیری  بدون  گفت:  تهران  جمعه  نماز  خطیب 
شکل گیری جامعه  در انتظار انبیای الهی، فراهم نخواهد شد، گفت: مهمترین اصل 

و زیرساخت نظام سیاسی الهی شایسته سالاری است.  
حجت الاسلام سید محمد حسن ابوترابی فرد درخطبه های نماز جمعه تهران در 
سخنانی به تبین شرایط انتخاب مالک اشتر پرداخت و گفت: انتصاب مالک اشتر، 
این فرمانده سلحشور به مقام استانداری و مدیریت استان مهم مصر و تعریف وظایف 

روشن بیانگر چند حقیقت است.
وی ادامه داد: اولًا تحقق آرمان های الهی و حرکت در مسیر جامعه ای که قیام به 
قسط و عدالت می نماید، مرهون نظام سازی و شکل گیری نظام سیاسی برآمده از 
آموزه های دینی است. خطیب  موقت نماز جمعه تهران افزود: بدون شکل گیری 
یک نظام سیاسی کارآمد با حضور و مشارکت آحاد جامعه و مبتنی بر مبانی روشن 
وحیانی، برای شکل گیری جامعه ای که در انتظار انبیای الهی است، فراهم نخواهد 
شد. وی تصریح کرد: ثانیاً این نظام بر چند اصل استوار است، مهمترین اصل و 

زیرساخت نظام سیاسی الهی شایسته سالاری است.
ابوترابی فرد اضافه کرد: انتخاب مالک اشتر آن  هم در جایگاهی که شخصیتی 
فرزانه، فرهیخته، توانا و با انگیزه، محمد بن ابی بکر در آن جایگاه قرار دارد، حکایت 
از این واقعیت می کند که در نگاه سیاسی و مدیریت علی بن ابی طالب علیه السلام 

انتخاب مدیران صالح، شایسته، ممتاز، پیشرو، پیشگام در اولویت است.
 

باقری در گفتگو با »ایندیپندنت«:

اروپایی ها عدم پیروی از تعهدات برجامی 
را جبران کنند

 معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان گفت: اروپایی ها باید عدم پیروی از 
تعهدات برجامی خود را از طریق گام هایی عملی برای رفع تحریم ها، جبران کنند.

علی باقری در گفتگو با روزنامه »ایندیپندنت« تأکید کرد مذاکرات هسته ای در وین 
در صورتی نتیجه بخش خواهد بود که تمام تحریم های آمریکا لغو شوند.

وی خاطرنشان کرد: لغو تمام تحریم های مربوط به برجام از جمله تحریم های 
اعمال شده ذیل چارچوب کمپین »فشار حداکثری«، شرط لازم برای موفقیت 
مذاکرات است. معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران افزود: 
توافق، عدم اعمال  از  برای عدم خروج  از طرف دیگر  برای تضمین  درخواست 
تحریم های جدید و عدم بازگرداندن یا اعمال مجدد تحریم های قبلی با این هدف 
دنبال می شود که این احتمال خنثی شود که هرج و مرج سیاسی در ایالات متحده 
بر رفتارهای بین المللی این کشور تأثیر بگذارد. باقری تأکید کرد: متأسفانه، سیاست 
شکست خورده دنبال کردن کمپین فشار حداکثری که در دولت ترامپ شروع شد، 
همچنان در دستور کار دولت بایدن است. وی ادامه داد: رئیس جمهور بایدن باید 
به منظور خلاص کردن خود از آنچه ما به عنوان سردرگمی سیاسی و دنبال کردن 
سیاست های شکست خورده و غیرانسانی دولت ترامپ می بینیم، تحریم ها را لغو 

کند.

نماینده ولی فقیه در سپاه در مراسم اولین سالگرد شهادت شهید فخری زاده در قم:

خون شهید فخری زاده روح تازه ای
 به انقلاب بخشید

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: شهید فخری زاده مزد 
سالها مجاهدت خود در راه اسلام را از خداوند متعال گرفت و خون پاک او روح تازه ای 

به انقلاب بخشید. 
حجت الاسلام و المسلمین عبدالله حاجی صادقی پنجشنبه شب در مراسم اولین 
سالگرد شهادت شهید فخری زاده در قم گفت: دشمنان ما تصور می کنند با ترور 
مجاهدان انقلاب، جان آنها را می گیرند، اما این شهیدان والامقام پس از شهادت، جان 

تازه ای به اسلام و انقلاب می بخشند.
وی فرهنگ بسیجی را برگرفته از نهضت عاشورای حسینی دانست و گفت: بسیجیان 
ما برای آنکه اسلام و انقلاب کوچکترین خدشه ای نبیند، از جان خود می گذرند و هرچه 

انسان علم و معرفتش افزوده می شود، این فرهنگ در او بالنده تر و بالاتر می رود.
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران داشتن روحیه ایثار و جهاد و شهادت را موجب 
عزت و عظمت او در نزد پروردگار متعال دانست و گفت: بسیجی واقعی همچون شهید 

فخری زاده، شهادت را برای خود نعمت می داند و در برابر آن شکرگذار خداوند است.
وی با بیان اینکه همه ما باید میزان بهره مندی خود از حیات طیبه انقلاب اسلامی را 
بدانیم، خاطرنشان کرد: مشکلات معیشتی در جامعه وجود دارد و مردم حق دارند که 
از مسؤولان مطالبه کنند، اما نباید فراموش کنیم که انقلاب اسلامی به دنبال زنده کردن 

و حیات ابدی انسان است.
حاجی صادقی همه زمان ها و مکان ها را میدان ابتلاء و امتحان الهی عنوان کرد و 
افزود: مبارزه میان جبهه حق و باطل همیشه وجود دارد و این ما هستیم که باید نشان 

دهیم که در هر برهه ای در جبهه یزیدیان یا جبهه حسینی قرار گرفته ایم.
وی با بیان اینکه نباید کسی تصور کند که بسیج فقط یک حرکت احساسی است، 
اظهار داشت: فرهنگ بسیجی مبتنی بر قویترین استدلال ها و انتخاب هاست و هرچه 
می گذرد، نیاز ما در مقابله با جبهه کفر و استکبار، به ایمان و اعتقاد راسخ افزوده می 

شود.
برطرف شدن مشکلات اقتصادی و اجتماعی مستلزم گسترش فرهنگ 

بسیجی است
نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران در بخش دیگری از سخنان خود، برطرف شدن 
مشکلات اقتصادی و اجتماعی در جامعه را مستلزم گسترش فرهنگ بسیجی در کشور 
دانست و گفت: بسیجی واقعی، خدمت مؤمنانه و رفع نیازهای مردم را مهمترین کار 
و یک اصل اساسی می داند. وی خاطرنشان کرد: ساخت و پیشرفت جامعه، حل 
مشکلات اقتصادی و ریشه کن شدن فساد در جامعه، در گرو فرهنگ بسیجی است 
و امروز مدیران و مسؤولان کشورمان باید دارای فرهنگ جهادی و بسیجی باشند تا 

وضعیت جامعه در حوزه های مختلف بهبود یابد. 
حاجی صادقی در پایان با بیان اینکه دولت جدید دارای فرهنگ بسیجی است و باید 
هرچه بیشتر میدان را برای خدمتگزاری جوانان جهادی و ولایتمدار باز کند، تصریح 
کرد: بدون تردید با تکیه بر علم و ایمان و تلاش و مجاهدت شبانه روزی، نصرت الهی 

نیز نصیب ما خواهد شد.
مراسم بزرگداشت و اولین سالگرد شهادت دانشمند هسته ای و دفاعی کشور شهید 
محسن فخری زاده با حضور جمعی از علما و فضلای حوزه های علمیه، فرماندهان 
نظامی، مسؤولان استانی، خانواده این شهید والامقام و اقشار مختلف مردم در حرم 

مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار شد.
 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

امروز با روحیه بسیجی می توانیم 
مشکلات اجتماعی خود را حل کنیم

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و در مدیریت 
فرهنگ عمومی، تاکیدمان بر احیای فرهنگ و مکتب بسیجی است و معتقدیم که امروز 

با روحیه بسیجی می توانیم مشکلات اجتماعی خود را حل کنیم. 
محمد مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مراسم یادواره شهدا که به 
مناسبت هفته بسیج در مسجد چهارده معصوم علیه السلام غرب تهران برگزار شد، با 
بیان این مطلب گفت: قادر نیستیم با کلمات ادای دین و احترامی درباره عظمت بسیج 
و شجره طیبه ای که در چهل و سه سال پس از پیروزی انقلاب در کشور ما شکل گرفته 

است، داشته باشیم. 
از میان جملاتی که از امام عزیز و رهبری فرزانه و حکیم انقلاب اسلامی درباره بسیج 
شنیدم، بهترین و عمیق ترین جمله این است که فرمودند: بسیج یکی از الهامات الهی 
به قلب امام راحل )ره( بود. وی در ادامه افزود: بسیج مجموعه ای از انگیزه ها و احساس 
مسئولیت است. امام راحل زمانی که در 5 آذر 1358 فرمان تشکیل بسیج 20 میلیونی 
را صادر کردند، جمعیت ایران حدود 36 میلیون بود و اکنون جمعیت بسیجی ایران بیش 
از 50 میلیون است. بسیج سمت حقوقی نیست، بلکه روحیه ایثار و فداکاری و احساس 

مسئولیت است.
موفقیت واکسیناسیون حاصل اعتماد مردم به دولت بود

وی به نقش موفق دولت در واکسیناسیون اشاره کرد و گفت:  روزی که دولت 
آغاز به کار کرد، کل واکسیناسیون صورت گرفته 5 میلیون بود و امروز بالای 105 
میلیون واکسن تزریق شده است و همین امر سبب شده است که ما امروز در 
کنار یکدیگر بتوانیم چنین مجالسی را برگزار کنیم و باید همچنان شیوه نامه های 
بهداشتی را رعایت کنیم. بچه های انقلابی وارد عمل شدند. دولت فضا را مهیا کرد 
و با اعتمادی که بین دولت و مردم به وجود آمده، با همکاری مردم این کار بزرگ 

صورت گرفت.
عزم دولت حل مشکلات اقتصادی است

وزیر فرهنگ ادامه داد: عزم دولت حل مشکلات اقتصادی است. باید آرامش از لحاظ 
واکسیناسیون ایجاد می شد تا بتوان کارهای دیگر را انجام داد. ما آمار نزدیک به 600 
نفر فوتی  در روز داشتیم که امروز این عدد دو رقمی شده است. این اتفاق مهمی است 
و می توانیم فعالیت های عمومی را گسترش دهیم. تمام همت  رئیس جمهور محترم و 
اعضای دولت و کارگزاران نظام، معطوف به حل مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم 
است و تمام تلاشمان را خواهیم کرد که انشاالله وضعیت عمومی کشور را به یک ثبات 

قابل قبولی برسانیم. 
وی گفت: برخلاف شعارهایی که می دادند که حتماً باید مسائل کشور در خارج 
از کشور حل شود، امروز فروش نفت به عدد قابل قبولی رسیده است. ما به شدت 
امیدواریم با یاری خداوند و با اقتداری که دولت از پشتیبانی مردم دارد گام های مهمی 

برای حل مشکلات معیشتی مردم برداشته شود.
  

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

 مذاکرات »ناتمام« با آژانس ادامه دارد
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: طبق اظهارات مدیر کل آژانس، ایشان مذاکرات 
اشتباه  به  را  بیان کردند که در داخل مذاکرات  »ناتمام«  به معنی   inconclusive را
»بی نتیجه« اطلاع رسانی کردند؛ آقای گروسی خود گفت که مذاکرات ناتمام است 
و حتی در مصاحبه خود از کلمه )unfinished( "ناتمام" استفاده کرده و بیان کرد که 

موضوعات در حال بررسی بوده و کار بررسی ادامه دارد. 
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی در برنامه جهان امروز شبکه خبر 
با اشاره به ابعاد حضور مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران، اظهار کرد: 
قدرت های جهانی، بخشی از صنعت هسته ای صلح آمیز ایران را سیاسی کرده اند، اما 
ایران به دنبال صنعت هسته ای صلح آمیز است و تمام تعهدات خود را در چهار چوب 

پادمانی انجام داده است.
وی افزود: تمام تولیدات هسته ای ایران در چهار چوب قانون است، اما عده ای درصدد 
متهم کردن ایران هستند که رسانه های داخلی برای خنثی کردن توطئه آن ها باید 

هوشیار باشند.
ایران  احقاق حقوق  برای  باید  اتمی تصریح کرد:  انرژی  سخنگوی سازمان 
گفتگوی  در  که  کنیم  جلوگیری  کشورمان  چهره  کردن  مخدوش  از  و  تلاش 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در تهران با وزیر امور خارجه به همه این 

نکات تأکید شد.
کمالوندی با بیان اینکه تمام تولیدات هسته ای ایران در چهار چوب قانون است اما 
عده ای درصدد متهم کردن ایران هستند، گفت: رسانه های داخلی برای خنثی کردن 

توطئه آن ها باید هوشیار باشند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در پایان خاطرنشان کرد: ایران خواسته هایی داشت که 
در مذاکره با مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی مطرح شد، پیشرفت های خوبی نیز 
در مذاکرات داشتیم، اما با توجه به کمبود وقت نتوانستیم همه مسائل را به انتها برسانیم 

و جمع بندی نهایی داشته باشیم.

 
رییس جمهوری با تأکید بر اینکه محور کار دولت در بودجه براساس عدالت خواهد 
بود، گفت: نظام صحیح و عادلانه اختصاص بودجه ها در بخش های مختلف کشور و 
به تناسب ظرفیت ها و نیازها مشکلات اقتصادی کشور را به سمتی پیش خواهد برد که 

فقر مطلق کاهش یابد. 
استانی  مجامع  با  نشست  ادامه  در  پنج شنبه  عصر  رئیسی  سیدابراهیم  آیت الله 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در دیدار نمایندگان استان های گیلان، مازندران و 
گلستان به دغدغه های مردم سه استان شمالی کشور اشاره کرد و دامه داد که حتماً 
برای رفع مشکلات استان های گلستان، مازندران و گیلان راهکارهایی کوتاه مدت و 

میان مدت دنبال خواهد شد.
رییس جمهوری لایحه بودجه را مهمترین سند مالی کشور در سال عنوان کرد و به 
مراحل نهایی تدوین آن برای سال 1401 پرداخت و توضیح داد که  این سند مالی طی 
چند روز آینده، تقدیم مجلس شورای اسلامی خواهد شد که در آن اصلاح ساختار 

بودجه که مورد تأکید، رهبر معظم انقلاب بوده، مورد توجه قرار گرفته است.
و  اشتغال  افزایش  تولید،  افزایش  اقتصادی،  رشد  که  یادآورشد  جمهوری  رییس 

فقرزدایی از ویژگی های مهم این لایحه است.
دکتر رئیسی بر متحول شدن نظام بودجه نویسی در کشور در لایحه بودجه 1401 
تاکید کرد و افزود: در این لایحه ساختار بودجه به گونه ای تنظیم شده است که نقش 
استان ها و اختیارات استانداران روشن تر خواهد شد. سهم قابل توجهی به لحاظ خلق 

ثروت برای وزارتخانه ها و استان ها در نظر گرفته شده است.
رییس جمهوری به عدالت توزیعی در نظام بودجه ریزی کشور اشاره کرد و ادامه داد که 
ما باید براساس سند آمایش سرزمینی حرکت کنیم و سازمان برنامه و بودجه نیز بر همین 

اساس در حال عادلانه کردن ساختارهای بودجه ریزی در کشور است.
آیت الله رئیسی با یادآوری اینکه محور کار دولت در بودجه براساس عدالت خواهد بود، 
توضیح داد که نظام صحیح و عادلانه اختصاص بودجه ها در بخش های محتلف کشور 
و به تناسب ظرفیت ها و نیازها مشکلات اقتصادی کشور را به سمتی پیش خواهد برد 

که فقر مطلق ریشه کن شود.
رییس جمهوری همچنین به درخواست تشکیل کارگروه برای رفع موانع تولید و 
صادرات محصولات کشاورزی در 3 استان حاشیه دریای خزر اشاره کرد و گفت که 
تشکیل کارگروه های مطرح شده در هر استان و حتی به صورت مشترک بسیار مهم و 

لازم است و استانداران هر سه استان اقدام نمایند.
دکتر رئیسی در مورد مشکل پسماند در استان های شمالی نیز افزود که  لازم است 
برای رفع مشکل پسماندها مدیریت مستقلی ایجاد گردد که همه مسایل مرتبط با 

پسماند را بررسی و دنبال کند.
رئیس جمهوری با مهم دانستن نقش صنعت گردشگری در رونق اقتصادی کشور 
بویژه مناطق شمالی با توجه به جاذبه های طبیعی این استان ها، گفت: در بسیاری از 
موارد به دلیل اینکه درست از نعمت های الهی استفاده نمی شود این نعمت ها تبدیل 

به نقمت می شود.
آیت الله رئیسی همچنین یکی از راه های حل کسری بودجه را مولدسازی یا فروش 
دارایی های مازاد دولت دانست و از وزیران و مدیران دولتی خواست با جدیت و تلاش 

مستمر در این زمینه عمل کنند.
مازندران  و  گیلان  گلستان،  استان های  نمایندگان    ، گزارش  این  اساس  بر 
همچنین پیش از سخنان رییس جمهوری هر یک جداگانه با اشاره به ظرفیت های و 
توانمندی های استان های یاد شده، دغدغه های خود را در زمینه مشکلات معیشتی، 
کم آبی، اشتغال، زیست محیطی و ضرورت اجرای عدالت در نظام پرداخت مطرح 
کردند. استفاده از ظرفیت های اقتصادی روستاها و ایجاد فرصت های مناسب برای 
حمایت از منابع طبیعی و کشاورزی از دیگر نکاتی بود که نمایندگان در این جلسه به 

آنها اشاره کردند.
راهکار  از  استقبال  با  جلسه  این  در  نیز  مازندران  و  گیلان  گلستان،  استانداران 
پیشنهادی دولت برای تفویض اختیارات بیشتر به استانداران اظهار امیدواری کردند با 

همفکری نمایندگان مجلس بتوانند بر مشکلات استان های خود فائق آیند.

رییس جمهوری :

محور کار دولت در بودجه براساس عدالت خواهد بود 

 معاون رییس جمهور در امور مجلس گفت: برای 
مردم و نیازمندان این قابل پذیرش نیست که حقوق 
های نجومی وجود داشته باشد و دولت برنامه دارد تا 

جلوی این پرداخت های نجومی را بگیرد. 
سید محمد حسینی در مراسم یادبود شهدای بسیج 
شرکت کارخانجات تولیدی دارو، ضمن گرامیداشت 
هفته بسیج گفت: نیروهای بسیجی در دوران دفاع 
مقدس مقتدرانه در مقابل دشمن ایستادند و بر عهد و 

پیمان خود وفادار بودند. 
عضو هیات علمی دانشگاه تهران تاکید کرد: اینکه 
تاکید می شود گرامیداشت یاد شهدا کمتر از شهادت 
نیست به خاطر این است که به یاد بیاوریم شهدا که 
بودند، چه کردند و به چه جایگاه رفیعی رسیدند و ما هم 
این راه را ادامه بدهیم و فردای قیامت در مقابل شهدا 

شرمنده نشویم.
معاون امور مجلس رییس جمهوری  بیان کرد: امروز 
اگر روحیه ای که در دوران دفاع مقدس وجود داشت 

را داشته باشیم هیچ وقت به بن بست نخواهیم رسید.
وی ادامه داد: افتخار این است که دغدغه مردم را 
داشته باشیم و بسیجی اینگونه است و از هر مظلومی 

در هر نقطه از عالم حمایت می کند و امام هم می 
فرمود تا ظلم هست مبارزه هست و تا مبارزه هست ما 

هستیم. 
حسینی گفت: بسیجی باید بینش و  تحلیل درست 
و بصیرت داشته باشد. متاسفانه گاهی دیده می شود 
برخی در زمین دشمن بازی می کنند و مسائلی را 
ترویج می کنند که معلوم نیست از کجا مدیریت می 
شود ولی اگر بصیرت وجود داشته باشد فریب نخواهیم 

خورد.
معاون رئیس جمهور با اشاره به تلاش رئیس جمهور و 
مسئولان برای خدمت بیشتر گفت: این تلاش موجب 
برای همین برخی دارند  و  امیدوار شوند  شده مردم 

تلاش می کنند با حاشیه سازی مردم را مایوس کنند.
این استاد دانشگاه اظهار داشت: اگر نقد منصفانه 
ای هم وجود دارد ما باید پذیرا باشیم، رئیس جمهور 
هم بارها گفته اند از نظرات، نقدها و پیشنهادات برای 

پیشبرد کارها بهره بگیرید.
حسینی افزود: در تیم اقتصادی هماهنگی بالایی 
هماهنگی  شورای  جلسات  هفته  هر  و  دارد  وجود 
اقتصادی برگزار می شود و کارها دارد به خوبی و با 

نظم خوب پیش می رود و جهت گیری کلی به سمت 
عدالت است.

وی با اشاره به بحث حقوق های نجومی، گفت: برای 
مردم و نیازمندان این قابل پذیرش نیست که چنین 
حقوق هایی وجود داشته باشد و دولت برنامه دارد تا 

جلوی پرداخت های نجومی را بگیرد.
معاون  امور مجلس رییس جمهوری اضافه کرد: باید 
شفافیت ایجاد شود و به مدیران اختیارات داده شود و 
براساس اختیارات از آنها کار خواسته شود و دولت دارد 

برای این مسائل برنامه ریزی می کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه تهران گفت: در این مدت 
کوتاه فروش نفت و منابع ارزی بهتر شده و اینها نشان 

می دهد می توانیم وضعیت موجود را سامان دهیم.
حسینی افزود: برخی شوراها 10 سال بود تشکیل 
نشده بود و الان آقای رئیسی منظم این جلسات را 
برگزار می کند و مدیران را بازخواست می کند تا مسایل 
پیگیری شود. معاون رئیس جمهور ادامه داد: بحث 
ساخت 4 میلیون مسکن پیگیری شده و این مساله 
ضمن اینکه موجب حل مشکل مسکن مردم می شود 

باعث اشتغال و رونق تولید خواهد شد.

معاون رییس جمهور در امور مجلس :

دولت جلوی حقوق های نجومی را خواهد گرفت

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: نمایندگان مجلس بضاعت علمی و سیاسی را 
ندارند که درباره مسائل معیشتی تصمیم گیری کنند. 

سید مصطفی هاشمی طبا در گفت وگو با ایلنا، درباره این که به نظر می رسد مجلس و 
دولت که مدتی هم از روی کار آمدن شان می گذرد برنامه ای برای حل مشکلات معیشتی 
و اقتصادی ندارند، مجلس که درگیری سیاسی کاری با دولت قبل و شخص روحانی است 
و دولت هم تا امروز نقشه راهی برای ارائه نداشته است، گفت: از ابتدا هم مشخص بود 

نباید امیدی نسبت به این که این مجلس راه حلی  برای مسائل کشور دارد، داشته باشیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: نمایندگان مجلس آن بضاعت علمی و 
سیاسی را ندارند که درباره مسائل معیشتی تصمیم گیری کنند، آنان درباره سگ گردانی 
و ماهواره صحبت می کنند برای این که نمی توانند به مسائل اقتصادی کشور ورود داشته 
باشند.  وی ادامه داد: مجلسی ها برای این که به مسائل اقتصادی ورود کنند، باید توان 
علمی و قدرت ریسک پذیری را داشته باشند که این مهم در آنان وجود ندارد و اگر بخواهند 
به این مسائل ورود کنند، باید تصمیمات بزرگ بگیرند که این گونه نیستند. هاشمی طبا با 
اشاره به اقدامات دولت نیز عنوان کرد: برای این که یک کشور را اداره کنیم باید ببینیم چه 
موضوعاتی مملکت را تهدید می کند و آنها را در اولویت مدیریت خودمان قرار دهیم، چراکه 
اگر این کار را انجام ندهیم و اولویت ها را رعایت نکنیم، زمین گیر خواهیم شد. از همین رو 

معتقدم دولت امروز در یک بکسواد )درجا زدن( قرار دارد. 
دولت به گفتمان حفظ ایران بازگردد

 وی ادامه داد: امروز دائما از معیشت گفته می شود مسئولان حرف های اقتصادی 
می زنند در حالی که تهدید مملکت چیز دیگری است و تقریبا گوشه هایی از آن را خوزستان، 

اصفهان و چهارمحال و بختیاری مشاهده کردیم.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که تهدیدات امروز کشور ما آب و خاک است، 
عنوان کرد: به اعتقاد من رئیس جمهور باید به گفتمان حفظ ایران بازگردد زیرا اگر ایران 

حفظ نشود، معیشت هم روی هوا خواهد رفت. 
وی تاکید کرد:  گفتمان اصلی دولت باید حفظ ایران باشد و مسائلی همچون آب، خاک، 
مشکلات کشاورزی و پسماند حل شود و یک نهضت صرفه جویی در کشور راه بیفتد که اگر 

این اتفاق بیفتد، ممکلت به خوبی اداره خواهد شد. 
انتقاد  زبان  نمایندگان  از  برخی  می کنیم  مشاهده  امروز  این که  درباره  هاشمی طبا 
خودشان را نسبت به دولت گشوده اند آیا این روند ادامه پیدا خواهد کرد، گفت: به آن 

صورت که بخواهیم بگویم نمایندگان منتقد دولت خواهند شد، این اتفاق نمی افتد.
وی افزود: برخی از نمایندگان احساس وظیفه می کنند و تذکرات لازم را می دهند اما 

به نظر من نه آن طور که بخواهند مخالفت کنند اما مجبور می شوند تذاکراتی را بدهند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب :

مجلس توان علمی و سیاسی برای حل مشکلات اقتصادی را ندارد 

وزیر اطلاعات گفت: هر جا کار با خدمت بسیجی وار و 
تلاش جهادی همراه باشد، موفقیت سرافرازی و پیروزی 

را به همراه خواهد داشت. 
حجت الاسلام و المسلمین سید اسماعیل خطیب 
در جلسه شورای اداری خراسان رضوی افزود: خدمت 
بسیجی باید سرمشق مسوولان باشد، فرهنگ بسیجی 
می تواند کشور را در برابر توطئه ها، کاستی ها و کمبودها 

نجات دهد و مسیر رستگاری را نمایان کند.
وی با تاکید بر این که وزارت اطلاعات خود را موظف 
مردم  خادم  و  اسلامی  انقلاب  کیان  حافظ  می داند 
باشد ادامه داد: وزارت اطلاعات تمام تلاش خود را در 
مبارزه با فساد اقتصادی، دشمن ستیزی و هر حرکتی 

که دشمن در مجموعه نظام انجام دهد به کار می گیرد.
و  سربلند  کشوری  امروز  اگر  گفت:  اطلاعات  وزیر 
سرافراز در مقابل توطئه ها، خیانت ها و فتنه ها داریم و در 
مقابل قدرت های استکباری ایستاده ایم این را مدیون 
مردم هستیم که با همراهی، مشارکت و صبوری شان 

مسیر و بستر پیروزی را فراهم کرده اند.
خطیب افزود: گرچه مردمی با سلیقه های مختلف و 
نگاه های متفاوت داریم اما همه یک ملت هستیم و باید 

خدمتگزاری را برای همه آنها سرلوحه خود قرار دهیم.
تعامل و ارتباط بیشتر با مردم، حلال مشکلات است 

عنوان  به  باید  ما  که  این  به  اشاره  با  اطلاعات  وزیر 
مسوولان و خدمتگزاران مردم شرایطی را فراهم کنیم 
تا آنها بتوانند با مسوولان ارتباط و تعامل داشته باشند 
گفت: تعامل و ارتباط بیشتر با مردم، حلال مشکلات 

است.
خطیب با بیان این که مردم نشان داده اند مردمی 
صبور، فهیم و همیشه حاضر در صحنه هستند افزود: 
هوشیاری و هوشمندی مردم بالاست و تحلیل های آنها 

کمتر از مسوولان نیست.
وی ویژگی مردمی بودن دولت سیزدهم را به حضور در 
میان مردم دانست و اضافه کرد: به جای این که مردم به 
مسوولان مراجعه کنندآنها باید با حضور در میان مردم 

دغدغه های موجود را پیگیری کنند.
وزیر اطلاعات با بیان این که به گفته دوست و دشمن 
حضور رییس جمهوری در میان مردم باعث رضایتمندی 
آنها در شرایط سخت معیشتی شده است گفت: اگر 
را  آنها  مردم احساس کنند که مسوولان دغدغه های 

دارند با آنها همراهی می کنند.

خطیب با اشاره به این که دشمن در اتفاقات اخیر 
به دنبال بهره برداری و به تعبیر خودش به دنبال ایجاد 
نارضایتی در بین مردم بوده است افزود: همراهی و هم 
افزایی مسوولان باعث شد که دشمنان در نقشه های 
خود شکست بخورند و این پیروزی را مرهون همراهی 

و صبوری مردم هستیم.
وی ادامه داد: تحقق شعارهای دولت مردمی سیزدهم 
همچون عدالت، فساد ستیزی و خدمت به مردم باید 

سرلوحه تمام برنامه ها قرار گیرد.
وزیر اطلاعات در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
ظرفیت های  و  توان  همه  آوردن  میدان  به  با  دشمن 
رسانه ای خود یک جنگ ترکیبی علیه کشور را در دستور 
کار قرار داده است و به دنبال بهره برداری از هر چالش و 

فرصتی برای ضربه زدن به انقلاب اسلامی است.  
بار  خفت  خروج  امروز  که  این  به  اشاره  با  خطیب 
آمریکا از منطقه و پیشرفت های کشور در اوج تحریم ها 
صحنه های مختلفی از سربلندی کشور است که دشمن 
به آن اعتراف می کند تصریح کرد: این ها فرصت هایی 
است که با درایت های مقام معظم رهبری و همراهی 

مردم محقق شده است.

وزیر اطلاعات :

تحقق شعارهای دولت باید سرلوحه تمام برنامه ها قرار گیرد

معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: ملت ایران سخت ترین 
آزمایش ها را پشت سر گذاشته و امروز آماده یک جهش بزرگ 
اقتصادی است. محسن رضایی  روز پنجشنبه در نشست 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان هرمزگان 
گفت: از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون، قدرت های 
وی  بوده اند.  نگران  اسلامی  ایران  پیشرفت  از  بین المللی 

افزود: آن ها نگران این هستند که اگر انقلاب اسلامی بتواند 
ایران را به کشوری پیشرفته تبدیل کند، منافع آن ها به خطر 
می افتد و لذا از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تلاش کردند 
اگر بتوانند با زور و اگر نتوانند با تحریم جلوی ایران نوظهور را 
در منطقه بگیرند و مانع شکل گیری ایران قدرتمند و پیشرفته 
بشوند و بر این اساس جنگ و ترور ها را ایجاد کردند و وقتی 

از این طریق نتوانستند به سراغ تحریم های اقتصادی آمدند. 
معاون اقتصادی رئیس جمهور با اشاره به اینکه کارآفرینان، 
بسیجیان و رزمندگان عرصه جنگ اقتصادی هستند، افزود: 
کارآفرینان و بخش خصوصی پیشران موفقیت در این زمینه 
هستند و باید سد ها و موانع را بشکنند و به جلو بروند تا ایران 

به آرزو های تاریخی خود برسد.

معاون اقتصادی رئیس جمهور:

 ایران اسلامی آماده یک جهش بزرگ اقتصادی است 
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ستایش ، خداوندی را که ستایش خویش را به بندگانش 
الهام فرمود و آنان را بر شناخت ربوبیتش سرشت ؛ 

او که آفریدگانش را دلیل بر هستی خویش قرار داد و 
حدوث مخلوقاتش را نشان بر ازلی بودنش .

شنبه -6 آذر ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5398

الکافی : ج 1 ص 139 ح 5

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

قم مستعد ورود به موج ششم کرونا 

محکومیت قطعی رسایی به نشر اکاذیب علیه ناطق  نوری
وکیل حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر ناطق نوری از به نتیجه رسیدن شکایت موکلش از 
حمید رسایی به دلیل ایراد اتهاماتی در خلال رسیدگی به پرونده اکبر طبری خبر داد.علی اصغر 
نیک نهاد با اعلام این خبر اظهار کرد: حمید رسایی به "نشر اکاذیب به قصد تشویش اذهان 
عمومی " در دادگاه بدوی محکوم شد که در دادگاه تجدیدنظر دادسرای ویژه روحانیت نیز عینا 
تایید شد.سال گذشته بود که حمید رسایی در حین برگزاری دادگاه های اکبر طبری، با انتشار 
رشته توییتی اتهاماتی را علیه حجت الاسلام ناطق نوری مطرح و مدعی شد طبری با حمایت و 

اعمال نفوذ علی اکبرناطق نوری فرماندار نور و سپس با همان شیوه وارد قوه قضاییه شده است.

کنایه معنادار باهنر به برخی مسئولان
محمدرضا باهنر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: رفتن آقای رئیسی، آقای مخبر و وزرا و... 
به میان مردم خیلی کار خوبی است و سرمایه اجتماعی را اضافه می کند، اما همه کار این نیست.
دولت اگر نتوانست کار ها را انجام دهد، نباید همه  چیز را گردن دولت گذشته بیندازد.مردم ممکن 
است 6تا 8ماه منتظر بمانند برای اقدامات مثبت. اگر این اقدامات انجام نشد یا مطالبات مردم 
بیشتر تحریک شود.بعضی از مسئولان می روند و به مردم می گویند که ما مشکل زاینده رود را در 

2 ماه حل می کنیم! این مشکل در 30سال حل نشده در 2ماه چگونه می توان آن را حل کرد؟!

فوت مادر باردار واکسینه نشده بر اثر کرونا در قم 
رئیس مرکز بهداشت استان  با اشاره به آمار پایین واکسیناسیون مادران باردار در قم گفت: امروز 
شاهد فوت مادر بارداری بودیم که واکسن کرونا را دریافت نکرده بود.دکتر سیامک محبی در گفت 
و گویی اظهارداشت:آمار واکسیناسیون مادران باردار در قم کمتر از 40درصد و نگران کننده 
است.وی ادامه داد: امروز در قم شاهد فوتی یک مادر بارداری بودیم که واکسن کرونا را دریافت 
نکرده بود.دکتر محبی در این ارتباط تلفنی همچنین گفت: آمار واکسیناسیون دانش آموزان قمی 

را برای بازگشایی مدارس مناسب نیست.

وزیر بهداشت: 8۵ درصد مردم واکسن زدند 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش طی نشستی در دانشگاه علوم پزشکی استان 
البرز، در خصوص آخرین وضعیت واکسیناسیون در کشور، گفت: تا کنون 85 درصد مردم ایران دز 
اول واکسن کرونا را دریافت کرده اند و نزدیک به 70 درصد آنها هم دو دز تزریق کرده اند. این مقام 
مسؤول افزود: این آمار یک آمار شگفت انگیز در دنیاست چون ما توانستیم در مدت زمان کوتاهی 

بخش زیادی از جمعیت کشور را در مقابل کرونا واکسینه کنیم.

مهاجر ایرانی، رئیس پارلمان نروژ شد 
یورونیوز نوشت: مسعود قره خانی، سیاستمدار ایرانی تبار حزب کارگر نروژ، توانست به عنوان 
رئیس جدید پارلمان این کشور انتخاب شود. در نروژ، رئیس پارلمان بعد از پادشاه، دومین مقام 
قدرتمند کشور است.قره خانی 39 ساله، متولد تهران است و در سال 1987 )1366(  زمانی که 
تنها پنج سال داشت با پدر و مادرش به نروژ مهاجرت کرد و در رشته رادیوگرافی فارغ التحصیل 

شد.

مدیر نجومی بگیر سایپا برکنار شد 
به دنبال انتشار فیش حق ماموریت مدیرعامل امدادخودرو سایپا، این مدیر، مبلغ مذکور در 
فیش را به حساب این شرکت بازگرداند و با حکم مدیرعامل سایپا از کار برکنار شد.گفتنی است که 
در روزهای اخیر موضوع دریافت مبلغ 52 میلیون تومان از سوی مدیرعامل شرکت امدادخودرو 

سایپا به عنوان حق مأموریت در فضای مجازی منتشر شد.

سفر زیارتی رئیس جمهور به قم
رئیس جمهور شامگاه  پنجشنبه 4 آذرماه، جهت زیارت حرم حضرت فاطمه معصومه )س( و 

حضور در مسجد مقدس جمکران به قم سفر کرد.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

مطالعات کارشناسی در الحاق اراضی 
5۶۰ هکتاری باید انجام شود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: در 
امر مهندسی و شهرسازی امر غیرممکن و محال وجود ندارد و درصورتی که 
تمهیدات لازم در الحاق زمین های 560 هکتاری موردتوجه قرار بگیرد، مشکلی 

با الحاق آن ها و نهضت ساخت مسکن وجود ندارد.
با اشاره به مسئله الحاق اراضی به حریم شهری اظهار  روح الله امراللهی 
داشت: طی سال های اخیر دولت با هدف تأمین مسکن اقشار ضعیف تر جامعه 
و جلوگیری از فعالیت مخرب مافیای مسکن، تلاش داشته از اراضی دولتی را 

برای ساخت مسکن به شهر الحاق نماید.
وی یادآور شد: در الحاق اراضی در بخش زمین شناسی انتقاداتی در دو دهه 
اخیر وجود دارد که بخش مهمی از آن به دلیل عدم شناخت لازم از اراضی 
الحاقی و بخش دیگر از منافع اقتصادی ناشی می شود که سبب شده در نهایت 

مسئولان به سمت الحاق زمین های دولتی حرکت کنند.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
اجرای طرح جهش مسکن، ابراز کرد: واقعیت این بوده که توسعه شهرنشینی 
در پردیسان طی سال های اخیر با کمبودهایی از نظر زیرساخت ها همراه بوده و 

همچنان شهروندان از فقدان امکانات گلایه دارند.
وی ادامه داد: بخش جنوب شرقی شهر در مسیر سیلاب های ورودی به 
قم قرار گرفته و هر تصمیم شهرسازی در این منطقه در حکم یک شمشیر دو 
لبه بوده و اگر تمهیداتی که نیاز است مانند احداث کانال در همان رژیم های 
موردنظر با دبی لازم در آن پیش بینی نشود، همین مشکلات امروز پردیسان 

تکرار خواهد شد.
امراللهی خاطرنشان کرد: در امر مهندسی و شهرسازی امر غیرممکن و محال 
وجود ندارد و درصورتی که تمهیدات لازم در آن موردتوجه قرار بگیرد، مشکلی با 

الحاق آن ها و نهضت ساخت مسکن وجود ندارد.
به گفته وی، شورای عالی شهرسازی و معماری کشور با الحاق اراضی دولتی 
اجرای  بر  این شورا  تأکید  و  ندارد  مثبتی  نگاه  از محدوده شهری  در خارج 
طرح های تولید مسکن در بافت های فرسوده شهری برای کاهش هزینه های 

احداث زیرساخت است.
امراللهی تأکید کرد: تلاش شورا و شهرداری قم در این است که در عین 
مطالبه گری نسبت به الحاق این اراضی مانع از توقف مطالعات کارشناسی و 

شهرسازی نسبت به در نظر گرفته شدن تمهیدات لازم است.
وی اظهار داشت: اداره کل راه و شهرسازی قم اعلام کرده به دلیل عدم آماده 
بودن زمین دولتی جهت طرح جهش تولید متأسفانه پنجره استان قم جهت 
ثبت نام در این طرح بسته است و برای بازشدن پنجره قم باید روند طولانی الحاق 
سپری شود و شورای اسلامی شهر قم نسبت به باز شدن پنجره استان امیدوار 

است.

طلایی مشاور شهردار قم:

هزینه بالای تملکات، توسعه شهر
 را با مشکل روبه رو کرده است

مشاور شهردار قم توسعه غیررسمی و غیراصولی شهر را موردتوجه قرارداد 
و گفت: عدم تخصیص زمین برای ارائه خدمات و توسعه فضای سبز داخل 
بافت های کم برخوردار یکی از مشکلات مهم بوده و باوجود اراده شهرداری در 

تأمین خدمات، موانع زیادی در این حوزه وجود دارد.
حسن طلایی ، مشکلات مناطق کم برخوردار را موردتوجه قرارداد و اظهار 
داشت: امروز مشکلات مناطق کم برخوردار پیچیدگی خاصی داشته و باید توان 

شهرداری و بودجه سالانه آن را در مطالبات خود در نظر بگیریم.
وی توسعه غیررسمی شهر قم را یکی از مشکلات شهرداری دانست و افزود: 
عدم تخصیص زمین برای ارائه خدمات و توسعه فضای سبز داخل بافت های کم 
برخوردار یکی از مشکلات مهم شهرداری در این مناطق است و باوجود اراده 

شهرداری در تأمین خدمات موانع زیادی در این حوزه وجود دارد.
مشاور شهردار قم با اشاره به مطالبات مردم در خصوص تأمین فضای سبز 
گفت: باوجود توسعه قابل توجه سرانه فضای سبز در شهر قم و کسب مقام سوم 
در کشور، امروز اگر در بعضی از مناطق شاهد کمبود فضای سبز هستیم به این 

دلیل بوده که امکان توسعه آن وجود ندارد.
وی افزایش قیمت مسکن و زمین را یکی از مشکلات این حوزه دانست و 
تصریح کرد: افزایش قیمت زمین و ملک نه تنها شهرداری قم را در تملک زمین 
موردنظر برای توسعه فضای سبز این مناطق دچار مشکل کرده، بلکه مالکان نیز 

تمایلی برای فروش ملک خود ندارند.
طلایی با اشاره به بازدیدهای میدانی و گفت وگو با شهروندان این مناطق؛ 
هزینه بالا تأمین خانه را یکی از مشکلات شهروندان عنوان کرد و گفت: برای 
توسعه فضای سبز در این مناطق نیاز به تملک حداقل 5 پلاک مسکونی است 

که در هر پلاک حداقل 3 خانوار ساکن است.
وی توسعه فضای سبز در مناطق کم برخوردار را خود عاملی برای توسعه 
غیررسمی شهر دانست و تأکید کرد: باید واقع بیانه به این موضوع نگاه کنیم، 
در صورت تملک زمین توسط شهرداری مالک امکان خرید مجدد خانه را در 
نقاط دیگر شهر نداشته و با تملک هر پلاک ثبتی سه خانواده آواره خواهد 

شد.
مشاور شهردار قم با یادآوری دوباره توان مالی شهرداری و شرایط اقتصادی 
شهروندان گفت: مشکلات این مناطق دارای پیچیدگی هاست که لازم بوده 
مردم نیز از آن آگاه شده و بدانند در بعضی از موارد نیاز به کمک های ملی وجود 

داشته و حل مشکلات از توان شهرداری به تنهایی خارج است.

سرپرست منطقه پنج شهرداری قم

۸5 درصد از مساحت منطقه 5 
خارج از محدوده شهر است

 سرپرست منطقه پنج شهرداری قم گفت: 85 درصد از مساحت منطقه 5 
خارج از محدوده شهری و دارای کاربری صنعتی و فضای سبز است.

زین العابدین قراچورلو با اشاره به ویژگی های منطقه 5 شهر قم اظهار داشت: 
منطقه پنج یکی از مناطق هشت گانه قم، در سمت شرق این شهر قرار دارد و 
به نوعی از بلوار پیامبر اعظم)ص( و میدان مرجعیت و بلوار فردوسی به سمت 

جاده کاشان را در برمی گیرد.
سرپرست منطقه پنج شهرداری قم با بیان اینکه مساحت کلی منطقه، هشت 
هزار و 435 هکتار است که این مساحت داخل محدوده خدماتی ما نیز یک 
هزار و 285 هکتار بوده که 15 درصد از مساحت کل را شامل می شود، افزود: 
حدود 85 درصد از مساحت خارج از محدوده است و با توجه به وضعیت منطقه، 

صنایع نیز در آن فعال بوده و به آن ها خدمات ارائه می دهیم.
وی با اشاره به اینکه این منطقه با چالش های زیادی مواجه است ابراز کرد: 
داخل محدوده شهری را طرح تفصیلی تعریف می کند و شهرداری موظف به 

ارائه خدمات ازجمله صدور پروانه و دریافت عوارض است .
قراچورلو عنوان کرد: در واقع 85 درصد از مساحت منطقه 5 خارج از محدوده 
و دارای کاربری صنعتی و فضای سبز است و قابلیت استفاده را برای شهروندان 

ندارد.
وی با تأکید بر اینکه علی رغم برخی از مشکلات، در تلاش هستیم نیازها را 
رفع کنیم و با استفاده از مراجع قانونی به صدور مجوزها بپردازیم تا کسی معطل 
نماند، تصریح کرد: همچنان چالش هایی داشته و طرح تفصیلی دست ما را 

بسته است و با این وضعیت، به ارائه خدمات می پردازیم.
سرپرست منطقه پنج شهرداری قم خاطرنشان کرد: برخی از این مشکلات 
به کمیسیون ماده 5 مسکن و شهرسازی برمی گردد که قانون پیش بینی و 
حدود شهر را بابت زمین های کشاورزی و تعریف کاربری برای آن مشخص 
کرده است، در واقع سعی شده کاربری فضای سبز باشد تا از حالت کشاورزی 

خارج نشود.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

کاهش 37 درصدی تصادفات فوتی
 درمحورهای مواصلاتی قم 

رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به اینکه بیشترین تصادفات منجر به فوت در محورهای فرعی و روستایی 
قم رخ می دهد، گفت: تصادفات منجر به فوت در محورهای مواصلاتی استان قم 37 درصد کاهش داشته 
است  سرهنگ "مختار پناهی" اظهار داشت: در 7 ماهه نخست امسال، 96 میلیون و 429 تردد در محورهای 
مواصلاتی استان ثبت شده است که نسبت به مدت مشابه سال گذشته، حدود 12 درصد افزایش تردد در 
محورهای مواصلاتی استان قم ثبت شده است. وی ادامه داد: محور "ورجان به پردیسان" با افزایش 72 
درصدی تردد بیشترین میزان افزایش میزان تردد در استان قم را داشته است، همچنین" آزاد راه قم به گرمسار" 
، 31 درصد، کمربندی "قم به کاشان" با 29 درصد افزایش و محور" کهک به لنگرود" با 18 درصد افزایش تردد، 
بیشترین میزان تردد در 7 ماهه نخست سال جاری را داشتند. رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم 
تصریح کرد: با توجه به شرایط کرونایی برخی از محورهای مواصلاتی استان نیز با کاهش تردد مواجه بودند 
که از آن جمله می توان به "آزاد راه قم – تهران " با 5 درصد کاهش، محور "قدیم اصفهان به نیزار"  با 3 درصد 
کاهش اشاره کرد که با توجه به آمار ذکر شده باید گفت بیشترین میزان افزایش تردد در استان محورهای فرعی 

و درون استانی بوده است.
امسال ۷۷ نفر بر اثر تصادفات جان خود را از دست داده اند

سرهنگ پناهی در ادامه به موضوع تصادفات پرداخت و افزود: متاسفانه در 7 ماهه نخست امسال 77 نفر 
بر اثر تصادفات در محورهای مواصلاتی قم جان خود را از دست داده اند، اما خوشبختانه باید گفت که این 
آمار نسبت به 7 ماهه نخست سال گذشته 37 درصد کاهش داشته است و در تصادفات منجر به جرح نیز 
11 درصد کاهش داشتیم. وی همچنین عنوان کرد: بیشترین تصادفات منجر به فوت در جاده های درون 
استانی مانند "کهک و قنوات" اتفاق افتاده است. رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به اینکه محورهای 
فرعی و روستایی استان قم 29 درصد از تصادفات منجر به فوت را به خود اختصاص داده است، از رانندگان 
خواست برای افزایش ایمنی خود، با توجه به علائم رانندگی، سرعت مجاز و حفظ فاصله طولی رانندگی کنند 
تا شاهد کاهش آمار تصادفات منجر به فوت و جرح در محورهای فرعی استان باشیم. سرهنگ پناهی با اشاره 
به وضعیت برخی از جاده های استان قم ابراز داشت: با توجه به جلساتی که با برخی از مسئولان استانی 
داشتیم و با توجه به افزایش تردد در محورهای درون استانی، خواستار تعریض برخی محورهای مواصلاتی 
استان قم به ویژه محور "ورجان به پردیسان" هستیم. رئیس پلیس راه استان در پایان با بیان اینکه در آغاز فصل 
سرما هستیم، از رانندگان خواست که با توجه به وضعیت ناپایدار جوی در این روزها حتماً قوانین راهنمایی 

رانندگی و نکات ایمنی را رعایت کنند.
 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم :

پرکردن فندک با پیک نیک در قم حادثه آفرید
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از وقوع یک حادثه بر اثر پرکردن فندک با 

پیک نیک خبرداد و گفت: در این حادثه دو نفر دچار سوختگی شدند.
حمید کریمی ، با اشاره به وقوع حادثه آتش سوزی در مسافرخانه ای در قم اظهار داشت: ساعت 22 و 38 
دقیقه چهارشنبه سوم آذرماه 1400 حادثه انفجار و آتش سوزی در مسافرخانه ای جنب پارکینگ شرقی حرم 

مطهر حضرت معصومه)س( به مرکز فرماندهی آتش نشانی اعلام شد.
وی با بیان اینکه بلافاصله پنج دستگاه خودرو عملیاتی به محل اعزام شدند افزود: طبق بررسی های 
کارشناسان سازمان، این حادثه بر اثر پرکردن فندک به وسیله پیک نیک رخ داده بوده و سبب تخریب قسمتی از 

دیوار یک آلونک جنب مسافرخانه شده بود.
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با اشاره به اینکه ساعت 23 و 30 دقیقه حریق 
به طور کامل اطفا و پس از ایمن سازی عوامل به ایستگاه های خود برگشتند، گفت: در این حادثه دو نفر از 

عوامل مسافرخانه دچار سوختگی شده بودند که توسط اورژانس به بیمارستان اعزام شدند.

معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم:

32واحد صنفی متخلف اخطارپلمب گرفتند 
معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان قم از پلمب 12 واحد صنفی آرایشگاه های زنانه و مردانه به 
علت عدم رعایت قوانین و مقررات در این استان خبر داد  سرهنگ سید مجتبی اشرف اظهارداشت: ماموران 
اداره نظارت براماکن عمومی، طرح کنترلی و نظارتی بر واحدهای صنفی آرایشگاه های زنانه و مردانه را به مدت 
2 روز اجرا کردند . وی ادامه داد: بازدید از 87 واحد صنفی، صدور 32 فقره اخطار و 12 مورد پلمب به علت 
عدم رعایت قوانین و مقررات از نتایج این طرح بوده است. معاون هماهنگ کننده فرماندهی انتظامی استان 
قم از مردم خواست، در صورت مشاهده هر گونه فعالیت غیرقانونی افراد، مراتب را از طریق مرکز فوریت های 

پلیس 110 درمیان بگذارند تا نسبت به برخورد قانونی با آنان در سریعترین زمان ممکن اقدام شود.

طرح:محمدعلی رجبی

نجومی بگیران مرفه بی درد! 

راهکار  موثرترین  را  افکار عمومی  اقناع  استاندار قم   
این استان دانست  تزریق واکسن در  آمار  افزایش  برای 
و گفت: موضوع گروه هایی که نظر دیگری در رابطه با 
پیگری  بر اساس ضوابط  باید  نیز  دارند  واکسیناسیون 

شود، و برای توجیه مردم تلاش کنیم. 
سید محمد تقی شاهچراغی عصر پنج شنبه در جلسه 
ستاد پیشگیری، هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ 
به بحران در تالار کرامت استانداری ضمن بیان مطلب 
فوق، واکسیناسیون کارکنان اداره های استان بر اساس 
نیز مورد توجه قرار داد و اظهار  را  مقررات تعیین شده 
داشت: معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری این 

مهم را پیگیری کند.
زمینه  در  مدارس  مدیران  کردن  توجیه  ادامه  در  وی 
واکسیناسیون و استفاده از پتانسیل انجمن اولیا و مربیان 
به هر شیوه ای که مقدور است را از جمله اقدام های لازم 
برای واکسیناسیون در حوزه آموزش و پرورش ذکر کرد 
و بیان داشت: البته نکته جالب این است که برخی از 
دانش آموزان باعث شدند که والدین واکسن بزنند، و در 

این خصوص عزم بیشتری داشتند.
بخش هایی  بپذیریم  باید  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
و  وسایل  تامین  دارد،  مشکل هایی  استان  مدارس  از 
تجهیزات مورد نیاز برای تهویه هوای کلاس ها، توسط 
اداره کل نوسازی مدارس با هماهنگی اداره کل مدیریت 
گفت:  و  داد  قرار  قرار  تاکید  مورد  را  استان  بحران 
معضل های مدارس را به صورت آنی نمی توان رفع کرد، 
مگر اینکه اقدام به چند شیفته کردن واحدهای آموزشی 

کنیم، که این امر امکان پذیر نیست، از این رو باید با رعایت 
پروتکل های بهداشتی و فاصله.گذاری اجتماعی مشکل 

کرونا را مدیریت نماییم.
چاره ای جز اجرای هوشمندسازی

 محدودیت ها نداریم 
شاهچراغی با مکلف نمودن اداره کل مهاجرین خارجی 
و  مجاز  اتباع  واکسیناسیون  بررسی وضعیت  به  استان 
غیرمجاز تصریح کرد: فارغ از ابلاغیه های دولت آن چیزی 

که به صورت قطعی اهمیت دارد، اقناع عمومی است.
اینکه  بیان  با  استان  اجرایی  ارشد  مقام  این 
هوشمندسازی محدودیت های هیچ راه و چاره ای ندارد 
این طرح  دقیق  اجرای  افزود:  بدهیم  تَن  آن  به  باید  و 
نیازمند مراقبت و نظارت می باشد. استاندار قم در بخشی 
از سخنان خود بیان کرد: رسانه ها، اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، شهرداری و همه دستگاه های تاثیرگذار 
در قم باید متناسب با ظرفیت های موجود در این استان، 
خلاءهایی که در زمینه واکسیناسیون وجود دارد را به 
عنوان یک مطالبه مطرح کنند تا هر چه بیشتر شاهد 
کاهش آمار مبتلایان، بستری ها و فوتی های کرونایی که 

برای جامعه هزینه هایی را در پی دارد، باشیم.
۹۲ درصد کارمندان ادارات قم واکسن کرونا را 

دریافت کردند
معاون توسعه مدیریت و منابع استانداری قم نیز در این 
جلسه با اشاره به اینکه 92 درصد از کارکنان دستگاه های 
اجرایی استان واکسن کرونا را دریافت کردند گفت: بخش 
از کارکنانی که بنا به دلیلی واکسن تزریق نکردند، پزشک 

مورد اعتماد، برای آنها گواهی صادر کرده است.
محمدرضا گروسی افزود: برای نیروهایی که بدون هیچ 
دلیلی از واکسن زدن خودداری نمودند نیز غیبت منظور 
شده، و اگر آنها ظرف یک هفته اقدام به تزریق واکسن 
کنند، غیبت آنها تبدیل به مرخصی می شود، و در غیر 
این صورت، تذکر و موارد دیگر در مورد آنها اجرا می شود.

اینکه  به  اشاره  با  همچنین  قم  استاندار  معاون 
موضوع ارائه خدمات غیرحضوری در اداره های استان 
حال  در  استانداری  اطلاعات  فن آوری  مدیرکل  توسط 
پیگیری است خاطرنشان کرد: از دستگاه های مختلف 
خدمات  جهت  لازم  زیرساخت های  که  می خواهیم 
برخی  تا  بگیرند،  خود  متبوع  وزارت  از  را  غیرحضوری 
فعالیت ها و خدمات که به شیوه الکترونیکی قابل انجام 

است، را داشته باشیم.

استاندار قم :

آمار واکسیناسیون کرونا با اقناع افکار عمومی افزایش می یابد

معاون فنی مرکز بهداشت استان قم  خبرداد:

شناسایی ۱5۰ دانش آموز کرونا مثبت قمی در هفته گذشته 

از  گفت:  قم  استان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل   
مجموع 101 هزار دانش آموز مقاطع متوسطه اول و 
دوم تحصیلی شامل کلاس های هفتم تا دوازدهم 80 

هزار تَن واکسن کرونا را دریافت نمودند. 
حمید رضا شیخ  الاسلام عصر پنج شنبه در جلسه 
عملیات  فرماندهی  و  هماهنگی  پیشگیری،  ستاد 
اظهار  استانداری  کرامت  تالار  در  بحران  به  پاسخ 
از  قم  در  کرونا  دانش آموزی  واکسیناسیون  داشت: 
هجدهم مهرماه آغاز شده و تعدادی از دانش آموزان 

هنوز به مرحله دُز دوم نرسیدند.
مدیرکل آموزش و پرورش قم ادامه داد: تاکنون 35 

هزار دانش آموز قمی دُز دوم را نیز دریافت کردند.
شیخ  الاسلام همچنین با اشاره به طراحی 120 تیم 
برای ارزیابی وضعیت اجرای شیوه نامه های بهداشتی 
به  آذرماه  از 6  تعداد  این  گفت:  استان  مدارس  در 
مدارس اعزام خواهند شد و کلیه موارد مورد ارزیابی 
قرار می گیرد. وی اضافه کرد: تا این لحظه 87 مدرسه 
ارزیابی قرار گرفته که 53 مورد  توسط مدیران مورد 
بالای 90 نمره، چهار مورد 100 نمره، 24 مورد بین 
80 تا 90 و 9 مورد نیز زیر 80 نمره را گرفتند که چهار 

مورد زیر 50 بوده است.
بیان داشت: تلاش  پرورش قم  و  آموزش  مدیرکل 

داریم تا 10 آذرماه همه یکهزار و 400 مدرسه استان 
را مورد ارزیابی قرار دهیم. وی با اشاره به برگزاری چهار 
ساعت آموزش ضمن خدمت برای هزار و 400 مدیر 
مدرسه در استان گفت: بیش از 97 درصد از فرهنگیان 

قم واکسینه شدند که در کشور بی سابقه است.
این مسئول با بیان اینکه در صورتی که واکسیناسیون 
دانش آموزان قبل از ثبت نام مدارس آغاز می شد ما 
کنترل بیشتری داشتیم گفت: چک لیستی تهیه شده 
که مدیران باید زمان و مکان تزریق دُز اول و دوم واکسن 
دانش آموزان را قید کنند، و اگر دانش آموزی واکسن 

نزده نیز باید علت آن مشخص شود.

در  موجود  نگرانی های  به  اشاره  با  قم،  استان  بهداشت  مرکز  فنی  معاون 
خصوص بازگشایی مدارس، گفت: نتیجه تست کرونای 150 دانش آموز در 

هفته گذشته مثبت شده است.
دکتر محمد جواد باقریان، با اشاره به واکسیناسیون 39 درصدی دانش آموزان 
قمی، گفت: در هفته گذشته از مجموع تست های کرونای صورت گرفته در 

استان قم، 150 تست مثبت کرونا متعلق به دانش آموزان بود.
معاون فنی مرکز بهداشت قم به توافق وزارت بهداشت و وزارت آموزش و 
پرورش برای رهگیری دانش آموزان مبتلا به کرونا اشاره کرد و افزود : بر مبنای 
این توافق در صورت مثبت شدن تست کرونای یک دانش آموز، کل کلاس برای 
دو هفته غیر حضوری می شود و اگر دو دانش آموز در دو کلاس کرونا مثبت 

شوند، کل مدرسه به مدت 14 روز غیر حضوری خواهد شد.

با  آموزان قمی در مقایسه  بودن میزان واکسیناسیون دانش  پایین  به  وی 
میانگین کشوری اشاره کرد و گفت: به همین علت ما نگران هستیم که بازگشایی 

مدارس به انتشار مجدد ویروس کووید 19 در سطح جامعه منجر بشود.
دکتر باقریان افزود : با توجه به این شرایط از اولیا مدرسه، مدیران و معاونین 
تقاضا داریم تمام تلاش خود را برای رعایت شیوه نامه های بهداشتی به خصوص 
مواردی، چون زدن ماسک و حفظ فاصله اجتماعی، تهویه هوای کلاس ها و 

فاصله گذاری در سرویس ها به کار ببرند.
معاون فنی مرکز بهداشت قم، با اشاره به فعالیت تیم های مشترک نظارت بر 
رعایت شیوه نامه های بهداشتی در مدارس با حضور کارشناسان علوم پزشکی 
و آموزش و پرورش، گفت: 80 تیم نظارتی با حضور مستمر در مدارس، وظیفه 

نظارت بر رعایت شیوه نامه های بهداشتی و رفع مشکلات را بر عهده دارند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

۸۰ هزار دانش آموز متوسطه واکسن کرونا دریافت کردند

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نرخ واکسیناسیون کرونا در این استان را 15 
درصد پایین تر از میانگین کشوری دانست و گفت: قم جز مناطقی است که از 

استعداد بیشتری برای ورود به موج ششم کرونا برخوردار می باشد. 
و  هماهنگی  پیشگیری،  ستاد  جلسه  در  پنج شنبه  عصر  قدیر  رضا  محمد 
فرماندهی عملیات پاسخ به بحران در تالار کرامت استانداری قم اظهار داشت: 
تعداد بیماران بستری در استان طی یک هفته به 145 و بیماران بدحال به 30 و 
تعداد فوتی ها نیز به کمتر از 2 تَن کاهش پیدا کرده که از میانگین کشوری پایین  تر 

است و تداوم این وضعیت، قم را وارد مناطق آبی کرونایی خواهد کرد.
وی در عین حال با بیان اینکه استقبال از واکسیناسیون در قم خوب نیست 
گفت: 30 درصد از مردم استان، نخستین دُز واکسن کرونا را دریافت نکردند، که 

آمار بسیار بالایی است.
نرخ واکسیناسیون در قم ۱۵ درصد پایین تر از میانگین کشوری 

قدیر نرخ واکسیناسیون در قم را 15 درصد پایین تر از میانگین کشوری ذکر 
کرد و گفت: قم از جمله مناطقی است که بیشترین استعداد را برای ورود به پیک 
ششم کرونا دارد.  رئیس علوم پزشکی افزود: 20 درصد از جمعیت واکسن نزده 
در قم، افرادی هستند که دچار تردید هستند و باید با روش های مختلف از جمله 
بسیج محلات، مدارس و شبکه آموزش دانش آموزی آنها را توجیه کنیم، تا آمار 

واکسیناسیون به بیش از 80 درصد لازم برای ایمن سازی جامعه برسد.
وی با اشاره به تزریق دُز اول واکسن به 69 درصد در استان گفت: 49 درصد نیز 

هر 2 دُز واکسن را دریافت کردند، که آمار خیلی جالبی نیست.
با اشاره به ایجاد 120 مرکز واکسیناسیون در استان خاطرنشان کرد:  قدیر 

بیشترین دسترسی به مراکز واکسیناسیون در کشور مربوط به قم است.
بازگشایی مدارس، دانشگاه ها و ورزشگاه ها بدون اِعمال محدودیت 

هوشمند اشتباه است
رئیس علوم پزشکی قم حرکت به سمت محدودیت هوشمند را ضروری خواند 
و یادآور شد: بازگشایی مدارس، دانشگاه ها و ورزشگاه ها بدون اِعمال محدودیت 

هوشمند اشتباه است.
وی همچنین تاکید کرد: نقطه آسیب پذیر قم در بحث کرونا، مدارس است و اگر 
وارد موج ششم شویم از این محل وارد شده ایم، از این رو باید فاصله گذاری، زدن 

ماسک و تهویه مناسب اجرا شود.
وی گفت: به دلیل نبودن تهویه مناسب در مدارس استان و باز بودن پنجره های 
کلاس های درس، عفونت های ویروسی غیر کرونا در قم افزایش پیدا کرده و بیش 

از 70 تَن از کل بستری ها در بیمارستان های قم دچار این مشکل هستند.
رئیس علوم پزشکی قم با اشاره به مثبت شدن آزمایش آنفلوانزای فصلی اچ وان 
اِن وان در بیمارستان کودکان استان گفت: مطابق قانون اگر در یک کلاس نتیجه 

آزمایش یک دانش آموز مثبت شد باید آن کلاس تعطیل شود.
وی ادامه داد: همچنین اگر تعداد دانش آموزان کرونا مثبت در مدرسه زیاد بود، 

نیز کل مدرسه باید 2 هفته تعطیل باشد.
وی با اشاره به اینکه طبق آمار ارائه شده از سوی اداره کل آموزش و پرورش استان 
60 درصد دانش آموزان 12 تا 18 سال واکسن دریافت کردند گفت: بیش از 89 
درصد دانشجویان علوم پزشکی قم نیز واکسینه شدند، که جز بیشترین دریافت 

کنندگان واکسن به شمار می آیند.


